
معاون طرح و توسعه بیمه مرکزی خبر داد
ویکرد  اصلاح آیین نامه های بیمه ای با ر

 نوآوری باز
علی بنیــادی نائینی گفــت: آئین نامه هــای صنعت بیمه بــا بهره گیری 
از خرد جمعی و نظر ســنجی از ذینفعان بازنگری و تدوین می شــود.علی 
بنیادی نائینی معاون توســعه بیمه مرکزی در خصوص جزئیات اصلاح و 
تدوین آئین نامه های جدید بیمه مرکــزی و نحوه قانونگذاری جدید گفت: 
مهمترین نظام های نوآوری در دنیا مبتنی بر »نظام نوآوری باز« است یعنی 
به جای این که مجموعه محدود به »تحقیــق و پژوهش« خود یا به اصلاح 
»R&D« باشد، در حوزه های تولیدی و خدماتی و آئین نامه جدید از خرد 
جمعی استفاده می شود.در واقع نگاه فراتر می رود و با افراد متخصص خارج 
از رگولاتوری اعم از خارج فضای بیمه ای مانند فضای بانکی داخل کشــور 
و یا حتی فضای خارج کشور ارتباط برقرار می شــود تا بتوانیم دیدگاه های 

آنان را در حوزه اصلاح آئین نامه های کسب و کار داشته باشیم.
بنیادی افزود: بــرای اجرایی کردن این رویکرد در بیمــه مرکزی در ابتدا 
اصلاح آئین نامه ها را در دســتور کار قرار دادیم و آئیــن نامه هایی که در 

کسب و کارهای مختلف بیمه ای تأثیرگذار بودند را در اولویت قرار دادیم.
همچنین مقرر شــد برای بهره گیری از ظرفیت های فعالان بیمه ای، هم 

افزایی برای تدوین و اصلاح آئین نامه ها ایجاد شود.

وی افزود: در همین راستا مقرر شــد، پیش نویس آئین نامه ها قبل از اجرا 
و ابلاغ، مورد نظرســنجی ذی نفعان قرار گیرد تا بتوانیم یک قانون پخته 
با یک اســتراتژی قابل اجرا و ســود ده را اجرا کنیم.علی بنیادی تصریح 
کرد: البته قبل از این نیز ســندیکای بیمه گران ایران بــه عنوان نماینده 
شرکت های بیمه در این روند حضور داشته و بیمه مرکزی در طول اجرای 
آئین نامه ها از نظرات کارشناســی ســندیکا اســتفاده می کرد. نماینده 
سندیکا زمان تصویب آئین نامه ها نیز در شــورای عالی بیمه حضور دارد. 
اما ذی نفعان دیگری مانند: نمایندگان، کارگزاران بیمه ای، شرکت های 
ارزیابی خسارت و اکچوئرها در صنعت بیمه هســتند که که بعضاً تشکل 
رسمی ندارند، لذا ســعی کردیم قبل از تصویب آئین نامه هایی که به این 

ذی نفعان مربوط می شود، نظر کارشناسی آنان را نیز جویا شویم.
عضو هیأت عامل بیمه مرکــزی گفت: با رویکرد جدیــدی که در اصلاح 
تدوین آئین نامه ها در دستور کار قرار گرفته، بر آن شدیم آئین نامه ها پس 
از بررسی اولیه در کمیسیون تخصصی شورای عالی بیمه و قبل از این که 
در دستور کار شــورای عالی بیمه قرار گیرد، بر روی سایت بیمه مرکزی 
بارگذاری شــود تا تمام اصناف و افراد بتوانند آزادانه اظهار نظر اصلاحی 
همراه با راهــکار ارائه دهند و این نظرات جمع بندی شــده و ســپس در 
کارگروهی که به همین منظور در بیمه مرکزی تشکیل شده، بررسی و در 

نهایت برای تصمیم گیری به شورای عالی بیمه ارائه می شود.
این مقام مسئول در بیمه مرکزی در پایان خاطر نشان کرد: بیمه مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران در دور جدید کاری خود، تسهیل گری و تعامل با 

ارکان صنعت بیمه را در رأس برنامه های خود قرار داده است.

بیمه  ضعف قانون در حمایت از مصرف کننده

کیفیت فدای اقتصاد دستوری شد
سمیه رسولی  نایــب رئیس هیئت مدیره 
انجمن مدیریــت کیفیت گفــت: مصرف 
کننده در قانون حمایــت از مصرف کننده 
ضعیف دیده شــده و اگر با مشــکلی مواجه 

شود دست او به جایی بند نیست.
فرزین انتصاریان در نشســت خبری که به 
مناســب روز ملی کیفیت برگزار شد، اظهار 
کرد: کیفیت یک مفهوم ذهنی برای مصرف 
کنندگان است که مسیر متفاوتی را تاکنون 
گذرانده و از محدوده محصــول فراتر رفته 
اســت و تضمین کیفیت مدنظر اســت. به 
عبارتی در دنیای امروز ســازمان با کیفیت 
اســت که می تواند محصول با کیفیت تولید 
کند و مشتری راضی داشته باشد و اگر آنها 
نباشــند محصول خوب تولید نمی شــود، 
تمرکــز دنیــا الان از محدود شــدن تولید 
محصول و رضایت مشتری بسیار فراتر رفته 
است.رئیس انجمن مدیریت کیفیت ایران 
بیان کرد: انجمن مدیریت کیفیت به عنوان 
یک نهاد مردمی و تشــکل بخش خصوصی 
به دنبال مدیریت کیفیت اســت، به همین 
منظور باید تحولات جهانی را شناسایی و به 
جامعه داخلی انتقاد داده و پیگیر باشــیم با 
این تحولات نیز آثار مثبتی در بخش تولید 

صنعتی و بخش خدمات آشکار می شود.
وی افزود: متأسفانه قانون گذاری در ایران با 
کیفیت انجام نمی شود و این در حالی است 
که برنامه نویسی ما باید با توجه به تغییرات 
تکنولوژی اتفاق بیفتد نــه اینکه چیزی به 
برنامه های گذشــته اضافه شــود، لذا برای 
نوشتن برنامه های توســعه ای کشور نیاز به 

یک راهبرد است.

 خسارتی به جای مصرف کننده 
به خزانه دولت واریز می شود

فرشید شکرخدایی نایب رئیس انجمن ملی 
کیفیت با بیان اینکه برخی تصمیم گیری ها 
کیفیت را کاهش می دهــد، گفت: به عنوان 
مثــال در منطقی که بــرای قیمت گذاری 
کالا وجــود دارد، در واقع هــدف تنظیم گر 
لذت بیشتر برای مشــتری یا مصرف کننده 
کالا است، اما واقعیت این است که خروجی 
قیمت گذاری هــا باعــث کاهــش کیفیت 

زندگی می شود.
وی افزود: کیفیت فقــط مربوط به محصول 
نیست، بلکه باید قانون با کیفیت نیز داشته 
باشــیم. در نهایت آنچه که در کشــور ما به 
شدت ضعیف دیده شده، بی پناهی مصرف 
کننده و قانــون حمایت از مصــرف کننده 

ما بســیار ضعیف اســت و مصــرف کننده 
کالا و خدمات در صــورت نارضایتی کاری 

نمی تواند انجام دهد.
شکر خدایی بیان کرد: انجمن ملی کیفیت 
با توجه به ضعف قانــون حمایت از مصرف 
کننده اقداماتــی را برای تغییــر آن انجام 
داده و حتی پیش نویــس قانون جدید را نیز 
آماده کردیم، اما با توجه به اولویت های دیگر 
گنجاندن این موضوع در دستور کار مجلس 
بسیار کار سختی است و لذا در این زمینه به 
نتیجه نرسیدم.وی افزود: اگر مصرف کننده 
از کیفیت کالایی رضایت نداشــته باشــد و 
در خصوص آن شــکایت کند واحد تولیدی 
جریمه می شــود و خســارت آن به خزانه 
دولت واریز می شــود و لذا به مصرف کننده 
خسارتی تعلق نمی گیرد. به عنوان مثال در 
خصوص اضافه برداشــت بعضی از اپراتورها 
در حوزه پیامک که در نتیجــه پیگیری ها 
این اپراتورها جریمه شــدند، اما مقرر شــد 
که خسارت آن به حساب خزانه دولت واریز 

شود.
به گفته نایب رئیس انجمــن ملی کیفیت، 
یک بند در قانون مدنی وجــود دارد که هر 
فردی به فردی خســارت بزند، باید جبران 
خسارت کند، اما در قانون حمایت از مصرف 

کننده موردی در این باره نداریم.
شــکر خدایی اظهار کرد: تنظیم گری ما در 
کشــور به خصوص بعد از انقــلاب صنعتی 
چهارم بعد از وقوع اســت یعنی کســی به 

فکر آن نیســت که تنظیم گری هایی برای 
اتفاقات آینــده انجام دهد و ایــن در حالی 
است مفهوم کیفیت در دنیای جدید خیلی 
بی واسطه با مصرف کننده تعریف می شود. 
لذا ما در حمایت از حقوق مصرف کنندگان 
خــلاء قانونــی داریــم و بایــد بازنگری و 
بازاندیشی و دوباره نوشتن قانون حمایت از 
مصرف کننده انجام شود تا بر اساس تنظیم 
گری جدید بتوان از حقوق مصرف کنندگان 

حمایت کرد.
نایب رئیس انجمن ملی کیفیت در پاســخ 
به این ســوال که آیا از برنامه های توسعه ای 
کیفیت سنجی شده است، گفت: متأسفانه 
برنامه توسعه هفتم بر مبنای توسعه نیست، 
بلکه منطق برنامه نویس کنترل است مثل 
کنترل بحران آب، کنترل رشــد نقدینگی، 

کنترل کاهش شدید رشد جمعیت.

 ناکارآمدی سازمان حمایت در دفاع
 از حقوق مصرف کنندگان شفاف است

وی در پاســخ به ســوالی در مورد اینکه آیا 
سازمان حمایت حقوق مصرف کنندگان و 
تولید کنندگان کیفیت لازم برای رسیدگی 
از حقوق مصرف کنندگان و تولید کنندگان 
را دارد یــا خیــر، گفــت: ما نشســت های 
مختلفی با مســئولان این سازمان با حضور 
همه ذینفعان داشــته ایم و نمایندگان قوه 
قضائیه، تعزیرات نیز حضور داشــته اند که 
در جمع بندی این نشســت ها به این اجماع 

رسیدیم که هویت این سازمان باید در قالب 
بازنگری قانون حمایت از مصرف کننده باید 
تغییر کند و به این جمع بندی رســیدم که 
خروجی ســاز و کار موجود افزایش کیفیت 
و رفاه مصرف کننده نخواهد داشــت و عملًا 
ناکارآمدی ســازمان حتی بــرای مدیران 

سازمان حمایت شفاف است.
انتصاریــان نیــز در ادامه این نشســت در 
پاسخ به این ســوال فوق، اظهار کرد: زمانی 
که اتحادیه اروپا تشکیل شد، معضل عمده 
بــرای ایجاد تــوازن بیــن تولیدکنندگان 
کشــورهای مختلف و مصــرف کنندگان 
وجود داشت و لذا اولین کاری که انجام شد 
بازنگری قانون حمایت از مصرف کنندگان 
بود، لذا در قانون جدید آنها نهاد حاکمیتی 
از شــرایط نظارتــی و تنظیم گــری خارج 
می شــود و به کنترل پســینی بر می گردد 
به این ترتیب که اگر محصــول تولیدی به 
کسی ضرر بزند خسارت را باید تولید کننده 
بپردازد، اما در ایران جامعیت موضوع دیده 
نمی شــود و نهاد قانون گذاری ما به صورت 
مقطعی به آن نگاه می کند و متأســفانه این 

موضوعات دست و پاگیر دولت می شود.
حسن فرزان فرد عضو هیأت مدیره انجمن 
مدیریت کیفیت ایران نیز در پاســخ به این 
سوال گفت: مقررات فنی زمینه سازی است 
برای اینکه فرصت جبران خسارت حرفه ای 
با اضافه شدن بیمه های مسئولیت در فضای 
کســب و کار برای مصرف کننــده فراهم 

شــود از یک منظر برای توسعه انجمن های 
غیردولتی مبتنی بر نهــاد مردمی در حوزه 
حمایــت از مصرف کننــدگان جایگاهی را 
اشغال کنند که آن دســتگاه حکومتی آن 
کار را نمی توانــد انجام دهد و لــذا وظیفه 
حمایــت از مصــرف کننــدگان در دنیا بر 
عهــده انجمن هــای حمایتــی، حمایت 
از مصــرف کنندگان اســت پــس جایگاه 
سازمان حمایت از نظر حاکمیت هم جایگاه 
شایســته ای نیســت و در دولــت قبل هم 
پیشنهاد ادغام آن داده شد، ضمن اینکه نام 

این سازمان هم دچار تعارض منافع است.
وی افزود: موضوع جبران خســارت مصرف 
کنندگان پیش نیازهایی لازم دارد که یکی 
تدوین مقررات فنی اســت که زمینه ورود 
شــخص ثالث به عنوان بیمه گــر را فراهم 
می کند که امکان مطالبه خســارت فراهم 
شــود. اگر زیر ساخت بیمه شــخص ثالث 
فراهم نشــود، لذا همین شــیوه فعلی اجرا 
می شــود و آن هم پرداخت جریمه به دولت 
است که این موضوع بازدارندگی لازم برای 
توســعه کیفی و رســیدگی به امور مصرف 

کنندگان را ایجاد نمی کند.

کیفیت را فدای اقتصاد دستوری کردیم
در ادامه این نشســت خبری، شکر خدایی 
در پاسخ به سوالی مبنی بر اینکه در شرایط 
انحصاری، قیمت گــذاری کالاهایی مانند 
خودرو بایــد چگونه انجام شــود که تولید 
کننده و مصرف کننده متضرر نشود، گفت: 
نقشــه حمایت از تولید باید زمان دار باشد 
و بعد از اینکه مدت حمایت تمام شــد باید 
آن صنعت رقابت پذیر باشــد، ضمن اینکه 
نگرانی از بسته شــدن یک شرکت تولیدی 
نداشــته باشیم.حســن فروزان فرد نیز در 
این خصوص اظهار کرد: به عنوان یک فعال 
اقتصادی کــه دغدغه کیفیــت دارد، باید 
بگویم موضــوع اقتصاد دســتوری به هیچ 
عنوان تکاپــوی لازم در فضــای کیفیت را 
فراهم نمی کند در ۴۰ ســاله گذشته هر گاه 
زمینه برای فاصلــه گرفتن از قیمت گذاری 
دســتوری فراهم شــده و امکان رقابت در 
عرصه قیمت فراهم شــده امکان رقابت در 
عرصه کیفیت هم کم کم فراهم شــده است 
اما هــر زمان به ســمت اقتصاد دســتوری 
حرکت کرده ایم، کیفیت فدا شــده است، 
لذا ادامه فرایند اقتصاد دستوری حتماً آثار 
منفی خــود را بر روی کیفیــت و نظام های 

مدیریت کیفیت خواهد داشت.

بانک جهانی: 

تورم مواد غذایی در ایران نصف شد
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رئیسی در نشست خبری مشترک با نخست وزیر عراق مطرح کرد
 نسل کشی صهیونیست  ها در غزه 

با حمایت مستقیم آمریکا

رهبر معظم انقلاب در دیدار نخست وزیر عراق:

 عراق می تواند در فشار دنیای عرب
  علیه آمریکا و رژیم صهیونیستی

 نقش ویژه داشته باشد

پاسخ کشاورزان به چرایی عدم استقبال از کشت دانه های روغنی
دولت بدقولی نکند؛ بدون پشتوانه نمی توان 

کلزا کشت کرد

کارشناسان مسکن معتقدند
زمین صحنه گردان گرانی مسکن
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چالش های بحران خانواده در غرب
مهدیه صراف یکی از مهمترین محورهایی که می توان بر اســاس آن به نقد 
رویکرد فمینیسم درمورد خانواده و ازدواج پرداخت، اشــاره به پیامدها و آثار 
مخرب زوال خانواده در غرب اســت که بحران هویت و معنا، وضعیت نابهنجار 
کودکان و فرزندان طــلاق، افزایش بی بندوباری و فحشــای بی رویه افزایش 

جرم و جنایت و خودکشی از این قبیل هستند.
هربرت هندین روانکاو آمریکائی، نرخ بالای خودکشــی در سوئد را با بی تفاوتی 
مادران سوئدی در قبال فرزندان شان مرتبط می دانند. مادران سوئدی دوست 
دارند به جای مراقبت از فرزندانشان به سرکارشان برگردند. آن ها در ابراز عاطفه 

به کودکانشان کوتاهی می کنند.

یادداشت

 قیمت طلا احتمالا به این عدد می رسد

پیش بینی جالب قیمت طلا و سکه 
تا یک ماه آینده



سخنگوی وزارت امور خارجه درنشست خبری مطرح کرد

آمـریکا بخشی از جنگ است نه راه حل

رئیسی در نشست خبری مشترک با نخست وزیر عراق مطرح کرد

نسل کشی صهیونیست  ها در غزه با حمایت مستقیم آمریکا
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رهبر معظم انقلاب در دیدار نخست وزیر عراق:
عراق می تواند در فشار دنیای عرب علیه آمریکا 

و رژیم صهیونیستی، نقش ویژه داشته باشد
 رهبر معظم انقلاب اســلامی با اشــاره به نقش ویژه کشــور عراق در 
افزایش فشارهای سیاســی دنیای عرب و جهان اسلام به آمریکا و رژیم 
صهیونیستی برای توقف کشــتار مردم غزه، تاکید کردند: آمریکایی ها 

حقاً و انصافاً شریک جرم صهیونیست ها در جنایات غزه هستند.

حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم انقلاب اسلامی در دیدار »محمد 
شیاع السودانی« نخست وزیر عراق و هیات همراه، با قدردانی از مواضع 
خوب و قوی دولت و ملت عــراق در حمایت از مرده غزه، بر لزوم افزایش 
فشارهای سیاســی دنیای اســلام به آمریکا و رژیم صهیونیستی برای 
توقف کشتار مردم غزه تاکید کردند و گفتند: کشور عراق به عنوان یک 
کشور مهم در منطقه، می تواند در این زمینه نقش ویژه ای داشته باشد 

و یک خط جدید را در دنیای عرب و جهان اسلام به  وجود بیاورد.
ایشــان با اشــاره به اوضاع رقت بار غزه و جریحه دار شدن دل های همه 
انسان های آزاده از این جنایات و قســاوت ها افزودند: از همان روزهای 
اولِ حملات رژیم صهیونیســتی تمام قرائن و شــواهد نشــان دهنده 
دخالت مستقیم آمریکایی ها در اداره جنگ است و هرچه از این جنگ 
می گذرد، دلایل نقش مســتقیم آمریکا در هدایــت جنایت های رژیم 

صهیونیستی قوی تر و پررنگ تر می شوند.
رهبر انقلاب اســلامی افزودند: اگر کمک های تســلیحاتی و سیاسی 
آمریکا نباشــد، کار برای رژیم صهیونیســتی قابل ادامه دادن نخواهد 
بود؛ آمریکایی ها حقاً و انصافاً شــریک جرم صهیونیست ها در جنایات 
غزه هستند.ایشان تاکید کردند: به رغم همه کشتاری که در غزه انجام 
می شود، رژیم صهیونیســتی تا الان شکســت خورده ی واقعی در این 
ماجرا است زیرا نتوانســته  آبروی از دســت رفته خود را بازگرداند و در 

آینده هم قادر به این کار نخواهد بود.
رهبر انقلاب اســلامی لزوم تلاش همه جانبه برای افزایش فشــارهای 
سیاسی به آمریکا و رژیم صهیونیســتی به منظور توقف بمباران ها در 
غزه را مورد تاکید قرار دادند و گفتند: جمهوری اســلامی ایران و عراق 
با هماهنگی یکدیگر می توانند در این زمینــه نقش آفرین و تاثیرگذار 

باشند.
حضرت آیت الله خامنــه ای همچنین درباره همکاری هــای دو جانبه 
ایران و عراق در زمینه های اقتصادی و امنیتی فرمودند: کارها بحمدالله 
پیش می روند اما باید مراقب بود پیگیری توافق ها با همان انگیزه اولیه 
استمرار یابد و دچار کندی نشوند. ایشان در پایان از مردم و دولت عراق 
و شخص نخســت وزیر بابت مهمان نوازی و خدمات رسانی و برقراری 

امنیت در ایام اربعین صمیمانه تشکر و قدردانی کردند.

در واکنش به تهدید استفاده از بمب هسته ای توسط وزیر رژیم صهیونیستی
امیرعبداللهیان: شورای امنیت برای خلع سلاح 

اتمی رژیم صهیونیستی فورا اقدام کند
وزیر امور خارجه گفت: شورای امنیت سازمان ملل و آژانس بین المللی 
انرژی  اتمی باید برای خلع سلاح اتمی رژیم وحشی صهیونیستی فوری 

و بدون وقفه اقدام کنند. 
 حســین امیرعبداللهیان وزیــر امور خارجه کشــورمان در واکنش به 
تهدید وزیر رژیم صهیونیستی مبنی بر اســتفاده از بمب اتم عیه مردم 
غزه در صفحه شــخصی خود در فضای مجازی نوشــت: اظهارات وزیر 
رژیم اسراییل به استفاده از بمب اتمی نشــانگر شکست واقعی رژیم در 
برابر مقاومت اســت.وی گفت: شورای امنیت ســازمان ملل و آژانس 
بین المللی انرژی  اتمی باید برای خلع ســلاح اتمی این رژیم وحشی و 
آپارتاید فوری و بدون وقفه اقدام کنند. فردا دیر است. مسئولیت کامل 
این نسل کشی با کاخ سفید است. آمیخا الیاهو وزیر کابینه نخست وزیر 
رژیم صهیونیستی استفاده از بمب اتمی علیه نوار غزه را به عنوان گزینه 
روی میز اسرائیل پیشنهاد و با اجازه ورود هرگونه کمک بشردوستانه به 
این منطقه مخالفت کرده بود.او همچنین از ادامه شــهرک سازی دفاع 
کرده بود و گفته بود که هرکس پرچم فلســطین یا حماس را برافراشته 

باید از روی زمین محو شود.
رســانه های عبری گزارش دادند که بنیامین نتانیاهو، نخســت وزیر 
رژیم صهیونیســتی در پی اظهارات جنجالی اخیــر آمیخا الیاهو، وزیر 
کابینه خود، جلسات کابینه را بدون اطلاع بعدی لغو کرد.در پی تشدید 

انتقادات علیه وی، الیاهو مجبور به عقب نشینی از اظهارات خود شد.
وی در پاسخ به این ســوال که سرنوشت مردم فلسطین چه خواهد شد، 
گفت: آنها می توانند بــه ایرلند یا صحراها برونــد؛ هیولاهای غزه باید 
خودشان راه حلی پیدا کنند! شمال نوار غزه نباید وجود داشته باشد. و 
هرکس پرچم فلسطین یا حماس را به اهتزاز درآورد، باید از روی زمین 

محو شود!

مشاور رئیس جمهور تاکید کرد
ویکرد پرداخت نقدی به حمایت های  تغییر ر

خدمات محور
 رئیس موسســه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی گفت: 
در بحث ســند جامع کاهــش فقر رویکــرد از حمایت هــای نقدی به 

حمایت های خدمات محور تغییر پیدا خواهد کرد.
به گزارش موسســه عالی آموزش و پژوهش مدیریــت و برنامه ریزی، 
محمدهادی زاهدی وفا در سومین جلســه کارگروه تدوین سند جامع 
کاهش فقر، اظهار داشت: در مورد اطلاعات خانواده ها و شناسایی افراد 
دستگاه ها مختلف فعالیت هایی داشته اند، اما این دستگاه ها باید کمک 

کنند تا یک سامانه کامل از تجمیع این اطلاعات تشکیل شود.
وی ادامه داد: در مقدمه این کار هر یک از دســتگاه ها باید با مشــخص 
کردن شرح کامل خدمات نیازهای اطلاعاتی خود را احصا و ارائه کنند 
تا بعد از مشــخص شــدن نیازها، کمبودهای احتمالــی در اطلاعات 

سامانه ها مشخص شود.
مشــاور رئیس جمهور با بیــان اینکه بــرای کاهش فقر باید از شــیوه 
کمک های نقدی عبور کنیــم، افزود: بعد از اجرای سیاســت حمایت 
مســتقیم و پرداخت نقدی یارانه ها چند بار تلاش شــد از طریق دهک 
بندی این پرداخت ها هدفمندتر شــود، اما سامانه های اطلاعاتی دقت 
لازم را نداشــتند.زاهدی وفا اضافه کرد: در بحــث کاهش فقر به جای 
پرداخت یارانه بر اساس دهک بندی باید به ســراغ ارائه خدمات محور 
حرکت کنیم؛ چون شــیوه قبلی اگرچه در سیاست های رفاهی اثرگذار 

است؛ اما در بحث کاهش فقر کارآمدی لازم را ندارد.
رئیس موسســه عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی با اشاره 
به خدماتی که بر مبنای قانون اساســی باید به مردم ارائه شــود، تأکید 
کرد: دستگاه ها باید در یک ارتباط نظام مند امکان ارائه این خدمات به 

اقشار محروم جامعه را فراهم کنند.

تریبون

خریدار  ســخنگوی وزارت امور خارجه 
با بیــان اینکــه آمریکا در موضــوع بحران 
فلســطین یک دولت بی طرف نیست،یک 
طرف بحران است، اظهار داشت: آمریکا باید 

تکلیف خودش را روشن کند.
 ناصر کنعانی سخنگوی وزارت امور خارجه 
در نشست خبری هفتگی خود با خبرنگاران 
در خصوص تحولات سرزمین های اشغالی 
به واسطه جنایات جنگی رژیم صهیونیستی 
اظهارداشــت: تنــوع اقدامات وحشــیانه 
صهیونیســت ها علیه مردم فلسطین قابل 
شمارش نیست و این نسل کشی عصر جدید 
به طور روزانه در مقابل دید همه جهانیان و با 
حمایت چند رژیم غربی و به ویژه آمریکا در 

جریان است.
وی گفت: آخرین آماری که وزارت بهداشت 
فلســطین ارائه  داده، شــهدای غزه تا دیروز 
۹۷۷۰ نفر بــوده ۴۸۰۰ نفر کودک و ۲۵۵۰ 
نفر زنان و هفتاد درصد مجروحان نیز از زنان 
و کودکان هستند و هنوز ۲۶۶۰ نفر از جمله 
۱۲۷۰ نفر کودک زیر آوار هســتند و شمار 
مجروحان ۲۴۸۰۸ نفر هست.ســخنگوی 
وزارت امور خارجه بیان کرد: بر اســاس آمار 
موجود، ۱۶ بیمارســتان از ۳۵ بیمارستان 
در غزه از خدمت رســانی خارج شدند و ۵۱ 
درمانگاه از ۷۲ درمانــگاه موجود در غزه نیز 
به دلیل نداشــتن ســوخت خدمت رسانی 
نمی توانند داشــته باشند. شــمار شهدای 
خبرنگاران شهید نیز نقش اثرگذار رسانه ها 
و خبرنگاران از روایت گری درست از صحنه 
جنگ اســت که به ۴۶ نفر رســیده اســت.

کنعانی افزود: میزان مواد منفجره اســتفاده 
شــده علیه مردم غــزه در این مــدت یک و 
نیم برابر بمب اتمی اســتفاده شــده آمریکا 
در هیروشــیما بوده اســت و توجه کنید که 
وســعت هیروشــیما ۹۰۰ کیلومتــر مربع 
بوده است.ســخنگوی وزارت امــور خارجه 
کشورمان گفت: جای تاسف است که آمریکا 
با اســتفاده از قدرت خود شــورای امنیت و 
صلح بین المللی را به گروگان در آورده است.

وی در خصوص تهدید یکــی از وزرای رژیم 
صهیونیستی نســبت به اســتفاده از بمب 
اتم افزود: تهدیــد به اســتفاده از بمب اتم 
علیه مــردم غزه باتوجه به رفتار وحشــیانه 
صهیونیســت ها حتما باید از سوی جامعه 
جهانی با جدیت مورد توجه قرار گیرد و این 
تهدید را تضعیف کننده سیستم منع سلاح 
های کشــتار جمعی می دانیم و امیدواریم 
که این موضــوع به صورت جــدی و فوری 
مورد توجه شــورای امنیت سازمان ملل به 

عنوان تهدیدی علیــه صلح بین المللی قرار 
گیرد.کنعانی بیان داشــت: سکوت حامیان 
و مدافعان به اصطلاح حقوق بشــری غربی 
را هم رصد می کنیم، کسانی که سال هاست 
علیه تهدیــدات موهوم و غیر واقعی ســرو 
صداها ایجــاد می کنند ولــی در مقابل این 

تهدید واقعی سکوت اختیار کرده اند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
این تهدید نشان دهنده اوج استیصال رژیم 
صهیونیســتی در قبال مقاومت فلســطین 
اســت و علاوه بر این نیز نشــان می دهد که 
رژیم صهیونیستی حد و مرزی برای جنایات 
جنگی خود قائل نیســت و از هیــچ قانون و 

حقوق بین المللی نیز تبعیت نمی کند.

آمریکا و چند کشور غربی زنجیر این 
رژیم صهیونیستی را باز گذاشتند

وی ادامه داد: جای تاســف دارد که آمریکا 
و چند رژیم غربــی زنجیر این رژیــم را باز 
گذاشتند و باید پاســخگوی جنایات رژیم 

صهیونیستی علیه مردم غزه باشند.
کنعانی عنوان کرد: ایران حتما با ســازمان 
ملل و دبیر کل آن ســازمان رایزنی و مکاتبه 
خواهد داشت و این موضوع را باید به عنوان 
تهدیدی جدی علیه صلح بین الملل قلمداد 
کنیم.ســخنگوی وزارت امــور خارجه در 
خصوص در سفر ســودانی نخســت وزیر 
عراق به ایــران تصریح کرد: اینکه ایشــان 
در این ســفر حامل پیامی هســتند یا خیر 
مطلع نیســتم، اما در خصوص امکان دامنه 
جنگ در منطقه این احتمال وجود دارد. با 
ســطح و حجم جنایات رژیم صهیونیستی 
و ســابقه ای که از وحشــی گری این رژیم 
در ۷۵ سال گذشــته وجود دارد، اینکه این 
رژیم همچنان بخش هایی از خاک ســوریه 
و لبنان را در اختیار دارد و پشتوانه بسیاری 
از تحرکات تروریســتی در منطقــه بوده، 
قابل پیش بینی اســت که همه کشورهای 
منطقه ایــن رژیم را تهدیــدی علیه امنیت 
منطقــه می داننــد.وی افــزود: در صورت 
تداوم جنایات جنگی رژیم صهیونیســتی 
امکان گســترش جنگ وجود دارد. دولت 
آمریکا نمی تواند از یک سوی پیام دهد که ما 
خواهان گسترش جنگ نیستیم و از طرفی 
دست رژیم صهیونیســتی را برای استمرار 

جنایات جنگی باز بگذارد.
کنعانی گفت: طبیعی اســت کــه جریانات 
مقاومتی در منطقه نســبت بــه این رفتار 
آمریکا و رژیم صهیونیستی عصبانی باشند 
و البته آمادگی کامل را هم در برخورد جدی 

با رژیم صهیونیستی دارند.
ســخنگوی وزارت امور خارجه در خصوص 
سیاســت پاکســتان در قبــال مهاجران 
افعانســتانی تصریح کرد: ایــن موضوع در 
چارجوب مناسبات پاکســتان و افغانستان 
است و مقامات اســلام آباد باید نظر دهند، 
اما آنچه برای ایران اهمیت دارد این اســت 
که این موضــوع نتیجه ســال ها اقدامات 
متجاوزانه خارجی و بیست سال اشغالگری 

آمریکا علیه مردم این کشور است.
وی ادامــه داد: میلیون هــا نفــر از مــردم 
افغانستان مجبور شدند تحت شرایط سخت 
ایجاد شــده برای زندگی بهتر ولو به  صورت 
موقت ســرزمین خود را ترک کنند. ما این 
موضوع را یک مســاله انســانی می بینیم و 
البته این موضوع یک مسئولیت بین المللی 
اســت و ایران همیشــه در رایزنــی های 

چندجانبه این موضوع را مطرح کرده است.
کنعانی بیان داشــت: دولت آمریــکا باید 
غرامــت آســیب های وارد شــده بــه زیر 
ساخت های کشــور آنها و زندگی مردم آن 
کشــور را بپردازد. روز گذشته هم در جلسه 
با هیات افغانســتانی این موضوع مطرح شد 
و قرار شد اقداماتی انجام شود که مشکلات 

مهاجران به حداقل ممکن کاهش یابد.

مذاکرات رفع تحریم ها همچنان 
در جریان است

ســخنگوی وزارت امور خارجه بیان داشت: 
ســفر آقای باقری در چارچوب گفتگوهای 
ایران  با اتحادیه اروپا و مســئولین سیاسی 
اروپا با تمرکز بر تحولات فلســطین صورت 
گرفت و باتوجه به دیدگاه هایی که اروپایی 
ها در قبــال صلــح و امنیــت منطقه ای و 
بین المللــی دارند باید نســبت به تحولات 
غزه هــم مســئولیت پذیر باشــند و برای 
توقف حملات جنایتکارانه صهیونیســت ها 
علیه مردم غزه بــه وظیفه خود عمل کنند و 
مذاکرات رفع تحریم ها همچنان در جریان 

اســت و از فرصت هایی این چنینی استفاده 
می کنیم.وی در خصــوص آخرین وضعیت 
روابط میان ایران و یمن اظهارداشــت: سفر 
اخیر انجام شــده میان دوطرف در استمرار 
مشورت ها میان ایران و سازمان ملل متحد 
برای کمک به تکمیل روند سیاسی و حفظ 
و تحکیم آتش بس و پایــان محاصره یمن 
بود. این مشــورت ها در این چارچوب انجام 

شد.
کنعانــی ادامــه داد: اینکــه در ارتبــاط با 
تحولات غــزه انصارالله یمن، بــه دلیل نوع 
رویکرد اصولی کــه دارد، ورود کند، امری 
واضح اســت که مقاومــت یمــن در کنار 

مقاومت فلسطین قرار گیرد.
وی بیان کرد: آخرین نشستی که برگزار شد 
کمتر از دوماه پیش در وزارت خارجه برگزار 
شد و تصمیماتی نیز در آن جلسه اتخاذ شد. 
اعلام این مسئله توســط دستگاه های ذی 
ربط صورت مــی گیرد.کنعانی در خصوص 
برنامه هفتم توســعه و عدم همکاری برخی 
نهادها بــا وزارت خارجه تصریــح کرد: بر 
اساس قوانین بالادستی دستگاه دیپلماسی 
مسئول اجرای سیاســت خارجی و تنظیم 
کننــده روابــط خارجی اســت و تردیدی 
وجود ندارد. در ارتباط بــا برنامه هفتم اینها 
جزئیات برنامه اســت و دیدگاهایی مطرح 
شــده اســت. هیچگونه قصدی برای شرح 

وظایف دستگاه خارجی وجود ندارد.

ایران هیچ گاه امر و نهی به دوستان 
خود نداشته و ندارد

وی در خصوص ســفر منطقه ای وزیر امور 
خارجه آمریکا و طــرح اتهاماتی علیه ایران 
بیان کــرد: اتهام زنــی به ایران در مســیر 
تلاش هــای آمریکا بــرای انحــراف افکار 
عمومی اســت و ما معتقدیم کــه آمریکا نه 

یک راه حل بلکه یک طرف جنگ است.
سخنگوی وزارت امور خارجه تصریح کرد: 
ایران هیــچ گاه امر و نهی به دوســتان خود 
نداشــته و ندارد و همانطور کــه حماس و 
دیگران اعلام کردند، عملیــات اخیر آن ها 
تصمیمی کاملا فلســطینی بود و این قبیل 
اتهام زنی های آمریکا مســئولیت مقامات 
کاخ ســفید در قبال جنایات صورت گرفته 
در غزه را کم نمی کند.کنعانی گفت: دولت 
آمریکا باید ریشــه اقدامات صورت گرفته 
در منطقه علیــه خودش را در نــوع رفتار و 
سیاست های خود در قبال ملت های منطقه 
ببیند. اگر آنها رفتار مناســبی با ملت های 
منطقه داشــتند وزیر امور خارجه آن کشور 

مجبور نمیشــد با جلیقه ضدگلوله وارد به 
بغداد شود و از آن خارج شود.

وی در خصــوص ســفر اخیــر هیاتــی از 
افعانســتان به ایــران نیز بیان کــرد: آنچه 
برای ما مهم اســت تحکیم ثبات و امنیت در 
افغانستان و حل و فصل مشکلات آن کشور 
است. تعامل و همکاری های ما با این کشور 
در حوزه های مختلف اقتصادی و سیاســی 
در حال انجام اســت. موضــوع مهاجران و 
امنیــت مرزهای دو طرف را در دســتورکار 
داریــم و همکاری های خوبــی را با یکدیگر 
داریم.ســخنگوی وزارت امور خارجه گفت: 
سرنوشت دو کشــور همســایه از یکدیگر 
قابل تفکیک نیســت و باید تلاش کنیم و با 
هم همکاری های بهتری داشــته باشیم و به 
شرایط بهتر سیاسی و اقتصادی آن کشورها 
کمک کنیم.کنعانــی ادامــه داد: موضوع 
گفتگوهای دیروز با هیات افغانستانی عمدتاً 
متمرکز بر موضوعات اقتصــادی با توجه به 
ترکیب هیئت افغانستانی بود.وی بیان کرد: 
روابط اقتصادی و تجاری ایران و افغانستان 
دیرپاست. ایران همواره شریک اول تجاری 
افغانســتان بوده و آمد و شــدهای مقامات 
اقتصادی در راســتای تحکیم ایــن روابط 

دیرپاست.
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه 
موضوعــات مهم دیگری هم در مناســبات 
دو کشــور وجود دارد، خاطرنشــان کرد: 
موضوعات مرزی و حقابه که در گفتگوهای 
دوجانبه مطرح شــده و دیروز هم باردیگر 
مطرح شــد. درگیری های مرزی در سایه 
تبادل نظرها و اتفاق نظری که میان طرفین 
شــکل گرفت، در مدت قابل توجهی شاهد 

کمترین رخدادهای ناگوار هستیم.
کنعانی افــزود: در ارتباط با فعال ســازی 
مرزها و گــذرگاه های تجــاری اتفاق نظر 
وجود دارد که زمینه بیشــتر برای همکاری 

های اقتصادی انجام شود.
سخنگوی وزارت امور خارجه با بیان اینکه 
در خصــوص کریدورهــای ترانزیتی برای 
اهداف و مقاصد صادراتــی و وارداتی تبادل 
نظر انجام شــد، افزود: در گفتگوهای تهران 

هم این موضوعات مورد توجه خواهد بود.
کنعانی با بیــان اینکه آمریــکا در موضوع 
بحران فلسطین یک دولت بی طرف نیست، 
آمریکا نشــان داده که یک طــرف بحران 
است، اظهار داشت: در طول تحولات جاری 
هم آمریکا نشان داده که با تمام قوا در کنار 
رژیم ایستاده اســت. آمریکا عملًا بخشی از 

جنگ است نه بخشی از راه حل.

خریــدار  رییس جمهور گفــت: جنایت 
هولناک در غزه که بــا حمایت آمریکایی ها 
و برخی از کشورهای اروپایی انجام می شود 

باید متوقف شود.
حجت الاســلام ســید ابراهیم رئیســی 
رئیس جمهــور در نشســت خبــری خود 
با محمد شــیا از ســودانی نخســت وزیر 
عراق گفت: از نخســت وزیر عراق به خاطر 
حضور در ایران و نیــز آنکه در حوزه امنیتی 
قراردادهــای دو کشــور را در خصــوص 
اقلیم کردســتان و مورد اجرا قــرار دادند 

سپاسگزاری می کنم.
وی افــزود: اجرای ایــن قــرار داد امنیتی 
موجب افزایش امنیت مرزها و ارتقا امنیت 
دو کشور خواهد شــد و دست ضد انقلاب را 
از مرزهای دو کشور دور می کند و امیدوارم 

کامل مورد اجرا قرار گیرد.
رئیــس جمهور اظهــار داشــت: در حوزه 
اقتصادی توسعه روابط تجاری به خصوص 
توسعه شــهرک های مرزی دو کشور برای 
افزایش تولید و تجارت حائز اهمیت اســت 

که باید پیگیری شود.
وی افزود: همچنین لازم اســت از نخست 
وزیر عــراق برای تلاش بــرای تکمیل خط 
ریلی شلمچه به بصره تشــکر کنم که برای 
دو کشــور منافع بســیار زیادی را خواهد 

داشت.
حجت الاســلام رئیســی در ادامــه گفت: 
موضــع دو کشــور در خصــوص موضوع 
ایــن  مــردم  مظلومیــت  و  فلســطین 
کشــور مشــترک اســت. در این خصوص 
همکاری های دو کشور از قبل از این جنگ 
نیز وجود داشــته اســت و مواضع مشترک 
ما در موضوع فلســطین مورد توجه هر دو 

کشور است.
وی ادامه داد: باید هرچــه زودتر بمباران ها 
قطع شود و هرچه ســریع تر آتش بس ایجاد 
و امداد و کمک به مردم مظلوم و مقتدر غزه 

صورت گیرد.
رئیس جمهور گفت: لازم است این جنایت 
هولناک در غزه و علیه بشــریت که نســل 
کشــی و کودک کشــی که به دست رژیم 
صهیونیســتی و با حمایــت آمریکایی ها و 

برخی از کشــورهای اروپایی انجام می شود 
متوقف شود.

وی تصریــح کــرد: رژیــم صهیونیســتی 
فروریختــه و آمریکایی هــا می خواهند آن 
را ســر پا نگه دارند. این شکست مفتضحانه 
رژیم صهیونیســتی را جنایت علیه بشریت 

نمی تواند جبران کند.
حجت الاســلام رئیســی اظهار داشــت: 
کشورهای اســلامی در برابر خدا و آنانی که 

به تاریخ و به وجدان بشری مسئول هستند.
وی بیان کرد: ما از هر گونــه اقدامی که در 
سطح کشــورهای اســلامی، منطقه و بین 
المللی برای بازدارندگی رژیم صهیونیستی 
و هیــأت حاکمه آمریــکا از قتل و کشــتار 
مردم بی گنــاه، مظلوم و مقتــدر غزه انجام 
شــود، حمایت می کنیم و در این خصوص 

همکاری خواهیم کرد.

اجازه ایجاد خطر از عراق به ایران
 را نمی دهیم

در ادامه این نشســت خبری محمد شیاع 
الســودانی نخســت وزیر عــراق نیز طی 
ســخنانی گفت: از رئیس جمهــور ایران به 

دلیل حســن استقبال و ســخن صادقانه و 
مقتدرانه ای که نســبت به عراق داشــتند، 
قدردانی می کنــم.وی افزود: ســفر من به 
تهران برای تاکید بــر عمق روابط بین عراق 
و ایران و همچنین بررسی مسائل مشترکی 
است که بین دو کشور وجود دارد و اهمیت 
این ســفر به این موضوع برمی گردد که در 
سایه شــرایط دقیق و حساس منطقه شکل 

می گیرد.
نخســت وزیر عــراق بیان کــرد: با حجت 
الاسلام رئیسی جلســه ای را برگزار کردیم 
و در این جلسه پیرامون موضوعات مختلفی 

صحبت کرده و بحث و گفت و گو داشتیم.
شــیاع الســودانی در ادامــه اظهــار کرد: 
مهمترین این مسائل مساله فلسطین است 
و کشــتاری که علیه ملت فلسطین صورت 
می گیرد. همچنین کشتار ســازمان یافته 
و دسته جمعی که شــاهد هستیم نسبت به 
فرزندان مان در غزه در حال صورت گرفتن 
اســت و نیز آنچه که کرانه باختری از سوی 
شهرک نشــینان صهیونیســت صــورت 

می پذیرد.
نخســت وزیر عراق تاکید کرد: همچنین ما 

بر موضع ثابت و اصولی عــراق در ارتباط با 
موضوع فلســطین و مبارزه ملت فلسطین 
برای تحقق آزادی خود و نیز تشکیل دولت 
مســتقل به پایتختی قدس شــریف تاکید 
داریم.وی بیان کــرد: موضع عراق موضعی 
روشــن اســت که مرجعیت های دینی در 
عراق بر آن تاکیــد داشــتند. در رأس آنها 
مرجعیت دینی مــا در نجــف و مرجعیت 
سیاسی ما بر آن تاکید داشته و دولت عراق 
نیز بــر در کنفرانس قاهره نیــز مورد تاکید 

قرار گرفته است.
شــیاع الســودانی در ادامه با ریشــه یابی 
جنگ غزه گفت: بحران اخیــر صرفاً زاییده 
روز ۷ اکتبر امســال نبود بلکــه این بحران 
نتیجــه سیاســت های جنایتکارانه رژیم 
صهیونیســتی علیه ملت فلســطین بوده 
که با کشــتار و کوچاندن ملت فلســطین و 
سیاست های شهرک سازی و هتک حرمت 

به مسجدالاقصی صورت گرفت.
وی بیــان کرد: در نشســتی که بــا رئیس 
جمهور ایران داشــتیم در خصوص روابط 
ممتاز دوجانبــه میان دو کشــور صحبت 
کردیم به خصوص در ســالی کــه در دولت 

عراق شاهد بودیم که این روابط در بسیاری 
از زمینه ها رشــد و گســترش داشــته به 
گونه ای که مطمئناً به ســود هر دو کشــور 

مسلمان و همسایه خواهد بود.
السودانی افزود: شاهدیم گام های عملی در 
سال جاری در مورد خیلی از پرونده هایی که 
میان دو کشــور وجود دارد، برداشته شده 
است. پرونده هایی که طی ســالیان سال و 
دهه ها متوقف بود. تــلاش می کنیم که این 
طرح ها و پروژه ها از جمله خط آهن شلمچه 
-بصره، شهرک های اقتصادی مرزی تکمیل 
کرده و تبادل تجاری و حمــل نقل بین دو 

کشور را فعال کنیم.
نخست وزیر عراق اظهار داشــت: مطمئناً 
فرصت های زیادی برای همکاری اقتصادی 
میان دو کشور وجود دارد از جمله آنها مسیر 
توســعه بین دو کشــور عراق و ایران است 
که امیدواریــم این طرح و پروژه در راســتا 
و مطابق پروژه شــمال - جنوب و پروژه راه 
کمربندی باشــد و قطعاً این راه ها و مسیرها 
به سود دو کشــور ایران و عراق خواهد بود 
زیرا هر دو کشــور از موقعیــت جغرافیایی 

خوبی در منطقه و جهان برخوردار هستند.
نخســت وزیر عراق در ادامه بیان داشت: به 
لطف خدا شــاهدیم کمیتــه امنیتی میان 
ایران و عراق موفق شــد که به تعهدات خود 
درخصوص مناطق مــرزی و اماکنی که در 
مرز تنــش ایجاد می کرد، عمــل کند و این 

تنش ها را از بین ببرد.
وی گفت: در عین حال توانســتیم هر آنچه 
که ممکن است به امنیت ایران خدشه وارد 
کند را کنترل کنیم زیرا مــا در دولت عراق 
همه تلاش خود را انجام می دهیم تا امنیت 
در مرز ایــران و عراق محقق شــود و در این 
رابطه اجــازه نمی دهیــم که هر گــروه یا 
جریانی بخواهد از سرزمین عراق خطری را 
از متوجه ایران کند.محمد شیاع السودانی 
تاکید کــرد: در پایــان تشــکر می کنم از 
رئیس جمهور ایران بــرای مواضع صریح و 
تمایل بالای وی برای همکاری و هماهنگی 
هر چه بیشــتر میان دو کشور و برای توسعه 
روابط در سایر زمینه هایی که به سود عراق 

و ایران خواهد بود.
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ح کمربند- جاده منجر به رشد اقتصادی  طر
ایران و چین می شود

وزیر صمت گفت: طــرح کمربند-جاده چیــن فرصت های متعددی 
را برای توســعه زیرســاخت های ایران مانند بنادر، راه آهن و… ارائه 

می دهد که می تواند توسعه و رشد اقتصادی دو کشور را تسهیل کند.
عباس علی آبادی - وزیر صنعت، معدن و تجــارت - در همایش تجاری 
ایران و چین، گفت: تفاهمنامه بین ایران و چین که در بالاترین ســطح 
طرح و تصویب شد، زمینه را برای رشد سریع تعاملات فراهم کرده است.
علی آبادی همچنین عنوان کرد: طرح کمربند-جاده چین فرصت های 
متعددی را برای توسعه زیرســاخت های ایران مانند بنادر، راه آهن و… 
ارائه می دهد که می تواند توســعه و رشــد اقتصادی دو کشور را تسهیل 
کند.وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به اینکه باید در جهت توسعه 
تجارت ایران-چین گام های اساســی برداشــته شــود، گفت: در سال 
۲۰۲۲ واردات غیرنفتی چین از ایران ۶.۳۵ میلیارد دلار بوده که عمده 
آن فرآورده های پتروشیمی، معدنی و فلزات، دارو، کشاورزی و شیلات 
بوده است.وی ادامه داد: صادرات چین به ایران ۹.۴۴ میلیارد دلار بوده 
که عمده آن تجهیزات ماشــین آلات الکترونیکی، برقــی و نیروگاهی، 
حمل ونقل، انواع کالا و تجهیزات صنعتی و فلزی، محصولات شیمیایی، 

کالا و محصولات پلاستیکی و منسوجات بوده است.
علی آبــادی عنوان کــرد: ایــران در زمینه محصولات پتروشــیمی و 
پالایشگاهی و برخی محصولات دانش بنیان تجربیات و دستاوردهای 

قابل توجهی دارد که می تواند برای بازرگانان چینی جذاب باشد.
وزیر صنعت، معدن و تجارت ضمن اشــاره به اینکه روابط ایران و چین 
امروز بیش از هر زمان دیگری فرصت رشــد دارد، گفت:: روابط دیرینه 
ایران و چین به چند قرن می رسد که همیشه در فضای مثبت اندیشانه 

دنبال شده است.

 قیمت طلا احتمالا به این عدد می رسد
 پیش بینی جالب قیمت طلا و سکه 

تا یک ماه آینده
یک عضو اتحادیه طلا و جواهر تهران با اشاره به ثبات قیمت های طلا و 
سکه پیش بینی کرد از نیمه آذر شاهد تغییرات محسوس در قیمت ها 
باشیم.  قیمت طلا و سکه در روزهای اخیر تقریبا به ثبات نسبی رسیده 
است، ســکه تمام در محدوده ۲۹ میلیون تومان تا نزدیک ۳۰ میلیون 
تومان متغیر بوده و هر گرم طلای ۱۸ عیار نیز تقریبا ۲ میلیون و ۴۷۰ تا 

۲ میلیون ۵۰۰ هزار تومان در نوسان بوده است.
انس جهانی طلا نیز پس از جهش هفته گذشــته به ثبات رسیده است 
به طور میانگین در محــدوده ۱۹۹۰ دلار در حرکت اســت. به اعتقاد 
کارشناسان بازار طلا کاهش تنش های میان فلسطین و اسرائیل و امید 

به رسیدن به آرامش باعث ثبات قیمت طلا شده است.

پیش بینی کارشناسان بر است که با توجه به شرایط فعلی قیمت طلای 
جهانی و طلا و سکه با روند کنونی ادامه داشــته باشد مگر اینکه حادثه 
خاصی رخ دهد.در همین زمینــه عبادالله محمدولــی، عضو اتحادیه 
طلا و جواهر تهران، درباره آخرین وضعیت بازار ســکه و طلای داخلی 
گفت: وضعیت بازار به ثبات قیمت رسیده است هر مثقال طلا روی ۱۰ 
میلیون ۷۶۰ تا ۷۷۰ هزار تومان جا خشــک کرده است اتفاق خاصی در 
بازار نمی افتد گاها ۲۰ هزار تومان کاهش یــا افزایش دارد قیمت هر گرم 
طلای ۱۸ عیار نیــز ۲ میلیون و ۴۹۰ هزار تومان تــا ۲ میلیون ۵۰۰ هزار 
تومان متغیر است.وی اضافه کرد: مردم به دنبال این هستند که از سرمایه 
شان ارزش افزوده کســب کنند، زمانی که بازار نوسان ندارد مشتری وارد 

آن نمی شود؛ یعنی خریدار در بازار ما وجود ندارد و خلوت است.
عضو اتحادیه طلا و جواهــر تهران در پیش بینــی از روند قیمت ها نیز 
اظهار کــرد: تا نیمه آذر ما این شــرایط قیمت ها ادامه خواهد داشــت 
نهایتا هر مثقال طلا ۱۱ میلیون تومان خواهد شد اما پس از آن تقاضای 
زیادی وارد بازار خواهد شــد خریدار بیشــتر می شــود و تغییراتی در 

قیمت ها خواهیم داشت.

بانک جهانی:

 تورم مواد غذایی در ایران نصف شد
 بانک جهانی در جدیدترین گزارش اعلام کرد: نرخ تورم مواد غذایی در 
ایران در ۱۲ ماه منتهی به شهریور امسال به ۳۷.۴ درصد کاهش یافته و 

نسبت به یک سال گذشته تقریبا نصف شده است.
به گزارش وزارت اقتصاد، بانک جهانــی در جدیدترین گزارش خود که 
به بررسی تورم مواد غذایی در کشــورهای جهان پرداخته است، اعلام 
کرد: نرخ تورم مواد غذایی در ایران در ۱۲ ماه منتهی به سپتامبر ۲۰۲۳ 
)شــهریور ۱۴۰۲( به ۳۷.۴ درصد کاهش یافته و نســبت به یک سال 

گذشته تقریبا نصف شده است.
بر اســاس این گزارش، تورم مواد غذایی در ایران در ۱۲ ماهه منتهی به 

آگوست ۲۰۲۳ یعنی مرداد ماه امسال ۳۸ درصد برآورد شده است.
نرخ تورم مواد غذای ایران در اکتبــر ۲۰۲۲ )مهر ۱۴۰۲( ۷۱.۴ درصد 
برآورد شده اســت که به این ترتیب پس از ۱۲ ماه نرخ تورم مواد غذایی 
ایران در سپتامبر ۲۰۲۳ به ۳۷.۴ درصد رســیده که تقریبا نصف شده 

است.
به ایــن ترتیب، تورم مــواد غذایی در ایران به اســتناد آمــار این نهاد 
بین المللی هم نســبت به ماه گذشته و هم نســبت به یک سال گذشته 

کاهش یافته است.
با نگاهی به روند تورم مواد غذایی ایران در ایــن گزارش، اوج تورم مواد 
غذایی در ایران در ماه آوریل )فروردین ۱۴۰۲( بوده اســت که به ۸۰.۳ 

درصد رسیده و پس از آن روند نزولی به خود گرفته است.

رتبه نخســت گرانی غــذا در جهان ابتدا بــه ونزوئلا بعد لبنــان و بعد 
آرژانتین اختصاص یافته است. تورم مواد غذایی در ۱۲ ماهه منتهی به 
سپتامبر ۲۰۲۳ در این کشورها به ترتیب ۳۱۸.۱، ۲۳۹، ۱۵۰.۱ درصد 

برآورد شده است.
نرخ تورم مواد غذایی ترکیه در این بازه زمانــی نیز ۷۵.۷ درصد برآورد 

شده است و این کشور در رتبه چهارم جهان قرار دارد.

بازار

رئیس ســازمان امــور مالیاتی از ابلاغ بخشــنامه این 
ســازمان برای اعمال معافیت یا نرخ صفر مالیاتی برای 

مؤسسات خیریه خبر داد.
 ســیدمحمدهادی ســبحانیان رئیس ســازمان امور 
مالیاتــی در صفحه مجــازی خود اعلام کــرد: با ابلاغ 
بخشنامه ســازمان امور مالیاتی اعمال معافیت و نرخ 
صفر مالیاتی برای مؤسسات خیریه، احزاب، انجمن ها 
و تشــکل های غیردولتی که تا قبل از این به خاطر عدم 
انجام برخی تکالیف مشــمول مالیات شــده بودند در 
راستای قانون بودجه ۱۴۰۲ شفاف، تسهیل و اجرایی 

شد.
 طبق بخشــنامه ای کــه در ۱۴ آبان ۱۴۰۲ از ســوی 

ســازمان مالیاتی ابلاغ شــده اســت آمده 
اســت، در اجرای تکلیــف مقرر ســازمان 
مالیاتی در جزء ۲ بنــد »ب« تبصره ۶ قانون 
بودجــه ۱۴۰۲ کل کشــور و بــرای ایجاد 
وحــدت رویه در مــورد اعمــال معافیت یا 
نرخ صفــر مالیاتی موضوع بنــد »ط« ماده 
۱۳۹ قانون مالیات های مســتقیم و تبصره 

یک ماده یاد شــده مقرر شد تســهیلات مقرر در جزء 
۲ بنــد ب تبصره ۶ برای اشــخاص موضــوع بندهای 
»د«،»هـــ«،»ح«،»ط«،»ی« و»ک« و فعالیت های 
قرآنی موضوع بنــد ل ماده ۱۳۹ قانــون مالیات های 
مســتقیم برای مؤدیانی قابل اعمال اســت که به علت 

عدم تســلیم اظهارنامه مالیاتــی و یا دفاتر 
و اســناد و مدارک برای عملکرد ســال های 
۱۳۹۰ تا ۹۹ مشمول برخورداری از معافیت 
یا نرخ صفــر مالیاتی نشــده اند و حداکثر تا 
پایان سال ۱۴۰۲ نسبت به تسلیم اظهارنامه 
مالیاتی و دفاتر و اسناد و مدارک سال مربوط 
به اداره امور مالیاتی یــا هیأت حل اختلاف 

حسب مورد مراجعه کنند.
در صورتی کــه مؤدیان موضــوع بندهای یاد شــده 
علیرغم تســلیم اظهارنامه و دفاتر و اسناد و مدارک در 
مورد مقرر برای عملکرد ســال های ۹۰ تا ۹۹ به دلایل 
دیگر نظیر عدم نظارت ســازمان امور مالیاتی بر درآمد 

و هزینه آنها و یا عــدم تأیید مراتب توســط ناظران از 
معافیت یا نرخ صفر مالیاتی بهره مند نشــده باشــند، 
مشــمول تســهیلات جزء ۲ بند »ب« تبصره ۶ قانون 

بودجه سال جاری نخواهند شد.
طبق قانون شــرط برخورداری کلیه اشخاص حقیقی 
و حقوقی از معافیت های مالیاتی مقــرر در قانون ارائه 
اظهارنامه به موقع اســت در واقع مواردی که معاف از 
مالیات هســتند مالیات آنهــا به نرخ صفر محاســبه 
می شود اما سازمان امور مالیاتی باید نسبت به جریان 
درآمدها و هزینه های این اشــخاص قرار گیرد و این در 
راستای شفافیت است و شــرط برخورداری از معافیت 

مالیاتی ارائه اظهارنامه است.

مالیات

فاطمه امیر احمدی  چرا کشــاورزان دانه 
روغنی از جمله کلزا نمی کارند؛ چون دولت 
در پرداخت پول محصــولات بدقولی کرده 
و حمایت های واقعی از بهــره برداران انجام 
نمی شــود.طی چند گزارش، مهــر درباره 
عدم استقبال کشــاورزان از کشت کلزا در 
گفت وگو با کارشناســان مطالبی را منتشر 
کرد. کارشناسان درباره عدم استقبال بهره 
برداران به دلســردی آنها اشــاره و عنوان 
کردند تأمیــن اعتبارات لازم بــرای خرید 
تضمینی محصــولات ضروری اســت. به 
عنوان مثال امسال با وجود تحویل دانه کلزا 
مطالبات به طور کامل تســویه نشده و بالغ 

بر ۱,۰۰۰ میلیارد تومان باقی مانده است.
موضوع دیگر در عدم اســتقبال کشاورزان 
برای کشــت کلــزا بــه میزان برداشــت 
محصولات اشــاره شــد. به عنوان مثال به 
طور متوســط در هر هکتار کشت گندم ۴ 
تا ۵ تن محصول برداشــت می شود که این 
عدد در برداشــت کلزا کمتر اســت. عامل 
دیگر شــرایط آب و هوایی کشــور بوده که 
کشــت آن را محدود می کند. عامل چهارم 
به زیرســاخت های مکانیزاســیون حوزه 
کشــاورزی بر می گــردد. فراهــم نبودن 
تجهیزات و ادوات مورد نیاز برداشــت کلزا 

چالش دیگر پیش روی کشاورزان است.
کاشــت و تأمین بذرهای مورد نیاز از دیگر 
پیش نیازهای حرکت به ســمت تولید کلزا 

در کشور به شمار می رود.
در ادامــه پاســخ برخــی بهره بــرداران و 

خوانندگان گزارش های مربوط می آید.
ســالانه ۳ میلیون تــن دانه روغنــی وارد 
کشور می شود و قیمت هر کیلو دانه روغنی 

نســبت به برخی محصولات بالاتر بوده به 
عنوان مثال خریــد تضمینی هر کیلو گندم 
۱۵ هزار تومان بوده و ایــن عدد برای خرید 
تضمینی کلــزا ۳۰ هزار تومان اســت. این 
تفاوت قیمت چرا کشــاورزان را به ســوی 

کشت کلزا سوق نمی دهد؟
یکــی از بهره برداران نوشــته، گفته شــد 
برای کشــت دیم وزارت جهاد کشــاورزی 
بذر یارانه ای می دهد که این طور نیســت. 
هنگامی کــه موضوع را از بخــش خدمات 
پیگیری می کنیم پاســخ ســر بــالا داده 

می شود.
دیگــری بــه خــأ مکانیزاســیون در این 

محصول اشاره و اظهار کرده، برداشت کلزا 
نیاز به ماشــین آلات خــاص دارد که وجود 
ندارد. همچنین پول خرید تضمینی کلزا به 
موقع پرداخت نمی شــود؛ در واقع با وجود 
شــعار توســعه دانه های روغنی از ســوی 
مسؤولان حمایتی وجود ندارد در حالی که 

کشور حتی ظرفیت صادرات هم دارد.
یکی دیگــر از خوانندگان نوشــته، هنگام 
برداشــت تجهیزات جمــع آوری محصول 
وجود ندارد ضمــن اینکه دولــت و وزارت 
جهاد کشــاورزی حمایت هــای لازم را از 
کشــاورزان نداشــته از این رو بدون هیچ 
مزایایی تمام زحمت های بهــره برداران از 

بین می رود.دیگری می گوید؛ برای کشــت 
کلزا حــرف زیاد اســت ولی عمــل وجود 
ندارد. با گذشــت ۵ ماه از تحویل کلزا هنوز 
دولت با کشاورزان تســویه نکرده است. چه 
انتظار است دوباره کشــت انجام شود. دوم، 
کارشناس کلزا وجود ندارد و بذر ترویجی و 

تحویلی مناسب نیست.
دیگری هم به گلایه گفته، چرا کشــاورزان 
دانه روغنی از جمله کلــزا نمی کارند چون 
دولت در پرداخت پــول محصولات بدقولی 

کرده است.
یکی از کشــاورزان هم اشــاره کرده »سال 
گذشته من و عده ای از کشاورزان محله کلزا 

کاشــتیم ولی به دلیل خراب بودن بذر کلزا 
ما سبز نشــد و هیچکس متقبل خسارت ما 
نشد از این رو امســال مجبور شدیم گندم 

کاشتیم«.
یکی از کشاورزانی که نوشته ارشد مدیریت 
مالی دارد، گفته »… قیمــت کلزا را یا باید 
آزاد کنند یا اینکه نرخ گذاری درست انجام 
شــود. هر هکتــار نهایت دو تــن محصول 
داشته باشد. هر کیلو ۳۰ هزار تومان صرفه 
اقتصادی ندارد. هر هکتار ۶۰ میلیون تومان 
درآمد داشــته باشــد از این مبلــغ، هزینه 
شــخم زدن، تأمین بذر، سم پاشــی، تهیه 
کمباین کم شود پول زیادی دست کشاورز 

نمی ماند«.
بهره برداری هم می گوید، وقتی قیمت کلزا 
هر کیلو ۳۰ هزار تومان اســت بعد ۲۰ هزار 
تومان پرداخت می شــود چه کسی رغبت 

می کند تا کلزا بکارد.
یکی هــم نگران کاهش تولید گندم اســت 
و نوشته، اگر کشــاورز به جای گندم، کلزار 
بکارد گندم در کشــور دچار کمبود شده و 
بعد نان گران و کمیاب می شــود. نان قوت 

غالب مردم ایران است.
کشاورزی هم به نکات حجم برداشت اشاره 
کرده و گفته، بــه علت ریز بــودن و غلاف 
کوچک، کشــت کلزا تناژ نــدارد. هنگامی 
هم که غلاف خشــک می شــود باد شود و 
بیشــتر آن روی زمین بریز دولت پشتیبانی 
نمی کند. بــه بیمه زنــگ زدم حتی حاضر 
نشدند برای بازدید حاضر شــوند. کشاورز 

بدون پشتوانه فعالیت دارد.
برخی هم گله مند از معوق شدن مطالبات و 

عدم پرداخت پول کلزا تحویلی بودند.

 ابلاغ بخشنامه معافیت مالیاتی مؤسسات خیریه

کارشناسان معتقدند

پشت سرگذاشتن رقبای تجاری ایران در عراق   نیازمند اصلاح مسیر تجارت 
خریــدار  کارشناســان حــوزه تجارت 
معتقدند اگرچــه در حال حاضر شــرایط 
تجاری بین ایران و عراق مطلوب اســت اما 
برای حفظ و گســترش تجارت با این کشور 
همســایه و با در نظر گرفتــن وجود رقبای 
فعال، باید رویکرد را در تجارت با این کشور 

اصلاح کنیم و تغییر دهیم.
عراق یکی از مقاصــد صادراتی برای صدور 
کالاهای متنــوع ایرانی اســت و در واقع از 
لحاظ تنوع کالاهای صادراتی، متنوع ترین 
در میان کل مقاصد صادراتی ایران محسوب 
می شود، توسعه حضور رقبایی مانند امارات 
متحده عربی، ترکیه، چین، هند، آمریکا در 
بازار عراق در شــرایطی که این کشورها در 
میان مقاصد مهم صادراتی عراق نیز حضور 
دارند، منافع دو جانبه ای برای کشور مذکور 
ایجاد می کند و این موضوع زنگ خطر جدی 
برای برنامه های توســعه صادرات ایران در 

بازار عراق محسوب می شود.
البته در سال جاری وضعیت صادراتی ما به 
این کشــور خوب بوده اســت اما با توجه به 
نگرانی هایی که کارشناســان حوزه تجارت 
در خصوص تجارت ایران به عراق دارند باید 
اقدامات در راســتای پایداری تجاری با این 

کشور صورت بگیرد. 

 شروط توسعه تجارت ایران به عراق
یحیی آل اســحاق رئیس اتاق مشــترک 
ایــران و عراق با بیــان اینکه بــازار عراق تا 
۱۵ ســال آینده از فرصــت صادراتی برای 
ایران بهره مند اســت، می گوید: تجارت ۲۰ 
میلیارد دلاری به عراق امکان پذیر اســت 
اما برای تحقق آن ۳ شرط »شناخت واقعی 
بازار«، »روحیه و عــزم« و »انجام اقدامات 

حرفه ای« لازم است. 
وی در رابطــه بــا راهکارهای حفــظ بازار 
صادراتی عراق بــا وجود رقبا بــه خبرنگار 
فــارس، گفــت: بایــد بدانیم کــه رقبای 
سرسختی در تجارت با عراق وجود دارد که 
با امن شدن این کشــور به دنبال آن هستند 
که حضور بیشــتری در بازار عراق داشــته 
باشند و از مزیت های تجاری بازار این کشور 
بهره مند شوند بنابراین برای حفظ و توسعه 

بازار صادراتی عراق باید متناسب با واقعیت 
ها عمل کرد و در غیر این صورت این بازار را 

از دست خواهیم داد. 

 ضرورت بهره مندی از دیپلماسی 
اقتصادی برای توسعه تجارت 

آل اســحاق بــا تاکید بــر بهره منــدی از 
دیپلماســی اقتصادی به عنــوان یک ابزار 
اقتصــادی در جهــت منافــع سیاســی و 
چگونگی اســتفاده از ابزار سیاسی در جهت 
اقتصاد کشــور گفت:  دیپلماسی اقتصادی 
رابطه مستقیم بین روابط استراتژی تجاری 
اقتصادی با توســعه و امنیت کشورها دارد، 
بنابرایــن نحوه حضــور در روابط اقتصادی 
دنیا نقــش موثری در حوزه های سیاســی ، 
فرهنگــی و اقتصــادی دارد اما بررســی 
ها حاکی از آن اســت کــه جایــگاه ما در 
دیپلماســی اقتصادی آن چیزی نیست که 

باید باشد. 
آل اسحاق بیان داشــت: با توجه به ضرورت 
توسعه دیپلماسی اقتصادی، پیشنهادی به 
معاون اول رئیس جمهور ارائه شــده مبنی 
بر اینکه دبیرخانه یا شــورای دیپلماســی 
اقتصادی تشــکیل شــود که این شورا زیر 
نظر معاون اول باشد که اختیارات خود را از 
شورای امنیت ملی یا رؤسای سه قوه بگیرد 
به طوریکه وقتی که در آنجا تصمیمی اتخاذ 
شد دیگر کسی نتواند آن تصمیم را اجرایی 

نکند.

 الزامات حفظ شرایط ایده آل
 تجارت با عراق

 توجه به اینکه نکته نیز بــرای ادامه روابط 
تجاری با عراق لازم اســت کــه بدانیم که 
عراق تــلاش دارد که از کشــور وارد کننده 
بــه تولید کننــده تبدیل شــود و حتی در 
این کشــور قانونی در خصــوص حمایت از 
تولید کنندگان مصوب شــده که بر اساس 
این قانــون از تولید کننــدگان انواع کالاها 
مانند ســیمان، مواد غذایی و غیرخ حمایت 
می شود بنابراین براساس سیاستگذاری ها 
و نقشه راه، این کشــور تمایل برای واردات 
کالاهایــی که امــکان تولیــد آن را دارند، 

کم شــده اســت و  تمایل برای همکاری و 
سرمایه گذاری بیشتری دارد.

ســنجابی  جهانبخــش  این بــاره،  در 
شــیرازی،دبیرکل اتــاق مشــترک ایران 
و عراق  در گفت وگــو با فارس با اشــاره به 
حضور رقبای قدرتمند در بــازار صادراتی 
عراق و همچنین تغییر رویکرد این کشــور 
و تاکید این کشــور بر تکیه بر تولید داخل و 
همکاری مشترک، گفت:  اگر نوع فکر کردن 
و عملکردمان در بازار عراق را                              تغییر ندهیم، 

این بازار را                              از دست خواهیم داد.
دبیرکل اتاق مشترک ایران و عراق با اشاره 
به حضور رقبا در بازار عراق اظهار داشت: در 
حال حاضر گوی تجــارت در بازار عراق را                              به 
کشورهای امارات، چین و ترکیه باخته ایم و 
این در حالی اســت که بازار صادراتی عراق 
بســیار برای ما حائز اهمیت است زیرا از هر 
۵ دلار کالایی که صــادر می کنیم یک دلار 
آن صادرات ما به عراق اســت، بنابراین با از 
دســت دادن صادرات به عراق، ۲۰ درصد 
صــادرات خــود را از دســت می دهیم لذا 
حفظ و توسعه صادرات به عراق بسیار حائز 
اهمیت است و از دســت دادن بازار عراق به 
منزله کاهش ۲۰ درصــدی حجم تجارت 

خارجی ما است. 
وی با بیان اینکه قطعا چشــم انداز تجارت 
با عراق یک چشــم انداز نگران کننده است، 
گفت: البته وضعیــت بازار عــراق برای ما 
تا ســال ۲۰۲۵ همچنان ایده آل است، اما 
بعد از آن بــا توجه بــه کنش گری هایی که 
عراقی هــا و رقبای مــا در این بــازار دارند، 
ایــده آل نخواهد بود و برای حفظ شــرایط 
ایده آل تجاری در این بــازار باید اقداماتی را                              

انجام دهیم و الزاماتی را                              رعایت کنیم.
دبیرکل اتاق مشــترک ایران و عراق اظهار 
داشــت: بنابراین اگرچه عراقی ها شــریک 
دوم تجاری مــا و ایران نیز شــریک چهارم 
تجاری عراق اســت، اما در روند ۱۲ ســاله 
تجارت ما با عراق فراز و فرود وجود داشــته 
اســت، بنابراین باید کنش  گری خودمان را                              

در بازار عراق تغییر دهیم.
وی افزود: ســهم ما در بازار عراق حدود ۱۴ 
درصد از بازار این کشــور است، اما این سهم 

قابل افزایش به ۲۰ درصد اســت به شرطی 
که تغییر رویکرد دهیم. اگر با همین دست 
فرمان در تجــارت با عــراق حرکت کنیم، 
قطعا در تجارت با این کشــور توســعه ای 

نخواهیم داشت.
دبیرکل اتاق مشــترک ایران و عراق افزود: 
باید در ســطح حاکمیتی به ســمت تحقق 
تجارت طلایــی با عراق حرکــت کنیم که 
دو زیرســاخت لازم دارد؛ هم تــرازی یــا 
متناسب سازی تجارت ایران و عراق و رفتن 
به سمت موافقت نامه ترجیحی و باید بدانیم 
که تجارت آزاد یا ترجیحی وســیله حفظ، 
ثبات و توســعه تجارت بین ایــران و عراق 
اســت.وی اضافه کرد: همچنین باید بدانیم 
که دیگر به روش تجــارت پیله وری، فروش 
درب کارخانــه، نمی توان با عــراق تجارت 
داشــت، بلکه باید در این بازار حضور داشته 
باشیم و لازم اســت که با تنوع محصول این 

بازار را                              حفظ کنیم.

 رشد صادرات ایران به عراق 
در خصوص آخرین وضعیــت تجارت ایران 
با عراق، سیدحمید حســینی، عضو هیأت 
مدیره اتــاق بازرگانــی ایران و عــراق در 
گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی خبرگزاری 
فارس، می گوید: با وجود مشکلاتی که برای 
صادرکنندگان کالا به عراق در زمینه تأمین 
کالا و یا بازگشــت ارز صادراتی ایجاد شده 
اســت و محدودیت هایی که بانک مرکزی 
عراق بــرای تأمین ارز جهــت خرید کالا از 

ایران اعمال کرده، روند صادرات ما به عراق 
مثبت بود و صــادرات ما به این کشــور ۳۰ 

درصد رشد داشته است.
عضو هیــأت مدیــره اتاق بازرگانــی ایران 
و عراق افــزود: در ۷ ماهه ســال گذشــته 
صــادرات ایران بــه عــراق ۴ میلیــارد و 
۲۰۰ میلیون دلار بــود، در حالی که ارزش 
صادراتی کالاهای غیرنفتــی ایران به عراق 
در ۷ ماهه ابتدای امسال به ۵ میلیارد و ۴۰۰ 
میلیون دلار افزایش یافــت، یعنی در ۷ ماه 
ابتدای امسال بیش از ۷ ماه سال گذشته به 

این کشور صادرات داشته ایم.
حســینی گفت: با توجه به اینکه امســال 
وضعیت صــادرات نفت به عــراق افزایش 
یافته  و بودجه های بازســازی عــراق ابلاغ 
شده است و همچنین پروژه های بزرگی در 
عراق شــروع به فعالیت کرده اند لازم است 
تا از این فرصت در جهــت افزایش صادرات 
اســتفاده کنیم و صادرات مان به این کشور 

را به ۱۲ میلیارد دلار تا پایان سال برسانیم.
به گفته ســنجانی  تدوین یک دیپلماســی 
اقتصادی فعال در کشور می تواند بسترهای 
مورد نیاز برای گســترش تعامــل با اقتصاد 
جهانی و در نتیجه بهره منــدی از منافع آن 
را مهیا سازد و به بازیابی قدرت ملی در عرصه 
بین المللــی و بی اثر کــردن تحریم ها یاری 
رساند، از همین رو شکل گیری عزم و اراده ای 
جدی برای تحقق الزامات مــورد نیاز و رفع 
نارســایی های موجود بر ســر راه عملیاتی 

شدن این نوع دیپلماسی ضروری است. 
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چالش های بحران خانواده در غرب
مهدیه صراف یکی از مهمترین محورهایی که می توان بر اســاس آن 
به نقد رویکرد فمینیســم درمورد خانواده و ازدواج پرداخت، اشاره به 
پیامدها و آثار مخرب زوال خانواده در غرب اســت کــه بحران هویت و 
معنا، وضعیت نابهنجار کودکان و فرزندان طلاق، افزایش بی بندوباری 
و فحشــای بی رویه افزایش جــرم و جنایت و خودکشــی از این قبیل 

هستند.

بحران هویت و خودکشی
هربرت هندین روانکاو آمریکائی، نرخ بالای خودکشــی در ســوئد را با 
بی تفاوتی مادران ســوئدی در قبال فرزندان شــان مرتبط می دانند. 
مادران ســوئدی دوســت دارند به جــای مراقبت از فرزندانشــان به 
سرکارشــان برگردند. آن ها در ابراز عاطفه به کودکانشان کوتاهی می 
کنند. انتظاراتشان از فرزندانشان بسیار بالاست، لذا آن ها را به استقلال 
زودرس سوق می دهند. کودکان ســوئدی باید خیلی زود از مادرانشان 
جدا شده و روی پای خود بایســتند و این امر به  نوبه خود به تضادهای 

.)۱۹۹۶ ,Popenoe( .روانی و در نهایت به خودکشی ختم می شود
در اوایل دهه ۱۹۷۰ در گزارشــی ذکر شــده اســت کــه ۲۵ درصد 
از جمعیت ســوئد نیاز بــه معالجه روانپزشــکی دارند. ایــن گزارش 
را روانپزشــکان نیز تایید کردند. در ســال ۱۹۷۵ از کودکان ۱۱ ساله 
پرسیده شــد »فکر می کنید کســی هست که شــما را دوست داشته 
باشد؟« ۱۱ درصد در پاســخ گفته بودند »هرگز«؛ پاسخی که در هیچ 
یک از کشورهای بررسی شده، دریافت نشــده بود. این پاسخ ها عمدتاً 
از سوی کودکان خانواده های کوچک بود. بسیاری از کودکان سوئدی 
خود را نه متعلق به خانواده، بلکه متعلق به همســالان می دانســتند. 

.)۱۹۹۶,۴۶ ,Dizard & Gadlin(
همچنین بر اساس مطالعاتی که در غرب صورت گرفته است، کودکان 
از طلاق والدین، آســیب های روحی جدی و شــدیدی می بینند که تا 
ســالیان درازی در خاطرشــان باقی مانده و تاثیر آن در زندگی آن ها 
مشهود اســت و این مساله برای پژوهشــگران غیرقابل پیش بینی بود 
)Wallerstein & Blakeslee, ۱۹۸۹-۱۹۹۶(. یــک روانپزشــک 
غربی نیز معتقد است: تعداد کســانی که به درمان حرفه ای مشکلات 
عاطفی و رفتاری خود نیــاز دارند، در میان کودکانی کــه با پدر و مادر 
مطلقه خویش زندگی می کنند ۳۵% بیشــتر از کودکانی اســت که با 

والدین خود زندگی می کنند )رین،۶۳:۱۳۸۳(.

گسترش جرم و جنایت
با نگاهی به آمار جرایم ناشی از بحران هویت در میان افراد جوامع غربی، 
این ادعا بیشــتر بروز پیدا می کند. مطالعه ای که در آمریکا انجام شد، 
حاکی از هم بســتگی قوی میان افزایش مشــکلات جوانان و تغییرات 
خانواده به ویژه اکولوژی تربیت کودکان است. در سوئد نرخ خودکشی 
بین ســال های ۱۹۵۰ تا ۱۹۷۵ برای مردان ۱۵ تا ۲۴ ســاله دو برابر 
شده است)یوســف زاده،۱۰۱:۱۳۸۵(. نویســنده کتاب »جنایت در 
آمریکا« نیز در این زمینه می نویســد در مراکز اصلاح و تربیت جوانان 
پلیس فدرال، تقریبا تمامــی زندانیان به جرم هایــی که پیش از ترک 
تحصیل از دبیرستان مرتکب شده بودند، اعتراف کردند. سه چهارم آن 
ها از خانواده های فروپاشیده بودند )Clark, ۱۹۷۰:۳۹(. صاحب نظر 
دیگری در زمینه تاثیر فروپاشی خانواده بر بزهکاری فرزندان می گوید 
خانواده های فرو پاشیده رابطه تنگاتنگی با پراکندگی بزهکاری دارند 

.)۱۹۶۳:۷۸ ,Monachesi(

افزایش فساد و فحشا
یکی از کارکردهای مهم خانواده که از سوی بسیاری از جامعه  شناسان 
و روان  شناسان مورد تأکید قرار گرفته، کارکرد »تنظیم رفتار جنسی« 
اســت اما در حال حاضر غرب به دلیل از بین بردن خانــواده به بحران 
عظیمی گرفتار شــده اســت که از جمله این بحران ها فساد و انحطاط 
اخلاقی اســت و این مســاله به دلیل ارضا نشــدن نیازهای عاطفی و 
احساســی افراد اســت که در بیرون از محیط خانواده و به دور از روابط 
گرم و محبت آمیز رشد کرده اند. افرادی که در بیرون از خانواده جامعه 
پذیر شــده اند ارزش های اخلاقی در آن ها به طور کامل درونی نشده 
و لذا به انحطاط کشــیده می شــوند. از بین رفتن حیا و عفاف در میان 
دختران و زنان در کشورهای غربی باعث گسترش فساد و بی بند و باری 

در این کشورها شده است.
با مروری بر آمار وضعیت فســاد در کشــورهای غربی می توان به عمق 
فاجعه و بحرانی که جنبش فمینیسم به دنبال آن بود، پی برد. بین سال 
های ۱۹۶۰ تا ۱۹۹۸ تعداد زوج های همزیست بدون ازدواج در آمریکا 
۱۰ برابر شده است. بیش از یک سوم این خانوارها دارای فرزند هستند. 
به عبارتی امروزه یک ســوم کودکان در آمریکا از زنان مجرد متولد می 
شوند و درصد چنین تولدهایی در دهه نود در جای جای آمریکا افزایش 

.)۲۰۰۱ ,Hymowitz( .یافته است
جدیدترین آمار نشــان می دهد که ۵۰ هزار نفر دختر ۱۵ ســاله و ۳۱ 
هزار نفر از دختران ۱۳ و ۱۴ ساله بریتانیایی در سال ۲۰۰۷ برای درمان 
های ضدبارداری به کلینیک های پزشــکی مراجعه کــرده اند. تعداد 
دخترانی که در دهه گذشــته به دنبال چنین مسائلی بوده اند، افزایش 
یافته است در حالی که در سال ۱۹۹۶ فقط ۶ درصد از دختران این رده 
سنی به چنین کلینیک هایی مراجعه کرده اند. این آمار در سال ۲۰۰۷ 

به ۸/۵ درصد رسیده است.
مردم آمریکا در سال ۲۰۰۷ شاهد تولد یک میلیون و ۷۱۴ هزار کودک 
نامشروع بودند. ســال ۲۰۰۷ از هر ۱۰ کودک متولد شده چهار کودک 
نامشــروع یا بدون پدر بودند و این مقدار ۲۶% بیشتر از سال ۲۰۰۲ بود. 
در آمریکا ۸۶% از بارداری های دختــران نوجوان۶۰%، از بارداری های 
دختران جوان و ۳۳% از زنان، بدون ازدواج رخ می دهد. از هر پنج دختر 
مجرد ۱۵ تا ۴۴ ســاله آمریکایی فقط یک نفر باکره است. در آمریکا از 
سال ۱۹۴۰ تا ســال ۱۹۹۴ میزان بچه های متولد شده در دوران تجرد 
نســبت به کل نوزادان از ۱۱% به ۳۰% رســیده اســت. از میان هر سه 
زایمان زن آمریکایی ۲۰ تا ۳۰ سال یک نوزاد نامشروع متولد می شود. 
در سال ۱۹۹۵ از میان زنان کمتر از ۳۰ سال آمریکایی که ازدواج نکرده 

بودند ۴۰% حداقل یک بارداری نامشروع داشت.
مایک جاج ســخنگوی »انستیتوی مســیحیت« در این خصوص می 
گوید: من از شــنیدن این آمارها شوکه نمی شــوم. ما خودمان نباید به 
کودکانمان اجازه دهیم تا به این زودی به این روابط روی آورند. ما باید 
آن ها را از نظر اخلاقی حمایت کرده و راهنمایی کنیم. بسیاری از زنانی 
که هم اکنون به گذشته نگاه می کنند از اینکه روابط جنسی خود را در 
سنین پایین شروع کردند، پشیمانند. آنچه مسلم است اینکه غول فساد 
در مدارس و دیگر کانــون های حضور نوجوانان غربی به تنفس شــوم 
خود ادامه می دهد. در این میان سیاستهای مقامات کشورهایی مانند 
آمریکا و انگلســتان و فعالیت کمپانی های فیلمســازی نیز این روند را 

تشدید می کند )ثمری،۱۳۸۶(.

یادداشت

علی قدمی  با وجود توجه ســند تحول به 
ســواد رســانه ای، اقدامات وزارت آموزش 
و پرورش به چــاپ کتب درســی همراه با 
رمزینه هــا و برخی دوره های فــوق برنامه 

محدود شده است.
 توجــه به فضــای مجــازی و فناوری های 
نوین آموزشی موضوعی است که برای یک 
برنامه ریز آموزشــی غیرقابل کتمان است. 
هیچکس نیســت که تغییر در شــیوه های 
آموزشــی را ندیــده و درکــی از تغییــر 

سرگرمی های کودکان نداشته باشد.
پر رنگ شدن فناوری های نوین دیجیتالی 
تنها به شــیوه های آموزشــی هم محدود 
نمی شــود؛ کودکان برای بازی و سرگرمی 
هم امــروزه بیــش از هر چیز بــه ابزارهای 

الکترونیکی علاقه مندند.
در این شرایط رشد سواد رسانه ای و آموزش 
مهارت های کامپیوتری نــه تنها یک اقدام 
مکمل آموزشی، بلکه حتی از ضروری ترین 
مسائلی اســت که یک برنامه ریز آموزشی 

باید به آن توجه کند.
از همین رو یکــی از نقدهایی کــه در چند 
ســال اخیــر از عملکــرد وزارت آموزش و 
پرورش مطرح شــده بود؛ کــم توجهی به 
سواد رسانه ای و مهارت های کار با ابزارهای 

دیجیتالی است.
بــرای مثــال وزارت آموزش و پــرورش، 
کتاب سواد رســانه ای را برای دانش آموزان 
متوســطه اول طراحی کرده است در حالی 
که کودکان از ســال های تحصیل در مقطع 
ابتدایــی، بــا ابزارهــای دیجیتالی آشــنا 
می شوند و باید خیلی زودتر به آموزش این 

مسائل برای کودکان اقدام کرد.
از سوی دیگر به دلیل شرایط اقتصادی، در 
بســیاری از خانواده ها خصوصاً در مناطق 
کمتربرخوردار، کودکان از نداشتن وسایل 
دیجیتالی یا گوشی های هوشمند در رنج 
هســتند؛ در چنین شــرایطی رایانه های 
مدارس از فرصت های معــدود یادگیری 
مهارت هــای دیجیتالی بــرای کودکان 

است.
سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی به 
عنوان یکی از طراحان برنامه های درســی 
در ســال های اخیر محتواهای زیادی در 
باب سواد رســانه ای در کتاب های درسی 
افزوده اســت؛ همچنیــن در کتاب های 
درســی رمزینه های متعددی قــرار داده 
شده است تا دانش آموز با قرار دادن گوشی 
موبایل خــود در برابر ایــن رمزینه ها، از 
محتواهای الکترونیکی کتب درســی هم 

استفاده کند.
عــلاوه بر چــاپ کتب درســی همــراه با 

رمزینه هــا و توجه به ســواد رســانه ای در 
کتابی بــا همین عنوان، ســازمان پژوهش 
و برنامه ریزی آموزشــی با همــکاری بنیاد 
ICDL، به سواد رســانه ای توجه بیشتری 

داشته است.
بنیاد ICDL نزدیک ۲۰ ســال اســت که 
به نوعــی زیرمجموعه ســازمان پژوهش و 
برنامه ریزی آموزشی شــده و به دنبال ارائه 
دوره های مختلف آشنایی و مهارت آموزی 

کار با کامپیوتر برای دانش آموزان است.
البته بنیاد ECDL برندی بود که در ســال 
۱۹۹۷ تحت همین عنوان تأســیس شد و 
پس از دو ســال فعالیت و جذب بیش از یک 
میلیــون داوطلب و همزمان بــا تقاضاهای 
بیشــتر برای عضویت از خــارج از اروپا، به 
 ICDL یک سازمان جهانی تبدیل شده و به

تبدیل می شود.
ICDL برخلاف مفهومی که در ایران بیشتر 
به عنوان مهارت های هفت گانه شــناخته 
می شــود یک برند اســت و واژه گواهینامه 
بین المللــی کار با کامپیوتر نیســت.دولت 
جمهوری اسلامی ایران هم در سال ۱۳۸۳ 
توســط وزارت آموزش و پرورش تفاهمی با 
این بنیاد به امضا رســاند و از آن پس رسماً 
فعالیت های این بنیاد بــه وزارت آموزش و 
پرورش و ســازمان پژوهش و برنامه ریزی 

آموزشی محول شد.
۱۵۰ کشــور عضو ایــن بنیاد هســتند و 
اســتانداردهای آن را چه به لحاظ محتوایی 
و چه به لحاظ ارائه برگزاری دوره ها و کنترل 
مراکز مطابق با اســتاندارهای جهانی بنیاد 

ICDL اجرایی می کنند.

 ICDL علیرضا ســلطانی فرد مدیــر بنیاد
ایــران در گفت وگو با خبرنــگار مهر با بیان 
اینکــه به دلیل شــرایط تحریمی از ســال 
۲۰۱۷ مقــداری رابطه ما با بنیــاد جهانی 
ICDL کمرنگ شده اســت؛ گفت: حدود 
۳۷۰ مرکز در سطح کشــور داریم که از ما 
مجوز گرفتند. اســتانداردهای ما به این ها 
داده می شود و با اســتانداردهای ما آموزش 
خــود را دارنــد. همچنین بــرای برگزاری 
آزمــون و اعطــای گواهینامــه معتبــر، 
گواهینامه ما اســتاندارد لازم و بین المللی 

را دارد.
وی در تشــریح پروژه های این مرکز گفت: 
در ســه ســطح ســواد دیجیتال، توانایی 
دیجیتــال و تخصص دیجیتــال فعالیت 
داریم. ســطح ســواد دیجیتال بیشتر به 
آشــنایی کاربران بــا نرم افزارهای آنلاین 
مربوط اســت یا اســتفاده از شــبکه های 
اجتماعــی مرتبط با ابزارهــای دیجیتال، 
ســاماندهی مدیریت فایل ها آماده کردن 
برخی اســناد و ویرایش صفحه گســترده 

چهار مهارت این سطح است.
ســلطانی فرد افزود: مبانی وینــدوز و کار 
با آن، آشــنایی با اینترنت، کار با واژه پرداز 
ورد از توانمندی هــای مربــوط به ســواد 
رسانه اســت. در ســطح توانایی دیجیتال، 
دانش آموز مدیریــت داده ها، آماده کردن و 
ارائه مطالب و کار با تصاویر را فرا می گیرد و 
شامل مهارت هایی همچون پاورپوینت، کار 
با داده ها، ویرایش صفحــات وب و ویرایش 
تصویر اســت. توانایی دیجیتــال به نوعی 

مهارت های استاندارد است.

وی با بیان اینکه ســطح ســوم یــا همان 
تخصــص دیجیتــال شــامل مهارت های 
پیشرفته اســت؛ گفت: افراد با گذراندن این 
دوره می توانند مهارت هــای پیچیده را به 
کمک کامپیوتر انجام دهنــد. تهیه مطالب 
پیچیده یا ارائــه تخصصی ایــن مطالب از 

جمله این مهارت هاست.
مدیر بنیــاد ICDL ایران افــزود: گزارش 
پیشرفته همان پاورپوینت پیشرفته است. 
پس از گذراندن دوره پاورپوینت مقدماتی، 
پاورپوینت پیشــرفته ارائه می شود. دانش 
آموزان و حتی دانشــجویان ارائه تخصصی 
مطالب خود را با دوره پاورپوینت تخصصی 

فرا می گیرند.

هر پایه تحصیلی، آموزش یک مهارت 
کار با رایانه

ســلطانی فرد با بیان اینکهدانش آموزان در 
هر پایــه تحصیلی با مهارت هایــی از رایانه 
آشنا می شوند؛ گفت: در پایه پیش دبستان 
دانش آموزان مبانی رایانه- ویندوز و نقاشی 
)Paint( را یــاد می گیرند. در پایــه اول با 
مبانی رایانه، ویندوز، نقاشی، واژه پردازهای 
WordPad و Notepad ؛ در پایــه دوم با 
مبانی، ویندوز، واژه پــرداز Word و در پایه 
 ،Word ســوم با مبانی، ویندوز، واژه پرداز

برنامه پابلیشر آشنا می شوند.
همچنیــن در پایه چهارم دانــش آموزان با 
Mov�  برنامه ارائه مطلب، اینترنت و برنامه
ie Maker، در پایه پنجم با اینترنت، پست 
الکترونیــک و برنامه صفحه گســترده و در 
پایه ششــم با برنامه لوگو و برنامه فتوشاپ 

آشنا خواهند شد.
مدیر بنیاد ICDL ایران با اشــاره به اینکه 
خدمات ما علاوه بر دانش آموزان، به معلمان 
و خانواده هــای آنان نیز ارائه خواهد شــد؛ 
گفت: به دلیل اینکه ما در مجموعه آموزش 
و پرورش هســتیم یک رسالت تربیتی برای 
خود احســاس می کنیم؛ در راستای اجرای 
سند تحول بنیادین آموزش و پرورش مبنی 
بر مهارت آموزی در سطح دبیرستان دانش 
آموزان می توانند مهارت های تخصصی کار 

با کامپیوتر را یاد بگیرند.
وی با اشــاره بــه اینکه در مقطــع ابتدایی 
تاکنون آموزش سواد رسانه وجود نداشت؛ 
گفت: باید یک ســری عناوین درسی برای 
مدارســی که می خواهند به عنــوان فوق 
برنامه مهارت های ICDL را آموزش دهند، 
طراحی شود. به همین منظور دروسی را در 

قالب فوق برنامه طراحی می کنیم.
سلطانی فرد خاطر نشان کرد: ما برای پیش 
دبســتان تا ششــم یعنی بــرای هفت پایه 
استاندارد و عنوان دروسی را طراحی کردیم 
و این عناوین درســی را بر اساس توانمندی 
دانش آموزان در هر رده ســنی و نیاز آنها با 
کمک کارشناسان دفتر تألیف کتب درسی 

طراحی و آماده کردیم.
آن طــور کــه از صحبت های مدیــر بنیاد 
ICDL و مشــاهداتمان دریافتیم؛ آموزش 
به هنگام و به موقع سواد رسانه ای در مقطع 
ابتدایی و یا متوســطه اول هنوز به صورت 
کافی محقق نشده است. هیچ اجباری برای 
آموزش ایــن مهارت ها در مــدارس وجود 
نــدارد و تنها مدارســی که مایل هســتند 
می توانند به صورت داوطلبانه و در ســاعات 
فوق برنامــه، مهارت های کار بــا رایانه را به 

دانش آموزان ارائه دهند.
با وجود توجه ســند تحول بنیادین آموزش 
و پرورش به سواد رسانه ای، اقدامات وزارت 
آموزش و پــرورش به چاپ کتب درســی 
همراه با رمزینه ها، توجه به ســواد رسانه ای 
در کتابی با همین عنوان برای دانش آموزان 
متوســطه )دور حالــی که دانــش آموزان 
مقطع ابتدایی نیاز بیشتری به چنین کتابی 
دارند( و برخــی دوره های فــوق برنامه در 

بنیاد ICDL محدود شده است.
ایــن در حالی اســت که در ســند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش، اصلاح و به روز 
آوری روش های تعلیم و تربیت و تولید و به 
کارگیری محتوای الکترونیکی متناســب 
با نیــاز دانش آموزان با مشــارکت جمعی 
همه مدارس از جملــه راهکارهای ۱۷-۳ 
و ۴-۱۷ ســند تحول بنیادیــن آموزش و 

پرورش است.

خریدار  رئیس سازمان نظام روانشناسی و مشاوره 
گفت: معتقدم بیــش از ۷۰ درصد افــراد جامعه ما 
فرصــت بهره منــدی از خدمات ســلامت روانی را 
ندارنــد، به این دلیل که مشــکلات روانشــناختی 
تنها با یکبار مراجعه به روان شــناس یا مشاور حل و 
فصل نمی شود که بار اقتصادی زیادی را به خانواده 
تحمیل می کند؛ از ســوی دیگر اگر به این مســائل 
رسیدگی نشود، به صورت مستقیم و غیر مستقیم تأثیر 
بسیار زیادی بر اقتصاد و سلامت اعضاء خانواده بر جای 

می گذارد.
 نشســت مشــترک وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی کشــور با رئیس ســازمان نظام روانشناسی و 
مشــاوره، اعضای شــورای مرکزی، هیئت بازرســان و 

معاونان این سازمان برگزار شد.
دکتر علــی فتحــی آشــتیانی، رئیس ســازمان نظام 
روان شناســی و مشــاوره در ابتدای این نشست، ضمن 
تشکر از مسئولان وزارت بهداشت و حاضرین و همچنین 
نکوهش جنایات انســانی در غزه، گفت: ســازمان نظام 
روان شناســی و مشــاوره بیش از ۵۷ هزار عضو دارد که 
۸۹ درصد مدارک تحصیلی اعضاء کارشناســی ارشد و 
۱۱ درصد دکتری در رشــته های روان شناسی و مشاوره 
اســت. نزدیک به ۲۰ هزار نفر پروانه اشــتغال تخصصی 
دریافــت کرده اند که از ایــن تعداد، ۱۱هــزار و ۲۴ نفر 
از درگاه ملی مجوزهــا و ۸ هزار و ۷۵۵ نفــر نیز طی ۲۰ 
سال گذشته پروانه اشــتغال تخصصی خود را از سازمان 

دریافت کرده اند. 
ســایر اعضا نیز در نوبت دریافت پروانه هســتند که به 
جهت شــرایط ویژه مســائل روانشــناختی بصورت 
جدی رســیدگی و در این امر سخت گیری هایی انجام 

می شود.
فتحی آشــتیانی با اشــاره به برگزاری جلسات شورای 
مرکزی، مصوبات جدید و تغییر معاونان ســازمان، ادامه 
داد: شورای مرکزی سازمان ۱۳ نفر، هیأت بازرسان ۳ نفر 
است و این سازمان دارای ۳۱ شــورای استانی است. در 
طول فعالیت دو ماهه شــورای جدید، ۱۰ جلسه برگزار 
شده و همچنین در حال آماده ســازی شرایط برگزاری 
آزمون صلاحیت حرفه ای با همکاری ســازمان سنجش 

کشور هستیم.
رئیس ســازمان نظام روانشناســی و مشــاوره کشور، با 
تأکید بر آمار و اطلاعات موجود در حوزه ســلامت روان 
اظهار کرد: بیــش از ۳۰ درصد افراد جامعــه ما نیازمند 
خدمات روان شناختی در طیف وســیعی از اختلالات از 
اضطراب و افسردگی گرفته تا مشــکلات جدی تر نظیر 

اسکیزوفرنی و اسکیزوئید هستند. 
وی افزود: از سوی دیگر آســیب های اجتماعی همچون 
طلاق، اعتیاد، شراب خواری، خیانت، خشونت، کودکان 
کار و ... به مشکلات و مسائل روانشناختی دامن زده اند. به 
عنوان مثال اختلال افسردگی در بار بیماری ها از رتبه ۴ 
به ۲ و در کشورهای توسعه یافته به رتبه ۱ رسیده که در 

جامعه ما نیز خیلی متفاوت نیست. 
در اختلالاتی نظیر وســواس، اضطراب، ترس و ســایر 
مشکلات روانشــناختی که با آن ها درگیر هستیم؛ نیز به 
همین صورت اســت و نیازمند توجه و حمایت بیشتر به 

این حوزه ها هستیم.
رئیس ســازمان نظام روان شناسی و مشــاوره با تشکر از 
تلاش و حمایت های نمایندگان وزراء بهداشــت و علوم، 
عباس مســجدی و ابراهیم نعیمی در برگزاری انتخابات 
دوره پنجم شــورای مرکزی و هیأت بازرسان بیان کرد: 
اکنون افرادی در شــورای مرکزی حضور دارند که وجه 
مشــترک آن ها تدین، انقلابــی بودن و باور به اســلام و 

انقلاب و رهبری خلاصه می شود. 
ضمن اینکه همگــی از نظر علمی نیــز از جایگاه خاص 
و ویژه ای برخوردار هســتند و اعضای شــورا، استفاده از 
فرصت ۴ ســاله در راســتای اهداف دولــت مردمی در 
خدمت رسانی و کمک به مردم سرلوحه خود قرار داده اند.

به گزارش روابط عمومی ســازمان نظام روانشناســی و 
مشاوره؛ وی، ضمن تشــکر از وزیر بهداشت، درخصوص 
ارائه بیمه  خدمات ســلامت روان توضیح داد: موضوعی 
که بطور خاص به آن اشــاره باید کرد، بحث بیمه هاست 
که از مدت ها قبل تصویب شــده بود و با دستور وزیر ۱۰ 
روز است عملیاتی شده و مقدمه ای جهت شفاف سازی از 
حمایت و توجه مســئولین به مسائل روانشناختی است؛ 
مسأله ای که در ۴ دهه گذشــته در تمامی زمینه ها مورد 

غفلت قرار گرفته بود. 
 فتحی آشــتیانی با اشاره به ســخنان دکتر مسجدی در 
مورد عدم برخــورداری بیش از ۹۰ درصــد افراد جامعه 
از خدمات رشــته های روان شناسی و مشــاوره و ناتوانی 
آن ها در پرداخت تعرفــه در مراجعه به روان شــناس و 
مشــاور، تأکید کرد: بیمه ســلامت روان فقط وابســته 
به گرایش بالینی و ســلامت نیســت و از نظر من بیش از 
۷۰ درصد افراد جامعه ما فرصــت بهره مندی از خدمات 

سلامت روانی را ندارند.
به این دلیل که مشــکلات روانشــناختی تنهــا با یکبار 
مراجعه به روان شــناس یا مشــاور حل و فصل نمی شود 
و حداقل ۱۰ جلســه و در برخی موارد حتی ۴۰ جلســه 
مشاوره در نظر گرفته شده اســت؛ بنابراین بار اقتصادی 

زیادی را به خانواده تحمیل می کند و از ســوی دیگر اگر 
به این مسائل رسیدگی نشــود، به صورت مستقیم و غیر 
مستقیم تأثیر بســیار زیادی بر اقتصاد و سلامت اعضاء 

خانواده بر جای می گذارد.
رئیس سازمان نظام روان شناسی و مشاوره، تصریح کرد: 
با توجه به تحقیقاتی که توسط سازمان بهداشت جهانی 
انجام شــده، مشکلات روان شــناختی بر اقتصاد جامعه 
تأثیر می گذارد. نشان داده شــده در یک تحقیق ۱۴ روز 
و در تحقیق دیگــر ۲۰ روز کاری، فرد افت پیدا می کند و 
اگر در زمان مناسب به این مسائل پرداخته نشود، تداوم 

یافته و جامعه را تحت تأثیر خود قرار می دهد.
وی ادامــه داد: اگــر در خریــد راهبــردی خدمــات 
روان درمانی فقط بــه دو گرایش توجه کنیم و ســایر 
گرایش ها را مورد توجه قرار ندهیم، برای سازمان نظام 
روانشناسی و مشاوره، دانشــگاه ها و مردم مشکلاتی را 

ایجاد می کند. 
مثلا در گرایش روان شناســی تربیتی فرد متخصص در 
این رشته با افراد دارای اختلالات رشدی، طیف اوتیسم، 
نافرمانی مقابله ای، اختلالات یادگیری نظیر نارسایی در 
خواندن، نارسایی در نوشتن یا حســاب کردن، مدرسه 
هراســی، افت تحصیلی یا ADHD و حتــی اضطراب و 
افســردگی مربوط به دوران کودکی کار می کند؛ حوزه 
کودکان اســتثنایی و کم توان های ذهنــی با اختلالات 
ارتباطی و مشکلاتی نظیر لکنت زبان همراه است؛ افراد 
ناشــنوا، کم شــنوا، نابینا یا افرادی که معلول هستند و 
معلولیت آنان موجب مشــکلات روانشناختی شده سر 
وکار دارد؛ در حوزه صنعتی و ســازمانی که با کارمندان 
ســازمان ها، نهادها، اداره هــا و کارخانه ها و در خصوص 
کلیه مســائل مرتبط با آن هــا کار می کنــد؛ همینطور 
رشته های مشاوره خانواده، شغلی، تحصیلی و توانبخشی 
که در هر کدام افراد با مســائل و مشــکلات به این آن ها 
جهت پیشــگیری مراجعه می کنند و مقدماتی را فراهم 
می کند که افراد کمتــر به مشــکلات جدی تری دچار 

شوند.
 به طور مثال اگر مشــاوره ازدواج جدی تر انگاشته شود و 
پروتکل مناســبی در این مورد داشته باشیم و مراجعه به 
مشاور به قانون تبدیل شــود، از طلاق پیشگیری و منجر 

به اتفاقات خوبی خواهد شد.
فتحی آشتیانی با اشــاره بر تأکید رئیس جمهور در حکم 
ابلاغی، به رتبه بندی روان شناسان و مشاوران اشاره کرد 
و گفت: روان شناسان و مشــاوران با رتبه بندی مشمول 
بیمه شــوند و در گام اول ســوابق تحصیلی و در گام دوم 
ســوابق کاری و تخصصی آن ها در این رتبه بندی لحاظ 

شود.
عضو هیات علمی دانشــگاه، افزود: مســأله بسیار مهم، 
بحث تخصصی شدن خدمات اســت. ۲۰ طبقه اختلال 
روانی و ۴۰۰ نوع اختلال در ایــن طبقات وجود دارد که 
بیمه باید تنها اختلالات مرتبــط با آن گرایش  تخصصی 
را تحت پوشــش قرار دهــد و متخصصان رشــته های 
روان شناسی و مشــاوره تنها در حوزه تخصصی خود به 
فعالیت حرفه ای بپردازند تا ســایر رشــته ها نیز توانمند 

شوند.
وی ادامــه داد: در برنامــه هفتــم توســعه به مســائل 
روانشناختی هیچ نگاهی نشده است و باید به آن پرداخته 
شــود که نقطه عطفی در حوزه مســائل روان شناختی 
است. وزارت بهداشت متولی سلامت در تمام حوزه های 

جسمانی و روانی است. 
فتحی آشــتیانی با اشــاره به عدم رعایت تعرفه از سوی 
تعداد زیادی از روان شناسان به جهت میزان اندک درآمد 
حاصل از ارائه خدمات نسبت به مخارج، اجاره بهای دفاتر 
و مراکز روان شناســی و مشاوره و ســایر هزینه ها نظیر 
پرداخت حقوق منشی، آب، برق و گاز، اظهار کرد: از وزیر 
انتظار داریم در هیأت دولت از روان شناســان و مشاوران 
حمایت شــود که تعرفه ای مناســب بــرای ۴۵ دقیقه 
خدمتی که در اتاق درمان برای مراجعان ارائه می شــود، 
در نظر گرفته شود و بررسی سیمای سلامت روان جامعه 
در ســطح کشــور و مجزا در هر اســتان نیز در اولویت 
برنامه ها قرار گیــرد که نیازمند پژوهــش در این زمینه 

است.
فتحی آشــتیانی در پایان، تصریح کرد: ســازمان نظام 
روان شناســی و مشــاوره باید عضو شــورای عالی بیمه 

سلامت شود.
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دبیر جشنواره خبر داد
جشنواره »جام جم« امسال برگزار می شود

محمدرضا خوشرو مدیر شبکه نسیم و دبیر جشنواره تلویزیونی »جام 
جم« از برگزاری این جشنواره طی سال جاری خبر داد.

جشــنواره تلویزیونی »جام جم« مهمترین و تنها جشنواره تلویزیونی 
است که در همه رشــته های بازیگری، اجرا، تولید، تهیه کنندگی و … 

نامزدهایی را معرفی و برگزیده ها را انتخاب می کند.
این جشــنواره آخرین بار سال ۹۷ برگزار شــد و حالا قرار است پس از 
چند ســال دوباره راه اندازی شــود. محســن برمهانی معاون سیما به 
تازگی احکام دبیر و اعضای شــورای سیاســت گذاری این جشنواره را 
ابلاغ کرد که خبرگزاری مهر نیز در گزارشــی دربــاره چالش های این 

جشنواره در صورت برگزاری نوشت.
محمدرضا خوشرو مدیر شبکه نسیم و دبیر جشنواره »جام جم« درباره 
زمان برگزاری این جشنواره با توجه به اینکه تا پایان سال فقط چند ماه 
باقی مانده است گفت: امسال جشــنواره تلویزیونی »جام جم« برگزار 
خواهد شــد اما درباره اینکه زمان دقیق آن چه ماهــی خواهد بود بعد 
از جلسات شورای سیاســت گذاری اعلام می شــود. ممکن است این 
جشنواره زودتر از اسفند ماه برگزار شــود اما زمان قطعی طی برگزاری 

جلسات شورا تصویب می شود.
دبیر جشــنواره »جام جم« درباره اینکه جلســات شــورای سیاست 
گذاری جشــنواره از چه زمانی شروع خواهد شــد، بیان کرد: جلسات 
از روز دوشنبه ۱۵ آبان برگزار می شود و محورهای مختلفی مورد بحث 
و بررسی شورا قرار می گیرد. طی این جلسات ابتدا موارد مختلف برای 
نگارش آئین نامه جشنواره در نظر گرفته می شود و بعد آئین نامه برای 
تصویب به مراتب بعدی می رود. ســعی داریم درباره تدوین آئین نامه 

زودتر به جمع بندی و تصمیم گیری برسیم.

»دورهمی« در معاونت حقوقی صداوسیما در حال پیگیری است
خوشــرو درباره بازه زمانی انتخاب آثــار و هنرمندان نامزد شــده در 
جشنواره نیز یادآور شد که طی آئین نامه ای که توسط شورای سیاست 
گذاری جشنواره تدوین و تصویب می شــود بازه زمانی برای شرکت در 

جشنواره نیز اعلام می شود.
مدیر شــبکه نســیم در ادامه درباره ســخنان ناصر قدیر کاشانی تهیه 
کننده »دورهمی« و ادعاهای مطرح شده توسط وی درباره این برنامه 
تصریح کرد: چندان در جریان جزئیات ســخنان وی نیستم اما مساله 
این برنامه به معاونت حقوقی سازمان صداوســیما مربوط می شود و از 

آن طریق در حال پیگیری است.

با حضور احتمالی لئوناردو دی کاپریو
فیلمنامه نویس اسکاری لئوناردو داوینچی را 

سوژه یک فیلم جدید می کند
کریستوفر همپتون با اقتباس از کتاب زندگینامه ای تحسین شده والتر 
ایزاکسون درباره لئوناردو داوینچی فیلم نامه فیلمی را آماده می کند که 

ممکن است لئوناردو دی کاپریو را همراه خود کند.
 کریستوفر همپتون، فیلمنامه نویس برنده اسکار برای »پدر« و »روابط 
خطرناک« بر مبنای کتــاب زندگی نامه ای والتر آیزاکســون با عنوان 

»لئوناردو داوینچی« فیلم نامه ای برای یونیورسال پیکچرز می نویسد.

یونیورسال پیکچرز ۶ سال پیش به شــدت به دنبال این بود که بتواند 
مالکیت این اثر را به دست آورد و آن زمان پارامونت از آن پیشی گرفت تا 
این پروژه را با کمپانی »اپیــن وی« لئوناردو دی کاپریو جلو ببرد؛ اما در 
نهایت یونیورسال بود که سرانجام موفق به کسب حقوق این کتاب شد 
و کریســتوفر همپتون را برای نگارش این فیلم نامه اقتباسی استخدام 
کرد. به نظر می رسد این نویسنده برنده اســکار که فیلم هایش معمولاً 
با حضور چهره های درجه یک ســاخته می شوند، بهترین انتخاب برای 

این امر باشد.
همپتون در کارنامــه اش فیلمنامه هــای به یادماندنی زیــاد دارد که 
»تاوان«، »روابط خطرناک«، »یک روش خطرناک« و به تازگی »پدر« 
فلوریان زلر که برنده ۲ جایزه اسکار بهترین فیلمنامه اقتباسی و بازیگر 
مرد برای آنتونی هاپکینز شــد، از جمله آن ها هســتند. همپتون برای 
نمایشــنامه ها و موزیکال هایش هم ۲ جایزه تونی، یک جایزه اولیویه و 

جایزه حلقه منتقدان تئاتر نیویورک را به دست آورده است.
پیش نویس اولیه این پــروژه پیش از اعتصاب انجمن نویســندگان به 
پایان رسید و اکنون روشن نیست که آیا دی کاپریو که پیشتر مایل بود 
هم تهیه کننده و هم بازیگر نقش داوینچی باشد، با این پروژه همکاری 
می کند یا خیر.معاون ارشــد توسعه تولید یونیورســال، رایان جونز، از 
طرف استودیو بر این پروژه نظارت خواهد کرد.در کتاب آیزاکسون هنر 
لئوناردو داوینچی و علم او بر اســاس هزاران صفحه از دفترچه های وی 
که شامل نقاشــی ها و اختراع ها و اکتشــاف های وی از زندگی و کار او 
است، روایت شده اســت. این کتاب همچنین فصل های کمتر شناخته 

شده ای از زندگی و شخصیت داوینچی را روشن می کند.
ایزاکسون نویســنده و تاریخ نگار پرفروشی اســت که به خاطر نوشتن 
بیوگرافی شماری از شخصیت های تاثیرگذار شهرت دارد. زندگی نامه 
استیو جابز، آلبرت اینشــتین و ایلان ماســک از مهم ترین کتاب های 
وی است. با اقتباس از کتابی که او درباره اســتیو جابز نوشت فیلمی به 
کارگردانی دنی بویل ساخته شــد که مایکل فاسبندر و کیت وینسلت 

برای بازی در آن نامزدی اسکار را کسب کردند.

»خلاء« در جشنواره  انگلستان
 فیلم  »خلاء« ســاخته  اکبرفکری برای حضور در یــک چهارم نهایی 

جشنواره  بین المللی فیلم »Sussex« انگلستان انتخاب شد.
 فیلم کوتاه »خلاء« با همکاری انجمن ســینمای جوانــان ایران دفتر 
ارومیه و فرماندهی مرزبانی استان آذربایجان غربی، از زاویه ای دیگر به 

تاثیر قاچاق بر نسل آینده می پردازد.
این فیلم ساخته  اکبر فکری برای حضور در یک چهارم نهایی جشنواره  

بین المللی فیلم »Sussex« انگلستان انتخاب شد.
این جشنواره  بین المللی یک جشــنواره فیلم سالانه است که در سینما 

پاویلیون در شهر تاریخی ساسکس شرقی برگزار می شود.
جشــنواره به رای هیات داوران به بهترین فیلم کوتــاه و بهترین فیلم 
دانشجویی جایزه اهدا خواهد کرد. ریاست هیات داوران این جشنواره 
راکریس دیکنز، تدوینگر مطرح ســینمای جهان و برنده  جایزه  اسکار 
بهترین تدوین، برعهده دارد.اســامی عوامل این فیلم به این شرح اند: 
نویســنده و کارگــردان: اکبرفکری. تهیــه کننده:احســان مهدیان.
فیلم بردار: صمدقربان زاده. صدابردار: ســعیدمناف زاده. طراح گریم: 
بهمن ولی پور.طــراح لباس: پرویــن رضایی. تدویــن و صداگذاری: 
اکبرفکری. دســتیار کارگــردان و برنامه ریز: ســعیدمناف زاده. مدیر 

تولید: جلال اسماعیلی. اصلاح رنگ: مریم مهدی زاده.

قاب

مرتضی ربیعی کارگردان »چنگال« با اشــاره به اینکه 
این نمایش درباره برملاشــدن عقده های فروخورده 
اعضای یک خانــواده همزمان با یک شــام خانوادگی 
اســت، یادآور شــد در کارگردانی خودش را محدود 

نمی کند.
مرتضی ربیعی کارگردان نمایــش »چنگال« یا »حاج 
اسماعیل عتیقه فروش ســبزواری« که این روزها در 
خانه نمایش دا روی صحنه اســت درباره ویژگی های 
این اثر نمایشی گفت: »چنگال« اثری رئالیستی با رگه 
هایی از سوررئال است اما ساختار نمایش در یک بستر 

درام اجتماعی خانوادگی بازگو می شود. 
ســتیز انســان با جامعه یا بهتر بگویم خانواده که عضو 
کوچک تری از جامعه اســت مهم تریــن دغدغه من 
برای اجرای نمایش »چنگال« یا »حاج اســمال عتیقه 
فروش سبزواری« بود. خانواده مهم ترین رکن زندگی 
اجتماعی یک انسان اســت که امروزه بنا به هر دلیلی 

ممکن است از ما دور باشد و این دوری گاهی 
ما را مریــض تحویل جامعه مــی دهد. این 
نمایش درباره خانواده ای اســت که به صرف 
شــام دورهم جمع شــده اند اما عقده های 
فروخورده گذشــته این خانــواده، اتفاقات 

عجیبی را رقم می زند.
وی درباره مدت زمانی که برای آماده سازی 

نمایش صرف شده اســت، بیان کرد: ما از اردیبهشت 
ماه به صورت پیوســته بعد از انتخاب بازیگران شروع 
به تمرین کردیم. این اثر نمایشــی نزدیک به ۵ ماه به 
صورت مداوم تمرین شــده اســت. من معمولا قبل از 
شروع تمرین های نمایش با برنامه ریزی مشخص کارم 
را آغاز می کنم و تمام جزئیــات و کلیات را مورد توجه 
قرار می دهم که در »چنگال« هــم همین طور بود اما 
متاسفانه متن ما اصلاحیه خورد و مجبور شدیم قبل از 
شــروع تمرینات مجدد برنامه هایمان را هم با توجه به 

تغییر متن تغییر دهیم.
ربیعی درباره تفاوت این اجرا با نمایش هایی 
که در گذشــته به صحنه برده است، عنوان 
کرد: قطعا هرچه تجربیات بیشــتری کسب 
کنیــد دیدگاهتان هم پخته تر می شــود اما 
معمولا در نمایش هایی که بــه صحنه برده 
ام خط و ربط های مشــترک زیــادی وجود 
داشته اســت نه به دلیل اینکه نمایش هایم یک امضا 
داشته باشند بلکه به این خاطر که معمولا زمینه ذهنی 
مشــترکی در کارهایم دارم و فقط در اجرا رنگ و لعاب 
اثر تغییر می کند. البته خودم را در کارگردانی محدود 
نمی کنم اما تا امروز نمایشی را هم به صحنه نبرده ام که 
دغدغه ام نباشد. امیدوارم در ادامه مسیر هم این اتفاق 
بیفتد و هیــچ هنرمندی مجبور به کاری که دوســت 

ندارد، نشود.
این کارگردان تئاتر درباره بازخورد مخاطبان و تاثیری 

که تئاتر می تواند بر جامعه بگذارد، گفت: خروجی یک 
اثر نمایشــی برای من یعنی کیفیت. در این نمایش نیز 
از کیفیت اثر خــودم راضی ام با وجودی که همیشــه 

محدودیت هایی وجود دارد. 
خوشبختانه تا امروز اســتقبال مخاطبان خوب بوده و 
از رضایت تماشاگران خرســندم. معتقدم حتما تئاتر 
می تواند بر جامعه تاثیرگذار باشد و یک کشور متمدن 
نیازمند یک تئاتر واقعی و با کیفیت است. هر اثر هنری 
اگر بتواند حداقل روی یک مخاطب تاثیر بگذارد یعنی 
اینکه هنرمند در کارش موفق بوده و رسالتش را انجام 

داده است.
سودابه  جعفرزاد، امین  فارســیجانی، مریم  محمدوند، 
ســیدمصطفی  ســاجدی  معین، نوشــین  رستمی، 
مرتضی  ربیعی بازیگران نمایش »چنگال« هستند که 
تا ۲۰ آبان ماه ســاعت ۱۸:۴۵ در تماشــاخانه دا روی 

صحنه است.

چنگال

خریدار  ایــن روزهــا از رونق ســینما 
زیاد صحبت می شــود؛ رونقی کــه پس از 
تعطیلی هــای مداومی که شــیوع کرونا و 
شرایط اجتماعی بر سینما تحمیل کردند، 
لفظی مناســب و درســت برای پایان یک 
دوران رکود محســوب می شــود اما آیا این 
روزهای سینما، پررونق ترین روزهای تمام 

تاریخ سینمای ایران است؟
شــاخص هایی که برای بررسی عملکردها 
در یک حوزه یا میزان پیشــرفت و پسرفت 
آن استفاده می شــود، از جنبه های مختلف 
می تواند متفاوت باشد که این مسئله درباره 
سینما هم صدق می کند. از یک سال پیش 
تاکنون مدیران ســینمایی تاکید بسیاری 
بر رونق ســینما دارند و حتــی اخیرا اعلام 
شــد که علت اختلال  در ســامانه مدیریت 
و فروش اکران ســینماها )ســمفا( بخاطر 
اســتقبال زیاد مردم از فیلم های روی پرده 

سینماهاست.
از ابتــدای امســال بعضــی فیلم های 
کمدی اکران شده رکوردی قابل توجه 
از خود به جا گذاشــتند و حتی یکی از 
آن ها عنــوان پرفروش ترین فیلم تاریخ 
ســینمای ایران لقب گرفت کــه البته 
در این موضوع باید معیار مقایســه ای 
درســتی نســبت به آثار اکران شده در 

گذشته در اختیار داشت.
با این حــال این بحث هایی کــه حول رونق 
سینما و استقبال زیاد مخاطب می چرخد، 
بهانه ای شــد تا تعداد مخاطبان ســینما از 
دهه ۶۰ تا به امروز مرور شــوند و در کنار آن 
به تعداد صندلی، ســالن  و نیز میزان فروش 

فیلم های آن دوران هم اشاره می شود.
اطلاعات این گزارش توســط امیرحسین 
علم الهدی - کارشــناس سینما- و براساس 
منابع رسمی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گردآوری شــده که پیش تر بخشی از آن با 
محوریت تعداد ســالن ها منتشر شده بود و 

این بار گزارش کامل انتشار پیدا می کند.
دهه ۶۰ ســینمای ایران دورانی اســت که 
در آن سینمای پس از انقلاب در حال جان 

گرفتن است و با شــروع جنگ تحمیلی هم 
نوعی دیگر از فیلم روانه اکران می شد.

در آن مقطع سینما پرمخاطب ترین دوران 
خــود را در مجموع با فــروش بیش از ۴۷۳ 
میلیون تقطعه بلیت در پایان یک دهه ثبت 
کرده است. در دهه ۶۰؛ سینما در سال های 
۶۶ و ۶۹ بیشــترین مخاطــب را با ۸۰ و ۸۱ 

میلیون نفر داشت.
فیلم هایــی همچــون »مرز« جمشــید 
حیدری، »دســت شــیطان« حســین 
زندبــاف، »حاجــی واشــنگتن« علــی 
حاتمی، »مرگ یزدگــرد«   بهرام بیضایی، 
»توبــه نصــوح« محســن مخملبــاف، 
»ســفیر« فریبرز صالح، »سناتور« مهدی 
صبــاغ زاده، »کمال الملک« علی حاتمی، 
»بی بی چلچلــه« کیومــرث پوراحمــد، 
»دونده« امیر نادری، »عقاب ها« ساموئل 
خاچیکیــان، »گل های داودی« رســول 
صدرعاملــی، »اتوبــوس« یداله صمدی، 
»شــهر موش هــا« محمدعلــی طالبی، 
»اجاره نشــین ها« داریــوش مهرجویی، 

»طلســم« داریــوش فرهنــگ، »ناخدا 
خورشــید« ناصر تقوایی، »پرنده کوچک 
خوشبختی« پوران درخشــنده، »شاید 
وقتی دیگر« بهرام بیضایی، »جهیزیه ای 
برای رباب« سیامک شایقی، »دیده بان« 
ابراهیم حاتمی کیا، »زرد قناری« رخشان 
بین اعتمــاد، »روز باشــکوه« کیانــوش 
عیــاری، »کشــتی آنجلیــکا« محمــد 
بزرگ نیــا، »گلنــار« کامبوزیــا پرتوی، 
»آخریــن پــرواز« احمدرضــا درویش، 
»دزد عروســک ها« محمدرضا هنرمند، 
»شــب بیســت ونهم« حمید رخشانی، 
»خواســتگاری« مهــدی فخیــم زاده و 
»هامون« داریوش مهرجویی ســاخته و 
اکران شــدند که اکران برخی از آن ها هم 

به سال اول دهه ۷۰ رسید.
در دهه ۷۰ با تغییراتی کــه در جامعه و نیز 
با افزایش نســل جــوان رخ داد، فیلم های 
متنوعی اکران می شدند ولی رشد مخاطب 
کم کم با ســیر نزولی نســبت به گذشــته 

مواجه می شود.

»آپارتمان شماره ۱۳«، »عروس«، »سفر 
جادویی«، »نیــاز«، »آقای بخشــدار«، 
»ســلطان«، »ســرزمین خورشــید«، 
»شــب روباه«، »نابخشــوده«، »آژانس 
شیشــه ای«، »رنگ خــدا«، »غریبانه«، 
مــادری«،  »مهــر  عوضــی«  »مــرد 
»مرســدس«، »دو زن«، »شــوکران«، 
»آژانس شیشه ای«، »اعتراض«، »عروس 
آتش« و »متولد ماه مهر« تنها چند نمونه 
انــدک از انبوه فیلم های قابــل توجه این 

دهه هستند.
»ارتفاع پســت«، »دنیا«، »سگ کشــی«، 
»شام آخر«، »شب یلدا«، »کاغذ بی خط«، 
»من ترانه ۱۵ ســال دارم«، »کلاه قرمزی و 
سروناز«، »کما«، »شمعی در باد«، »خیلی 
دور خیلی نزدیک«، »گل یــخ«، »مهمان 
مامان«، »آتش بــس«، »به نام پدر«، »میم 
مثل مــادر«، »بی پولــی«، »اخراجی ها« و 
»درباره الی« از جمله فیلم هایی هســتند 
که در دهه ۸۰ ســاخته و اکران شــدند. در 
این دهه فیلم »مارمولک« هم مدتی کوتاه 

روی پرده سینما رفت و اگر توقیف نمی شد 
احتمالا در فهرســت پرفروش های سینما 

ثبت می شد.
در دهه ۹۰ شــاهد اتفاق های تازه در سینما 
بودیم و در مقطعی موجــی از فیلم هایی با 
موضوع های مشــابه مثل خیانت و مسائل 
خانوادگی ساخته می شد که برخی از آن ها 
با عدم نمایش در برخی ســینماها نیز روبرو 

شدند.  
در آن ســال ها فیلم هایــی همچون »من 
همسرش هســتم«، »زندگی خصوصی آقا 
و خانم میم«، »گشــت ارشاد«، »قصه ها«، 
»قلاده هــای طــلا«، »آرایــش غلیظ«، 
»اشــباح«، »رخ دیوانه«، »کوچه بی نام«، 
»نهنگ عنبر«، »۵۰ کیلــو آلبالو«،   »رگ 
خواب«، »رسوایی«، »سلام بمبئی«، »آینه 
بغل«، »خــوک«، »چهارراه اســتانبول«، 
»شــبی که ماه کامل شــد«، »عرق سرد«، 
و  »سرخپوســت«   ،»۱۴۰۰ »رحمــان 

»هزارپا« اکران شدند.
بیشــترین تعداد تماشــاگر در دهه ۹۰، در 
ســال ۱۳۹۷ بود که بیش از ۲۸ میلیون نفر 

به سینما رفتند.  
آمارها در  چند سال گذشته با وجود افزایش 
تعداد ســالن های ســینمایی، با کاهش در 
تعداد صندلی ها و نیز تماشــاگر همراه بوده 
که البته دلایل اصلی آن چندان ســینمایی 
نیســت کمااینکه در دهه های گذشته این 

سیر نزولی شروع شده بود.
امــا از آغاز ســال ۱۴۰۰ تــلاش فعالان و 
دســت اندرکاران ســینما بیش از هر چیز 
معطوف به برگرداندن مردم به ســینما شد 
که در دوران کرونا به فیلــم دیدن در خانه 
عادت کرده بودند. البته برخــی التهاب ها 
فضایی قهری را در مقطعی بــه وجود آورد 
ولی از ابتدای امسال ســینماداران شرایط 
را امیدوارکننده توصیف می کردند هر چند 
برخی اهالی ســینما معتقدند بــا توجه به 
شــرایط تولید و میزان صدور مجوزها نباید 
در خواب خرگوشی فروش خوب چند فیلم 

باقی بمانیم.

خودم را محدود نمی کنم

نشست رسانه ای ارکستر »نوای آفتاب«

منتظر یک کنسرت عاشقانه باشید
علیرضــا ســعیدی  دســت اندرکاران 
ارکســتر »نوای آفتاب« به مدیریت هنری 
امین سالمی طی یک نشســت رسانه ای به 
تشریح تازه ترین فعالیت های خود در عرصه 

موسیقی پرداختند.
 نشست رسانه ای ارکســتر »نوای آفتاب« 
روز دوشنبه پانزدهم آبان در سالن دهلوی 
بنیاد فرهنگی هنــری رودکی تهران برگزار 

شد.
امین سالمی رهبر ارکســتر در ابتدای این 
نشســت رســانه ای ضمن ارایه توضیحانی 
درباره تازه ترین کنســرت ارکســتر »نوای 
آفتاب« گفت: ایــن برنامــه روز ۲۱ آبان با 
موضوع بازخوانی قطعات عاشقانه ۵۰ سال 
اخیر موســیقی ایران در ســالن اسپیناس 

تهران برگزار می شود. 
قطعاتی که انتخاب شــده مبتنی بر اجرای 
۱۵ قطعه از آثار خاطره انگیزی هســتند که 
توسط خواننده و آهنگسازان شناخته شده 
موسیقی ایران بوده اما به فراموشی سپرده 
شده اند. آثاری که گنجینه موسیقی پاپ ما 
هســتند و ما موظفیم که آنها را زنده کنیم؛ 
هنرمندانی که آثارشان اکنون در بین نسل 

جوان میسر نیست.
 البته در طی ماه های گذشته دفتر موسیقی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اســلامی به ما برای 
دریافت مجوز این آثــار کمک قابل توجهی 

کرد.
وی افزود: ارکســتر »نوای آفتاب« از جمله 
مجموعه هایی اســت که تلاش می کند در 
همه گونه های موســیقایی فعالیت هایی را 
داشته باشــد. این اجرا هم به نوعی اجرای 
دوم ما در عرصه کنسرت ها است که برای ما 

تجربه جالب توجهی است. در این کنسرت 
آثــار عاشــقانه ای از هنرمندان پیشــگام 
موســیقی ایران بــه ویژه همایــون خرم، 
انوشیروان روحانی، بابک افشار پیش روی 

مخاطبان قرار می گیرد.
ســالمی در ادامــه صحبت هــای خــود 
توضیــح داد: متاســفانه نســل جدید ما 
بســیاری از قطعاتی را که قرار است در این 
کنسرت اجرا شود نمی شناســند؛ آثاری 
که واقعا گنجینه موســیقی پاپ ما بوده و 
موسیقی سالمی هستند که هیچ نرم افزار 

کامپیوتری ندارد. 
شــرایطی که اکنون در فرآینــد تولید آثار 
موســیقایی وجود ندارد و موجب شــده تا 
گوش مخاطب بیمــار شــود. قطعاتی که 
در این کنســرت پیش روی مخاطبان قرار 
می گیرد صرفا بازخوانی نیســت چون برای 
ما اهمیت داشــت که آنچه از این قطعه اجرا 
می شــود هم با صدای خواننــده هم خوانی 
بیشتری داشــته باشــد و هم دربرگیرنده 
مفاهیم درستی در اجرای آثار عاشقانه باشد 
که سردستانه برای شنونده اجرا نشود. البته 
ما برای این کنســرت موارد مربوط به کپی 
رایت هم رعایت کرده ایم و مشــکلی برای 
اجازه افــراد مرتبط با آهنگســازان در این 

زمینه نداریم.
وی ضمــن قدردانــی از ناصــر طاهریان 
تهیه کننــده ایــن اجراهــای زنــده برای 
پشتیبانی مالی، درباره نحوه انتخاب سالن 
اســپیناس بــرای اجرای کنســرت گفت: 
متاسفانه ما چند سالن برای اجرای کنسرت 
پاپ نداریم. بنابراین شرایط به گونه ای شد 
تا نهایتا به گزینه سالن مورد نظرمان برسیم. 

زیرا برای برنامه ریزی کنسرت جای دیگری 
خالی نبود که بخواهیم در آن جا کنســرت 
برگزار کنیم. نکته دیگر قمیت بلیت اســت 
که نهایت تلاش مان را انجام دادیم تا بتوانیم 
بر اســاس شــرایط اقتصادی فعلــی برای 

تعیین قیمت اقداماتی را انجام دهیم.
ســالمی دربــاره کاهــش فعالیت هــای 
موســیقایی گروه خود و تعــدادی دیگر از 
هنرمنــدان توضیح داد: گروه مــا اکنون ۲ 
آلبوم آماده دارد اما اکنون فرآیند اقتصادی 
تولید موســیقی در ایران به گونه ای هدایت 
شده که آفت روزمرگی بلای جان مخاطبان 
شــده که دوســت ندارند آنچنان که باید 
به محتوا فکر کنند. متاســفانه بســیاری از 
خوانندگان ما دیگر به ســمت و سوی تولید 
آثار بــا کیفیت و بــا محتــوا نمی روند. این 
آســیب جدی اســت که دیگر مجالی برای 
هنرمندانی که در کارشان توقف ایجاد شده 
را نمی دهد. چراکه فضایی را برای حمایت و 

فرهنگ سازی ندارند.

فیروز ویســانلو نوازنده و مایستر گروه پاپ 
این کنســرت هم در این نشست ضمن ابراز 
خرســندی از حضورش در ارکستر »نوای 
آفتاب« گفت: جوانان ما در شرایطی هستند 
که متاســفانه گــوش شنیداری شــان در 

معرض تابودی است.
 آثاری که بــا کیفیت نامناســب، پلی بک 
و دروغ روی صحنــه مــی رود. این موضوع 
اصلا در شــان مردم و مخاطب ما نیست و 
این جای خوشبختی است که ارکستر نوای 
آفتاب تشکیل شــده و در مقابل موسیقی 
بدی که اکنون جامعه ما را فراگرفته، آمده 
تا حرف های زیــادی برای گفتن داشــته 

باشد. 
ما تصمیم داریم بــا بازخوانی آثار خوبی که 
در عرصه موسیقی تولید شــده شرایطی را 
فراهم کنیم تا جوانان امروز ما که کوش شان 
آلوده به نویز و موســیقی بد هســتند با این 

ملودی ها آشنا شوند.
این هنرمند ضمن ارایــه دیگر نقطه نظرات 
خود دربــاره فرآیند این ســال های تولید 
در موســیقی پاپ ایران تصریــح کرد: این 
خیلی بد اســت که تهیه کنندگان اکنون در 
مقطعی هستند که خوانندگان و هنرمندان 
خود را به گونه ای انتخاب می کنند که فقط 
تیپ و ظاهر آن ها مهم تر هستند تا کیفیت 
صدای این خوانندگان؛ شــرایطی که فضا 
را به ســمتی برده که صدای خوانندگان از 

لپ تاپ بیرون می آید.
 این تغییر مســیر اصلا خوب نیســت و ای 
کاش تهیه کننــدگان متوجــه این فضایی 
که برای موســیقی پــاپ ترســیم کردند، 
بشــوند که چه قدر برای موســیقی و گوش 

شــنوندگان ضرر دارد. همین شرایط است 
که دیگر مجــال توجه آن ها بــه نوازندگان 
و آهنگســازان دغدغه منــد را نمی دهــد. 
مســیری که واقعا تبدیل به ماجرای تاسف 
باری شده که باید فکری برای حل آن کرد. 
مســیری که امیدوارم این بار از سوی دفتر 
موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی به 
شــکل جدی تری پیگیری شود تا فرق یک 
گروه موسیقی پاپ با یک گروه ضعیف پلی 

بک خوان برای مخاطب معلوم باشد.
امیر رفعتی خواننده این کنسرت هم با ادای 
احترام بــه فقدان زنده یاد اکبــر گلپایگانی 
خواننده پیشــگام موســیقی ایرانی گفت: 
بسیار خوشــحالم که در این اجرا به عنوان 
خواننده حضور دارم چرا که بعد از ایام کرونا 
برای من این فرصت پیش نیامده بود که به 
عنوان خواننده در اجــرای زنده ای جضور 

داشته باشم.
 به هر حال اکنون شــرایط فعلی به گونه ای 
اســت که حضور در کنســرت دربرگیرنده 
اتفاقات مختلفی است. فضایی که حالا برای 
من در اجرای اخیر ارکســتر »نوای آفتاب« 
پیش آمــده و مــن می توانــم در خدمت 

مخاطبانم باشم.
وی افزود: برای من باعث افتخار اســت که 
در این کنسرت علاوه بر همراهی با ارکستر 
نوای آفتاب ۲ قطعه موســیقایی از خودم را 
پیــش روی مخاطبان قرار می دهــم. البته 
آنچه در این کنســرت پیش روی مخاطبان 
قرار می گیــرد دربرگیرنــده جنس صدای 
من نیســت اما برای من یک چالش بزرگ و 
متفاوتی بود که امیدوارم بتواند مورد پسند 

مخاطبان قرار گیرد.
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 رئیس فدراســیون جودو با اشــاره به دیدار با رئیس 
فدراســیون جهانی، گفت: در این نشســت مقرر شد 
میزبان یک رویــداد بین المللی مهم باشــیم که بعد از 

المپیک پاریس خواهد بود.
آرش میراســماعیلی در خصــوص شــرایط تیم های 
جودوی نوجوانان و جوانان ایران در آســتانه مسابقات 
قهرمانی آســیا که ۲۵ الــی ۲۸ آبان ماه در تاشــکند 
ازبکستان برگزار می شود، اظهار داشت: خوشحالم در 
طول این مدت، بچه های نوجــوان و جوان ما در هر دو 
بخش پســران و دختران، اردوهای خوبی داشتند. در 
بخش پسران ســفرهای تدارکاتی نیز برای هر دو تیم 

نوجوانان و جوانان داشتیم.
وی افزود: رقابت های پســران در رده ســنی نوجوانان 
در هشــت وزن برگزار می شود و هر کشــور می تواند 

۱۰ جودوکار را اعزام کنم کــه ما نیز ۱۰ نفر 
را به تاشکند می بریم. مســابقات جوانان نیز 
در هفت وزن خواهد بود و هر کشــور سهمیه 
اعزام ۹ نفــر را دارد که تیم ما بــا ۹ نفر اعزام 

می شود.
میراســماعیلی بیان کرد: بعد از چهار سال 
تعلیق در این رویداد مهم شرکت می کنیم و 

تمامی اردونشینان ما انگیزه بالایی برای قرار گرفتن در 
ترکیب اصلی داشتند. باور کنید برای انتخاب ترکیب 
اعزامی، زجر کشیدیم چراکه نفرات خوبی داریم. حتی 
به نفرات دوم و ســوم اوزان مختلف نیز قول دادم که تا 

پایان سال به یک رویداد بین المللی اعزام شوند.
وی گفت: این جودوکاران، پشتوانه و آینده ما هستند و 
مطمئن باشید هیچکدام رها نخواهند شد. به این تیم 

امیدوارم چراکه خودشــان و مربیان، تلاش 
زیادی برای رســیدن به آمادگی کشیده اند. 
جدا از هــر نتیجه، نفرات ایــن تیم ها آینده 
جودوی ایــران را می ســازند و باید حمایت 

شوند.
رئیس فدراســیون جودو در خصوص بخش 
دختران نیز، توضیح داد: بــا نظر کادر فنی و 
براساس اولویت بندی  انجام شده، چهار نوجوان و چهار 

جوان در بخش بانوان به قهرمانی آسیا اعزام می شوند.
وی گفت: این مســابقات قرار بود در لبنان برگزار شود 
که به دلیل شــرایط سیاســی موجود در این کشــور، 
میزبانی از آنها گرفته شــد. بلافاصله با رئیس اتحادیه 
صحبت کرده و درخواســت میزبانی ایــن رویداد در 

کیش را دادم اما در نهایت ازبکستان میزبان شد.

میراســماعیلی ادامه داد: نگاه ما به آینده اســت و به 
همین دلیل با تعداد نفرات بالا راهی تاشکند می شویم. 
این فرصت مناسبی برای جودوی ایران است تا نفرات 
بتوانند توان خود را نشــان داده و از جودوی ایران دفاع 

کنند.
وی در خصوص دیــدار اخیرش با رئیس فدراســیون 
جهانی در ابوظبی، گفت: جلســه بسیار خوبی داشتیم 
و نگاه ماریوس ویزر کاملا حمایتی بود. او حمایت مالی 
فوق العاده ای در بحث سخت افزاری، کمک برای جذب 
مربی خارجی مجرب، میزبانی ایران از یک رویداد مهم 
بین المللی، ســهمیه المپیک پاریــس و بخش بانوان 
داشت. هرکدام از این بخش ها نهایی شود حتما اطلاع 
رســانی خواهیم کرد. میزبانی ما از یــک رویداد مهم 

بین المللی نیز بعد از المپیک پاریس خواهد بود.

زمان آغــاز اردوی جدید تیم ملی فوتبال کشــورمان 
مشــخص شــد. برگزاری هفته دهم لیــگ برتر بین 
روزهای ۱۹ تا ۲۱ آبان قطعی شــد و بــه این ترتیب از 
آنجایی که امیر قلعه نویی نیز تمایلی برای لغو مسابقات 

این هفته نداشــت، بازی ها بدون تغییر در همان تاریخ 
مقرر انجام می شود.برهمین اســاس اردوی تیم ملی 
فوتبال کشــورمان برای ۲ دیدار مقدماتی جام جهانی 
مقابــل هنگ کنگ و ازبکســتان نیــز از ۲۱ آبان آغاز 

می شــود و ملی پوشان ســپاهان و پرســپولیس پس 
از برگزاری بــازی ۲ تیم، از دوشــنبه ۲۲ آبان در اردو 
شرکت می کنند. البته اسامی نفرات دعوت شده به این 
اردو پس از پایان هفته دهم اعلام خواهد شد.شاگردان 

امیر قلعه نویی ۲۵ آبان اولین بازی خود در مرحله دوم 
مقدماتی جــام جهانی را مقابل حریف شــرقی برگزار 
کرده و روز بیست و هفتم آبان راهی تاشکند می شوند 

تا در روز ۳۰ آبان به مصاف ازبک ها بروند.

جودو

ملی

ایمــان گــودرزی  اشــپیتیم آرفی در 
خصوص عملکرد پرسپولیس در هفته های 

اخیر صحبت کرد.
 پرســپولیس چند هفته ای اســت که صدر 
جدول را از دست داده و پایین تر از استقلال 
قرار دارد. آن ها هفته قبل فرصت داشــتند 
تا با پیــروزی مقابل نفت آبــادان بار دیگر 
صدرنشین شــوند ولی گل به خودی دانیال 
اسماعیلی فر باعث شــد مقابل نفت آبادان 
متوقف شوند. اشپیتیم آرفی یکی از گلزنان 
خارجی پرســپولیس معتقد است با وجود 
عقب افتادن امتیازی پرســپولیس نسبت 
به رقیب در اوایل لیگ نبایــد نگاه بدبینانه 

و ناامیدانه ای نسبت به پرسپولیس داشت.
مهاجم اســبق پرســپولیس همچنین در 
رابطه با نبیل هم نــگاه مثبتی دارد و معتقد 
اســت که به این بازیکــن هم بایــد مانند 
شــهاب زمان داد. قبل از بازی پرسپولیس 
مقابل صنعــت نفت گفت وگویــی با آرفی 
داشتیم که او در آن گفت وگو گفته بود برای 
پرسپولیس گولسیانی و عمری گل می زنند 
که همینطور هم شــد. بحــث در خصوص 
مهاجمان و پیش بینی دقیق مهاجم اسبق 
پرسپولیس موجب شد تا با او گفت و گویی 

دوباره داشته باشیم.

 اول از ال کلاسیکو شروع کنیم چون 
می دانیم خیلی در پایــان آن دیدار 

حرص خوردی؟
من فکر می کنم رئال واقعاً شــانس آورد و به 
نوعی از دست بارســا فرار کرد چون بیشتر 
زمان بازی مالکیت دســت بارسا بود و جدا 
از گلی هم که زد دو بــار هم توپ را به تیرک 
دروازه رئال کوبید که از بدشانســی ژاوی و 
شــاگردانش آن توپ ها تبدیل به گل نشد. 
من بارسایی هستم و فوتبال این تیم را واقعاً 
دوســت دارم به همین دلیل خــارج از هر 
گونه تعصب کورکورانــه ای باید بگویم حق 
بارســا بود که باید رئال را می برد و تیم رئال 
فقــط روی خوش شانســی  و فرصت طلبی 
جود بلینگام موفق شــد بازی را از بارسایی 
ببرد که انصافاً تیم برتــر میدان بود اما عیب 
ندارد بالاخره در فوتبال پیــش می آید که 
همیشه تیمی که بهتر است به حق خودش 

نمی رســد و یک وقت هایی هــم غافلگیر 
می شود. اتفاقی که فکر می کنم واقعاً این بار 
برای بارســا رخ داد تیمی که اصلًا مستحق 

شکست در ال کلاسیکو نبود.

 اما برخلاف نیمــه اول در نیمه دوم 
رئال بازی را از بارســا گرفت و به بازی 

مسلط شد.
بله نیمه دوم رئال بهتر شــد و چند موقعیت 
هم خلق کرد اما انصافاً اگــر کل بازی را در 
نظر بگیرید و موقعیت های خطرناک را هم 
محسوب کنید حق بارسا بود که باید برنده 

ال کلاسیکو می شد اما حیف که نشد.

 از بازی ال کلاسیکو دور شویم. چرا 
یحیی برخلاف مصاحبه قبل از بازیش 

از نبیل در ترکیب ثابت استفاده کرد.
در مورد نبیــل به منتقدان حــق می دهم 
چون همه دیدند که خیلی آماده نبود اما در 
خصوص مسائل فنی دیگر حتماً باید فلسفه 
مربی را دانســت و از تفکراتش خبر داشت 
که نســبت به آن اظهارنظر کــرد. دیدگاه 
تماشــاگر و بازیکن یک چیز است اما شاید 

در دید مربی چیزهای دیگری می گذرد.

 اگر حرف شــما درســت هم باشد 
استفاده از دو هافبک دفاعی در بازی 
خانگی پشت سر سروش و آغاز بازی با 
روش 1-3-2-4 شاید هیچ توجیهی 

نداشته باشد؟
من دوســت ندارم در این رابطــه اظهارنظر 
کنم اما نمی دانم چرا امید عالیشاه زودتر به 
زمین نیامد و اصلًا فیکس نبود، بازیکنی که 
اگر زمان بیشتری در زمین بود خیلی بیشتر 

می توانست به پرسپولیس کمک کند.

 پرسپولیس در دو بازی مقابل ملوان 
و صنعت نفــت آبادان چهــار امتیاز 
از دســت داد و صدر را به تیم رقیب 
داد. این مســأله را ایرادی بزرگ برای 

پرسپولیس نمی دانید؟
من فکــر می کنم بعــد از هشــت هفته که 
بازی ها شروع شده خیلی زود است که یک 
مربی و تیمش را قضــاوت کنید چون هنوز 
حتی یک ســوم بازی های فصــل هم انجام 
نشــده و اتفاقات زیادی در هفته های آینده 
ممکن اســت رخ دهد. از طرفــی من فکر 
می کنم هواداران پرسپولیس یکجورهایی 
به قهرمانی عادت کرده انــد به همین دلیل 

خیلی برایشان سخت اســت که تیمشان از 
صدر فاصله بگیرد اما انصافاً توقع شان برای 
قهرمانی خیلــی بالا رفته اســت به همین 
دلیل در پایان هفته هشتم خیلی زود است 
تیمشــان را قضاوت کنند و در مورد شانس 
قهرمانی از حالا همه چیز را تمام شده بدانند 
به همیــن دلیل باید صبورتر باشــند چون 
هنوز هم تیمشان شانس اول قهرمانی است 
و به نظرم با تیم های ســپاهان و اســتقلال 
در کــورس قهرمانی قرار خواهد داشــت. 
در فوتبال هم اتفاقــات زیادی رخ می دهد؛ 
مثلًا تیم بایرن در جام حذفــی به یک تیم 
دسته سومی باخت و حذف شد و لایپزیش 
قهرمان دوره قبل حذفی هــم خیلی زود از 
گردونه رقابت ها کنــار رفت. به همین دلیل 
در فوتبال ممکن اســت اتفاقات و نتایجی 

رقم بخورد که کسی فکرش را نمی کرد.

 فکر می کردید پرســپولیس برد را 
مقابل تیم ده نفره از دست بدهد؟

پرسپولیس در آن لحظه غافلگیر شد چون 
فکرش را نمی کرد گل بخورد و یکجورهایی 
بازی را تمام شده دانسته بودند. با این وجود 
حتماً زمانی که گل دوم را زدند باید از چند 

فرصت گلزنی دیگرشــان بهتر اســتفاده 
می کردند تا گل های بیشــتری بزنند و در 
آخر بازی به آن شــکل غافلگیر نشــوند. در 
نیمه دوم هم تمام بازی دســت پرسپولیس 
بود و موقعیــت گلزنــی هم داشــتند اما 

نمی دانم چرا فقط به یک گل بسنده کردند.

 بــرای من خیلی عجیب اســت که 
حرفتان در مورد گلزنان بازی صنعت 
نفت درســت از آب درآمــد. واقعاً 

نوستراداموس هستید!
من نوســتراداموس نیســتم اما با گئورگی 
گولســیانی رابطه دارم و او را بازیکن خیلی 
خوبــی می دانــم. بازیکنی کــه معتقدم 
هم بــرای دفاع خیلی خوب اســت و هم در 
گلزنی از روی نقطه پنالتی. حتی در ضربات 
ایســتگاهی می توان روی او حساب بازکرد. 
در مــورد محمد عمری هم بایــد بگویم که 
او خیلی خــوب به عمق می زنــد و از قدرت 
فنی بالایی برخوردار است بازیکنی که روی 
زمین عالی کار می کند و به نظرم می تواند با 
شــهاب زوج خیلی خوبی را بسازد و مکمل 
خوبی برای مهاجم پرسپولیس باشد. دقیقاً 
مثل زوج قایدی و شیخ دیاباته که یک فصل 
در اســتقلال واقعاً خیلی خوب کار کردند 
و عالــی برای هــم گل می ســاختند و گل 

می زدند.

 در خصــوص بازی پرســپولیس 
مقابل استقلال تاجیکستان و شانس 
صعودش با توجه به بــازی که مقابل 

النصر باید بازی کند چه نظری دارید؟
بازی در خانه حریف سخت است. استقلال 
تاجیکســتان در آزادی هم بد بــازی نکرد 
اما در نهایت نتوانســت از پس تجربه بالاتر 
پرســپولیس برآید. با این وجود من نسبت 
به نتیجه بــازی پرســپولیس مقابل النصر 
خوشبینم چون معتقدم در بازی رفت مقابل 
این تیم بدشانس بود اما این بار چون خیلی 
برای بازی برگشت انگیزه دارد حتماً نتیجه 
خوبی مقابــل النصر کســب خواهد کرد و 
حســی به من می گوید که پرسپولیس این 
بار مقابــل النصر نتیجه خوبــی می گیرد و 

شانس صعودش را افزایش خواهد داد.

میراسماعیلی: برای انتخاب ترکیب اصلی زجر کشیدیم

 جزئیاتی از اردوی تیم ملی پس از لغو نشدن هفته دهم

عضو کمیته فنی فدراسیون والیبال: 

ویم وف نه؛ مربی می خواهیم که با او به المپیک بر معر
خریدار  عضــو کمیته فنی فدراســیون 
والیبال گفت: کسی باید در تیم ملی والیبال 
بیاید که بجنگد و به شــانس کــم صعود به 

المپیک هم امیدوار باشد.
علی پورعروجی، درمورد برگزاری جلسات 
کمیته فنی و گزینه هــای هدایت تیم ملی 
والیبال اظهار داشــت: برخی از گزینه هایی 
که ابتــدا برای هدایــت تیم ملــی مطرح 
شدند و شــاخص هم بودند درگیر تیم های 
ملی و باشــگاهی خود هســتند و به همین 
دلیــل از بین گزینه ها حذف شــدند. طبق 
صحبت هایی که شــد، قرار بــود یک مربی 
مطرح خارجی هدایت تیــم ملی را برعهده 
بگیرد.وی درمورد اضافه شــدن نام سعید 
معروف بــه گزینه های هدایــت تیم ملی، 
خاطرنشــان کرد: از اینکه امثال معروف به 
تیم ملی بیایند اســتقبال می کنم و اعتقاد 
دارم که باید از پتانســیل آنها استفاده کرد، 
اما امثال او برای تغییر جایگاه خود از بازیکن 
به مربی نیاز به زمان دارند. فکر می کنم اگر 

معروف قرار اســت به عنوان نفــر اول روی 
نیمکت تیم ملی بنشــیند  باید بعد از دوره 
حســاس کنونی بیاید. عضــو کمیته فنی 
فدراســیون والیبال ادامه داد: واقعیت این 
است که رســیدن تیم ملی والیبال ایران به 
المپیک پاریس کار بسیار سختی است و من 
ترجیح می دهم که در شــرایط کنونی یک 
مربی خوب خارجی سرمربی تیم ملی شود. 
در این لحظه سپردن مســئولیت به سعید 
معروف ریسک بســیار بزرگی است پس با 
این شرایط بهتر است که یک مربی با انگیزه 
و تفکر مثبت روی نیمکت بنشــیند. کسی 
باید بیاید که به شــانس کم صعود والیبال 

ایران به المپیک هم امیدوار باشد و بجنگد.
پورعروجی گفــت: به عقیده مــن معروف 
اگر علاقه دارد به تیــم ملی کمک کند بهتر 
اســت به عنوان مربی در کنــار یک مربی 
بزرگ خارجی قرار بگیرد. مــن از حضور او 
در تیم ملی استقبال می کنم، اما بهتر است 
که به تمام جوانب نگاه کنیــم. اگر معروف 

بیاید و نتواند نتیجه بگیــرد و کناره گیری 
کند چگونه دوبــاره می توان از پتانســیل 
وی اســتفاده کرد. واقعیت این است که من 
زمانی حامی و طرفدار مربــی ایرانی بودم، 
اما در شــرایط کنونی معتقدم که یک مربی 

خارجی باید هدایت ایران را برعهده بگیرد.
وی افزود: فکر می کنم حــدود ۱۱ بازیکن 
در خــارج از ایــران داریم و با این شــرایط 
می گوییم چون مربــی خارجی دیر به ایران 

می آید پس باید قیدش را بزنیم. ســوال من 
این است که مگر بازیکنان لژیونر می توانند 
زودتر از مربی خارجی به ایران بیایند؟ اصلًا 
اگر مربی خارجی همین الان به ایران بیاید، 
لیگ را زیرنظر بگیرد و حتی اردوهایی را هم 
با حضور بازیکنان داخلــی برگزار کند و در 
نهایت قرار باشد با لژیونرها کار کرده و با آنها 
به مسابقات اعزام شــود چه فایده ای دارد؟ 
گزینه داخلی زمانی خوب است که ما از الان 
زمان داشته باشیم، نه اینکه در سالی دنبال 
مربی ایرانی باشیم که لیگ داخلی خودمان 

هم حداقل تا آخر فروردین ماه ادامه دارد.
عضو کمیته فنــی فدراســیون والیبال در 
پاسخ به این ســوال که گزینه های مدنظر 
شــما برای هدایت تیــم ملی ایــران کدام 
مربیان هســتند، تصریح کرد: »بلنجینی« 
گزینه خوبی اســت و با حضــور او می توان 
به المپیــک و بعد از المپیک هــم فکر کرد. 
»پیاتزا« هم گزینه ای اســت که از سر اجبار 
می توان روی او حساب کرد. سبک »آلکنو« 

زمان بر اســت و »هینن« هــم فکر می کنم 
چندان به کار ما نیاید. در مجموع می گویم 
ما گزینه ای می خواهیم که بتوانیم با حضور 
او به المپیــک برویم. درمــورد گزینه های 
ایرانی هم صحبتی نمی کنم و امیدوارم اگر 
انتخاب شــدند به سرنوشــت عطایی دچار 
نشوند. رسیدن به بازیگری به مربیگری تیم 
ملی آن هم در میدان بزرگی به نام المپیک 
نیازمند فردی فوق العاده حرفه ای و باتجربه 
اســت و در این شــرایط حضــور اکبری و 

معروف ریسک بالایی دارد.
پورعروجی ادامــه داد: »بلنجینی« گزینه ای 
اســت که با ولاســکو هم ارتباط دارد. با نسل 
خوبی در ایتالیــا کار کــرده و در عین جوانی 
تجربه زیادی دارد. شنیده ام که »بلنجینی« هم 
برنامه های خوبی بــرای هدایت تیم ملی ایران 
دارد. ضمــن اینکه او درگیر تیــم ملی دیگری 
نیســت و شــاید فرصت بدی برایش نباشد که 
بخواهد شــانس خــودش را بــرای حضور در 

المپیک همراه با تیم ایران تجربه کند.

ورش اندام و فیتنس ایران قهرمان  تیم ملی پر
جهان شد

تیم ملی پرورش اندام و فیتنس ایران با کســب ۹ مــدال طلا، ۵ نقره و 
۹ برنز به عنــوان قهرمانی هفتاد و هفتمین دوره مســابقات جهانی در 

اسپانیا دست پیدا کرد.
 به نقل از روابط عمومی فدراسیون بدنســازی و پرورش اندام، در پایان 
هفتاد و هفتمین دوره مســابقات پــرورش اندام قهرمانــی جهان در 
سانتاسوسانای اسپانیا، تیم ملی ایران توانست به سلطه خود در دنیای 
پرورش اندام ادامه داده و بار دیگر به عنوان قهرمانی جهان در رده سنی 
بزرگسالان دســت پیدا کند.تیم ملی پرورش اندام و فیتنس ایران در 
این دوره از مســابقات به ۹ مدال طلا، ۵ نقره و ۹ برنز دســت پیدا کرد و 
با اقتدار روی سکوی قهرمانی جهان ایســتاد.کاپ قهرمانی این دوره از 
مسابقات در مراســم اختتامیه این رقابت ها توســط رئیس فدراسیون 

جهانی به رئیس فدراسیون بدنسازی ایران و اعضای تیم ملی اهدا شد.
در ادامه اسامی مدال آوران ایران در این رقابت ها را مشاهده می کنید:

مدال طلا
فرید علیمردانــی و حمید ســلطانی )فیزیک(، حمید ابوالحســنی و 
احمدرضا عبداللهی )بادی کلاســیک(، محمد ســلیمانی )بیلدینگ 
جوانان(، محمد مفتخر، ابراهیم ارزشمند، بهزاد تنگسیری )بیلدینگ 

بزرگسالان(، رضا لهراسبی )فیزیک کلاسیک(

مدال نقره
حســین فردی )فیت مدل(، متین سیروســی )ماســکولار(، مهدی 
ارزشمند )بیلدینگ(، فریدون ولی پور )بادی کلاسیک(، علی عسکری 

)فیزیک کلاسیک(

مدال برنز
حمید مرنگی )فیزیک جوانان(، ناصر خدامی )فیزیک بزرگســالان(، 
سیدحسین میرمحمدعلی )فیت مدل(، امید ذاکری )فیتنس(، سپهر 
نورانی و مسعود قدیریان )بیلدینگ(، مسعود صادقی، علی سلیمانی و 

میثم اسکندری )فیزیک کلاسیک(
در پایان این رقابت ها که در مجموع ۱۰۲ کشور جهان در آن حاضر شده 
بودند، تیم ملی کره جنوبی بعد از ایران به عنوان نایب قهرمانی جهان در 

بخش مردان ایران رسید و چین نیز در رده سوم قرار گرفت.

جدول رده بندی ۱۰ تیم برتر مسابقات جهانی به شرح زیر است:
۱- ایران، ۲۱۹ امتیاز ۲- کره جنوبی، ۱۵۴ امتیاز

۳- چین، ۱۳۰ امتیاز ۴- اوکراین، ۱۱۰ امتیاز
۵- اسپانیا، ۸۵ امتیاز ۶- ژاپن، ۷۰ امتیاز

۷- لیتوانی، ۵۹ امتیاز ۸- ترکیه، ۵۸ امتیاز
۹- اسلواکی، ۵۴ امتیاز ۱۰- عمان، ۴۸ امتیاز

 انتقاد رسانه پرتغالی از عملکرد طارمی
 خط حمله پورتو زهر ندارد

رســانه پرتغالی آبولا از عملکرد مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو انتقاد 
کرد.

 سایت پرتغالی آبولا در گزارشی به عملکرد خط حمله تیم فوتبال پورتو 
در این فصل پرداخته و از آمار گلزنی این تیم انتقاد کرد.

در این گزارش به عملکرد مهدی طارمی نیز اشــاره شده و آمده است: 
پورتو در ابتدای فصل مثل همیشــه کار نکرده و عملکرد خوبی ندارد. 
یکی از مشــکلات این تیم عدم گلزنی مهاجمان است. طارمی به عنوان 
مهاجم اول پورتو منفعلانه عمل می کند تا جایی که خط حمله این تیم 

دچار مشکل شده است.
مهاجم ایرانی تیم فوتبال پورتو در این فصل تا کنون توانسته تنها دو گل 
در لیگ پرتغال به ثمر برساند. او در لیگ قهرمانان اروپا نیز یک گل برای 

پورتو زده است.

فقط استقلال سقف قرارداد را رعایت کرده!
بازیکن سابق اســتقلال درباره درگیری تیم ها سر قانون سقف قرارداد 
گفت: باید اعتراف کنم این قانون مناسب نبود. به نظرم هیچ تیمی به جز 
استقلال سقف قرارداد را رعایت نکرده است. البته این به قهرمان شدن 

استقلال در ادامه لیگ ضربه می زند.
سیدامین منوچهری، بازیکن سابق اســتقلال، درباره تساوی این تیم 
مقابل شــمس آذر قزوین اظهار کرد: اســتقلال بــازی خوبی را مقابل 
شــمس آذر انجام داد و می توانســت برنده بازی شــود. تیم قزوینی با 
بازیکنان جوان و با انگیزه و قدرت میزبانی به دنبال کســب برد بود اما 
استقلال با بازی متفکرانه به دنبال ۳ امتیاز بود که این اتفاق نیفتاد. یک 

امتیاز هم نتیجه بدی برای استقلال نیست.

استقلالِ نکونام از اول مدعی قهرمانی بود
او درباره اینکه آیا اســتقلال را با توجه به اتفاقــات ابتدای فصل مدعی 
قهرمانی می داند؟ گفت: اســتقلال از همان روز اول بــا نکونام مدعی 
قهرمانی بود و بنده اعتقاد داشــتم این تیم نتایج خوبی را کسب خواهد 
کرد. بازیکنان و کادرفنی استقلال در این فصل یکدل هستند و این یک 
اتفاق خوب اســت. این انگیزه اگر تا پایان فصل بماند مطمئن هســتم 
اســتقلال مدعی اصلی قهرمانی خواهد بود.»عملکرد بلانکو مناســب 
بوده است؟« بازیکن سابق استقلال در این باره توضیح داد: بلانکو هنوز 
جا نیفتاده اســت و برای رســیدن به مرز آمادگی نیاز به دو هفته زمان 

دارد تا ان شاءالله در داربی مهره تاثیرگذاری باشد.
منوچهری دربــاره درگیری لفظی نکونام و گل محمدی خاطرنشــان 
کرد: باید ببینید این مســاله از کجا شروع شــد. هر دوی این عزیزان از 
بزرگان فوتبال ایران هستند و نظر شــخصی من این است که بازیکنان 
دو تیم نباید دخالت کنند. هر دو مربی می خواهند به نحوی حق را از هم 
بگیرند. امیدوارم هرچه زودتر این مساله حل شود.او درباره درخواست 
قلعه نویی برای لغو برگزاری هفته یازدهــم به خاطر تیم ملی بیان کرد: 
به هر حال فیفادی اســت و باید تیم ملی در اولویت باشد اما در این بین 
باشــگاه ها هم نباید ضرر کنند. باید یک تصمیم خوب بگیرند تا منافع 
باشگاه ها حفظ شود. حالا که مربی تیم ملی ایرانی است با تعامل بیشتر 
می توانند تصمیم مناسبی را اتخاذ کنند.بازیکن سابق استقلال درباره 
قانون ســقف قراردادها گفت: باید اعتراف کنم این قانون مناسب نبود. 

برگ سبز ســواری نیسان ماکسیما _ATرنگ ســفید به شماره موتور
VQ۳۰۰۱۳۹۱۲QوشاسیNAPLE۲A۳۳۹۱۰۲۱۴۰۵وشــهربانی 
ایران ۵۴_۷۵۷و۱۷مدل ۱۳8۹ رنگی سفید به نام متین رضا مفید زاده 

مفقود واز درجه اعتبار ساقط میباشد



استان

اصفهــان- مریــم مومنی   شــهردار اصفهــان گفت: 
فاز نخســت خــط دو قطــار شــهری ایــن کلان شــهر تا 
پایــان ســال ۱۴۰۳ بــه بهره برداری مــی رســد و ظرفیت 

جدیدی به شهر اضافه می شود.
علــی قاســم زاده با اشــاره بــه آلودگــی هــوای اصفهان 
و نقــش آلاینده هــا در ایجــاد آن گفــت: شــهرداری در 
خصــوص موضــوع آلایندگــی کارخانجــات و کارگاه ها 
تنهــا نقــش مطالبه گــر دارد و تــلاش کــرده تا بــه نقش 
خود در زمینــه ســاماندهی ترافیک و کاهــش آلودگی 

ناشی از آن عمل کند.
او توســعه حمل ونقــل عمومــی را یکــی از روش هــای 
خودروهــا  از  ناشــی  آلاینده هــای  مشــکل  رفــع 
گذشــته و  دانســت و افــزود: متخصصــان در ادوار 
کنــون بــه ایــن جمع بنــدی رســیده اند کــه یکــی  هم ا
از راهکارهــای اساســی بــرای رفــع مشــکل ترافیــک، 
توســعه خطــوط قطــار شــهری اســت. چنانکــه در 
حــدود  اصفهــان  شــهرداری  جــاری  ســال  بودجــه 
احــداث  بــرای  اعتبــار  تومــان  میلیــارد  هــزار  پنــج 
 پروژه های حلقــه حفاظتی و قطار شــهری اختصاص 

داده شده است.
شــهردار اصفهــان بــا بیــان اینکــه بــرای اصفهان ســه 

خــط قطــار شــهری مصــوب شــده کــه خــط یــک در 
مســیر شــمال بــه جنــوب راه انــدازی شــده و در حال 
بهره برداری است، گفت: در حال احداث فاز نخست 
خــط دو از شــمال شــرق بــه ســمت غــرب اصفهــان 
هستیم که از زینبیه تا کهندژ شامل ۱۶ ایستگاه است 

و خط ســوم که مطالعــات آن در حال انجام اســت در 
مســیر جنوب به غرب این کلان شــهر احداث خواهد 

شد.
کیــد کــرد: بــا هزینــه ســه هــزار میلیــارد تومانی که  او تا
برای احداث هر کیلومتر مترو رقم می خورد، می توان 

تعــداد اتوبوس هــا را افزایــش داد، امــا ایــن اقدامــات 
مشــکل ترافیک را ریشــه ای رفع نمی کند؛ پیش بینی 
شده اســت با ایجاد ۳ خط قطار شــهری تا حد زیادی 

مشکل ترافیک اصفهان رفع شود.
شــهردار اصفهــان بــا اشــاره بــه اینکه خــط یــک مترو 
کاهــش  موجــب  مســافر  هــزار   ۱۲۰ جابه جایــی  بــا 
تــردد حداقــل ۶۰ هــزار خــودرو در ســطح شــهر شــده 
گــر خــط دو و ســه نیــز احداث شــوند،  اســت، گفــت: ا
انتظــار مــی رود معابــر و خیابان هــای اصلــی شــهر 
نجــات  بصــری  اغتشــاش  از  و  برســد  آرامــش   بــه 

پیدا کند.
قطــار  دو  خــط  تکمیــل  در  شــهرداری  جدیــت  او 
کید کارشناســان این حوزه  شــهری را موضوع مورد تا
دانســت و افــزود: فــاز نخســت خــط دو قطار شــهری 
اصفهان حدفاصل دارک تا میدان قــدس در اولویت 
بهره بــرداری قــرار دارد، زیــرا به دلیل بالا بــودن حجم 
مســافر این نقطه شــهر از عدالــت اجتماعــی کمتری 
برخــوردار بــوده و توزیــع خدمــات در آن همچــون 
جنوب شــهر نبوده اســت؛ البتــه امیدواریم بــا فاصله 
کمی تا ســال ۱۴۰۵، فاز دو قطار شــهری را نیز تکمیل و 

خط سوم را آغاز کنیم.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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تحقق خواسته دیرین شهروندان محلات جنوبی ؛

 گذر عمارت ملک به میدان بهمنی بوشهر 
گشایش یافت

بوشــهر -هادی مینایــی پور   شــهردار بندر بوشــهر از گشــایش 
گــذر حدفاصــل عمــارت ملــک بــه میــدان بهمنــی بــا همــکاری و 
همراهــی دادســتان محتــرم، نیــروی انتظامــی و همشــهریان این 

محلات خبر داد.
حســین حیــدری با اشــاره بــه اینکه شــهرداری بنــدر بوشــهر برای 
بازگشایی این گذر با مشکلاتی مواجه بود، ادامه داد: خوشحالیم 
که امــروز تلاش های همــکاران ما در شــهرداری به نتیجه نشســت 
، بــا وجــود مقاومتی که  و پــس از تملک مغــازه های در مســیر گــذر

وجود داشت، این مسیر بازگشایی شد.
حیــدری ضمــن تقدیــر از همــکاری دادســتان محتــرم و نیــروی 
انتظامــی به جهــت همراهــی در اعمــال قانــون و تخلیه مغــازه ها، 
تصریــح کــرد: در مرحلــه اول تخریــب کــه چندهفتــه پیــش انجام 
ک های در مســیر گذر و در مرحله بعد سه واحد  شد، دو عدد از پلا
مغازه دیگــر نیز با حکــم دادســتان محترم تخریب شــد تــا این گذر 
آماده آسفالت و بهره برداری شود. شــهردار بندر بوشهر با اشاره به 
ک ها  همکاری برخی از شــهروندان در مســیر گذر و تخریب این پلا
، به زودی  افزود: ضمن تقدیر از صبر و شــکیبایی همشهریان عزیز

با جمع آوری نخاله ها، آسفالت گذر مورد نظر انجام خواهد شود.
، خواســته عمــوم  گــذر کیــد بــر اینکــه بازگشــایی ایــن  وی بــا تا
شــهروندان بوشــهری اســت، افزود: بازگشــایی گذر عمــارت ملک 
به میدان بهمنی، دسترســی گردشــگران و بازدیدکننــدگان از این 

عمارت را تسهیل می کند.

در 6 ماه نخست امسال محقق شد؛

 کاهش ۴۲ درصدی سرقت تجهیزات 
وین و تاسیسات شبکه برق استان قز

قزویــن - مریــم نقــدی   مدیــر دفتــر حراســت و امــور محرمانــه 
شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اســتان قزویــن از کاهــش ۴۲ درصدی 
سرقت شبکه ســیم مسی نســبت در شــش ماهه اول امســال خبر 

داد.
فضل اله لطیفی مدیر دفتر حراســت و امور محرمانه شرکت توزیع 
نیروی بــرق اســتان قزویــن با اشــاره بــه کاهش چشــمگیر ســرقت 
ســیم مســی در شــش ماه اول امســال گفت: در ســه ماه تابســتان 
امســال نســبت به ســه مــاه بهــار حــدود ۴۵ درصد کاهش ســرقت 
تجهیزات و شبکه سیم مسی صورت گرفته و با توجه به تمهیدات 

انجام شده روند کاهش سرقت ها ادامه دار می باشد.
وی تبدیــل شــبکه ســیم مســی بــه کابــل خودنگهــدار را یکــی از 
مهمتریــن عوامــل کاهش ایــن ســرقت ها عنــوان کــرد و افــزود: در 
رابطه با پیشــگیری از ســرقت تجهیزات شــبکه، تعاملاتی با نیروی 
کیپ گشــت شــبانه در  انتظامی صورت گرفته که بر این اســاس ۳ ا
کیپ در شهرســتان های دیگر استان به صورت مداوم  قزوین و ۳ ا
به فعالیت می پردازند و دســتگیری ســارقان در شــش ماه امســال 

۲۶ درصد افزایش داشته است.
لطیفــی بــا بیــان اینکــه حــدود ۶۵ درصــد ایــن ســرقت ها در مرکــز 
اســتان اتفاق افتاده تصریح کرد: برای امســال حدود هزار کیلومتر 
تبدیل شــبکه مســی به کابل خودنگهدار در نظر گرفته شده که تا 
به امروز ۴۲۴ کیلومتر آن انجام شده و انتظار می رود تا پایان سال 
و با تکمیــل اقدامــات لازم در ایــن زمینه شــاهد کاهش چشــمگیر 

سرقت سیم های مسی در سطح استان باشیم.

طی ۷ ماه نخست سال جاری ؛

 ۷۸ کیلومتر شبکه گذاری گاز در البرز 
انجام شد

البرز -مظفری    مدیر عامل شرکت گاز اســتان البرز از ۷۸ کیلومتر 
شبکه گذاری در هفت ماهه سال جاری در استان خبر داد.

ســیدرضا غفاریان  اظهار کرد: تــا پایان مهرماه، ۷۸ کیلومتر شــبکه 
گــذاری انجــام شــده کــه ۴۴ کیلومتــر در محــدوده شــهری و ۳۴ 

کیلومتر در محدوده روستایی بوده است.
وی ادامــه داد: از مجمــوع ایــن شــبکه گــذاری، پنــج هــزار و ۳۴۱ 
کیلومتــر در محدوده شــهری و دو هــزار و ۵۴ کیلومتــر در محدوده 
روســتایی بوده اســت. این مســئول اضافــه کرد: پــروژه گازرســانی 
در روســتاهای کرج هم مراحــل نهایی خــود را ســپری می کند و در 

برخی از روستاها علمک گذاری نیز انجام شده است.
وی توضیــح داد: در مجموع از ۲۹۳ روســتای اســتان ۲۴۲ روســتا 
گازدار بــوده و گازرســانی بــه باقــی روســتاها نیــز در دســتور کار قرار 

دارد.   
غفاریــان اضافــه کــرد:  در حــال حاضــر ۹۷۹ هــزار و ۶۶ مشــترک از 

خدمات شرکت گاز استان بهره مند هستند.
وی با اشــاره به فرا رسیدن روزهای ســرد سال به مشــترکان جدید 
که بــه تازگی از نعمــت گاز برخــوردار شــده اند؛ توصیه کــرد؛ مصرف 
بهینــه گاز را در دســتور کار خــود قــرار دهند تا در ایام ســرد ســال با 

افت فشار گاز مواجه نشویم.        

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان:

 شهرک انرژی های خورشیدی 
در  اردبیل احداث می شود

مدیرعامــل شــرکت شــهرک های  اردبیــل- افســون جبــارزاده   
صنعتی اســتان اردبیــل از احداث شــهرک انرژی های خورشــیدی به 

ک و تجدیدپذیر در استان خبر داد. منظور تولید انرژی های پا
هاشــم علایــی در جریــان بازدیــد از محل هــای پیشــنهادی احــداث 
شــهرک انرژی خورشــیدی، اظهار داشــت: طی تفاهم نامــه فیمابین 
ســازمان  اردبیــل،  اســتانداری  بــا  صنعتــی  شــهرک های  شــرکت 
انرژی هــای تجدیدپذیــر و بهــره وری انرژی برق )ســاتبا(، شــرکت برق 
منطقــه ای آذربایجــان و شــرکت توزیــع نیــروی بــرق اســتان، شــهرک 

انرژی های خورشیدی در استان اردبیل احداث می شود.
او افــزود: ایــن شــهرک در راســتای ترویــج بهره منــدی از انرژی هــای 
تجدیدپذیــر و بــه منظــور حمایــت از مشــارکت بخــش خصوصــی در 

ک احداث خواهد شد. تولید برق پا
مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی اســتان اردبیل ادامــه داد: 
برای احــداث شــهرک انــرژی خورشــیدی، چندیــن نقطه در اســتان 
اردبیل از سوی دســتگاه های ذیربط شناســایی و معرفی شده است 
کــه در صــورت دارا بــودن شــرایط لازم، بهتریــن مــکان ممکــن بــرای 

احداث آن انتخاب و تملک خواهد شد.
تامیــن  و  مســاعد  اراضــی  تملــک  از  پــس  کــرد:  تصریــح  علایــی 
گــذاری زمیــن بــه ســرمایه گذاران  زیرســاخت های لازم، نســبت بــه وا
واجد شــرایط برای احــداث نیروگاه های خورشــیدی اقدام می شــود 
ک در اســتان   تــا گامــی مهــم در تولیــد انرژی هــای تجدیدپذیــر و پــا

برداشته شود.

ســنندج-فاطمه ملایــی   مدیرعامل شــرکت گاز اســتان کردســتان خبر 
داد: در شــش ماهــه اول امســال بیــش از ۲۶۴ کیلومتــر شــبکه گــذاری گاز 
طبیعی انجام گرفته که بیشــتر اجرای این شــبکه های گازرسانی در بخش 

روستایی بوده است .
 احمد فعله گری در جلسه هیات رئیســه گزارشی از عملکرد شش اول سال 
ارائــه داد و گفــت : با افکار ســنجی که در ســطح جامعه صورت گرفته اســت 
مردم کردســتان از عملکرد شــرکت گاز اســتان کردســتان که در راه خدمت 
رسانی به مردم شریف استان کردستان انجام گرفته ، اعلام رضایت داشته 
و گســترش شــبکه هــای گاز رســانی موجــب افزایش ســطح رفاه و آســایش 

شده است .
وی خاطر نشــان کــرد: با اجــرای ۲۶۴ کیلومتر شــبکه هــای تغذیــه و توزیع 
روستایی و شــهری در استان جمع کل شــبکه های گازرســانی به ۱۳ هزار و 

۱۱۴ کیلومتر افزایش یافته است .

فعله گری  با بیان اینکه کل تعهدات سال ۱۴۰۲ شرکت گاز استان کردستان 
در خصوص شــبکه گذاری  ۵۳۳ کیلومتر می باشــد، افزود: در ســال جاری 
تمام فعالیت ها در جهت رسیدن به اهداف شــرکت بوده و تا پایان شهریور 

ماه با شــبکه گذاری ۲۶۴ کیلومتر حدود ۵۰ درصد از تعهدات ســال جاری 
عملیاتی شده است.

وی در ادامه افزود: از تمام پیمانکارانی که همیشــه همراه و یاور  شرکت گاز 
اســتان کردســتان بوده و همــکاری داشــتند و در پیشــرفت پروژه هــای گاز 

رسانی سهم بسزایی ایفاء نموده اند تشکر و قدردانی می نمایم .
فعله گری ادامه داد : وقتی ارزش کار شــرکت گاز اســتان نمود پیدا می کند 
که به این نکته اشــاره داشــته باشــیم که تمام پروژه هایی که در ســال های 
۱۳۹۹ ، ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱  به اتمام رســیده ، در همان ســال گلنگ زنی شــده و این 

افتخاری بسیار بزرگی است که به شرکت گاز استان کردستان تعلق دارد.
مدیر عامل شرکت گاز اســتان کردستان جمع کل شــبکه های کار شده در 
اســتان را ۱۳ هزار و ۱۱۴ کیلومتر ذکــر کرد و اضافه کــرد : ۳ هــزار و ۸۷ کیلومتر 
در ســطح شــهرها  ، ۹ هزار و ۲۵۷ کیلومتر در ســطح روســتاها و ۷۷۰ کیلومتر 

برای محورهای صنعتی شبکه گذاری انجام گرفته است .

کردستان

در 6 ماه نخست سال جاری؛

 بیش از 264 کیلومتر شبکه گذاری گاز طبیعی در کردستان انجام شد

لرستان لرستان
مدیرکل بنیادمسکن انقلاب اسلامی استان:

وستایی لرستان مقاوم سازی شد ۷۳ درصد منازل ر
خرم آبــاد- فرزانه هداونــد     مدیرکل بنیاد مســکن 
انقــلاب اســلامی لرســتان اظهارداشــت: در اســتان 
مســکونی  منــزل  واحــد  و ۶۲۸  هــزار  لرســتان ۱۵۳ 
کنون ۱۱۲ هزار و ۸۸۹ واحد  روســتایی وجود دارد که تا
مســکونی مقام ســازی شــده کــه باتوجــه بــه اینکــه 
میانگین درصد مقاوم ســازی در کل کشــور ۵۳ درصد 
اســت اما درصــد مقاوم ســازی در لرســتان ۷۳ درصد 
اســت. پویــا تابعــی افــزود: لرســتان در مقاوم ســازی 
منــازل مســکونی روســتایی رتبــه دوم کشــور را دارد و 
میانگیــن درصــد مقاوم ســازی در لرســتان ۲۰ درصــد 
بالاتــر از میانگیــن کشــوری اســت که هــر ســاله تعداد 
زیادی از خانه های روســتایی مقام ســازی می شوند. 
مدیرکل بنیاد مسکن انقلاب اسلامی لرستان تصریح 
کرد: برنامه بنیاد مسکن است که ســالانه ۷ هزار واحد 
منزل مســکونی در روســتاهای اســتان مقاوم ســازی 
کــه در همیــن راســتا تســهیلات ۲۰۰ میلیــون  شــود 
تومانــی پراخــت می شــود کــه متقاضیــان می تواننــد 

از این تســهیلات بــرای مقاوم ســازی اســتفاده کنند. 
تابعی با بیــان اینکه در نیمه اول امســال ۲ هــزار واحد 
منزل مســکونی روســتایی مقاوم سازی شــده است، 
بیــان کــرد: از ســال ۱۴۰۱ و از زمــان ابــلاغ اعتبــارات ۲۰۰ 
کنــون بالــغ بــر ۴ هــزار و ۶۵۰ واحد  میلیــون تومانــی تا
منزل مسکونی روستایی در استان مقاوم سازی شده 

است.

مدیر عامل شرکت آبفا لرستان :

دو مجتمع آبرسانی در شهرستان دلفان آماده بهره برداری است
کبریــان  ا یاســر  هداونــد    فرزانــه  آبــاد-  خــرم 
بــا  گفتگــو  در  لرســتان  آبفــا  شــرکت  مدیرعامــل 
خبرنــگاران از آماده شــدن دو مجتمع آبرســانی در 
شهرســتان دلفــان در قالــب طــرح جهاد آبرســانی 

خبر داد .
وی توضیح داد پروژه های طرح جهاد آبرســانی در 
سطح استان در دولت سیزدهم با شتاب مناسبی 
در حال انجام اســت و پیش بینی مــی کنیم بخش 
زیادی از این پروژه ها تا پایان ســال بــه بهره برداری 
کبریــان خاطرنشــان کرد در شهرســتان  می رســد. ا
دلفــان دو مجتمــع آبرســانی در بخــش دمبــاغ و 
چراغ بــا اعتبــاری بالغ بــر ۵۰ میلیــارد تومــان آماده 
بهره برداری شــده که  احجام به کار رفتــه برای  این 
دو مجتمــع شــامل :اجــرای خــط انتقــال ،شــبکه 
آبرسانی ،ســاخت مخزن،حفر چاه،ساخت اتاقک 

و نیرورسانی می باشد.

مدیرعامل شــرکت آبفا ادامه داد که بــا بهره برداری 
از ایــن دو مجتمــع ۷روســتا بــا جمعیتــی معــادل 
۳۵۰۰ نفر از نعمــت آب ســالم و لوله کشــی برخوردار 
خواهند شــد. لازم به ذکر اســت بیش از ۱۶۰۰ روستا 
در لرستان تحت پوشــش خدمات شــرکت آبفا می 

باشد.

ن گلستا

فارس

گــرگان- مهنازمحمدزمانــی   معــاون هماهنگــی امــور عمرانــی اســتاندار با 
همراهــی رفیعی نژاد مدیر شــرکت ســاخت و توســعه زیرســاخت هــاي حمل 
و نقل جاده اي اســتان از پــروژه در حــال احــداث دوربرگردان ایمــن در محور 

آق قلا به گرگان حد فاصل روستای محمد آباد بازدید کرد.
ســیدمهدی مهیائــی در حاشــیه ایــن بازدیــد اظهــار داشــت: ایــن بازدیــد با 
هدف تســریع در بهره برداری از قطعه اول کمربندی گرگان به منظور تســریع 
در جابجایــی تیرهای بــرق و اتاق پســت برق ســاختمان فنی حرفــه ای و رفع 

موانع در مســیر عملیات اجرایــی این پروژه انجام شــد. مهیائــی تصریح کرد: 
کمربنــدی جدیــد گــرگان، پــروژه ای در قالــب دو قطعــه بــه طــول ۱۵.۵ و ۱۰ 
کیلومتــر بوده کــه اعتبــار آن هم ملــی اســت؛ قطعــه اول کمربندی پیشــرفت 
حدود ۹۰ درصدی داشــته و معضل اصلی قطعه دوم تملک اراضی کشاورزی 
و باغی اســت که در مســیر پروژه قرار دارد که بــا اجرای طرح کمربنــدی گرگان 
پیش بینی می شــود بخش قابل توجهــی از ترافیک ورودی و خروجی شــهر و 
کید بــر تســریع جابجایــی ابنیه،  همچنیــن وقــوع تصادفــات کاهــش یابد.تا

تاسیســات برق، صــدور مجوزهــای مراحل بعــدی و ارائــه گزارش هــای زمان 
بندی شــده ازجمله دســتورات و تصمیمات معاون هماهنگی امــور عمرانی 
، ناظر ومشــاور این پروژه  اســتاندار در این بازدید بود.دراین بازدید پیمانکار
به بیان مســائل و موانع پیــش روی این پــروژه پرداختند که معاون اســتاندار 
دســتورات لازم برای رفع آنهــا را صادر کرد. گفتنی اســت قطعه یــك کمربندی 
گرگان از ورودی شــهر ســرخنکلاته آغــاز و بعد از عبور از این شــهر به روســتای 

امیرآباد و در محل تقاطع محور گرگان به آق قلا به اتمام می رسد.

شیراز -قاســم توانایی   به گفته مدیر کل راه و شهرسازی فارس، با توجه به 
اقدامات انجام شده هم اینک زمین مورد نیاز برای اجرای طرح نهضت ملی 
مســکن تقریبا در تمام شهرســتان های اســتان تامین شــده و در اختیار این 

طرح قرار گرفته است.
محمود رضا طالبان افزود: فقط در کلانشــهر شــیراز به رقــم تامین زمین برای 
برخــی پروژه های طــرح نهضت ملــی مســکن، هنوز بــا کمبود و کســری زمین 
مواجــه هســتیم کــه بــر اســاس دســتورالعمل  وزارت راه و شهرســازی، تامین 

زمین در کلان شهرها باید از طریق شهرهای جدید انجام شود.

او ادامــه داد: در خصوص شــهر شــیراز بــه دلیــل محدودیت هــای موجود در 
شــهر جدید صدرا، زمین مــورد نیاز برای اجــرای حدود ۱۵ هزار واحد در شــهر 
شــیراز تامین شــد و هم اینک نیــز عملیات اجرایــی واحدهای طــرح نهضت 
ملی مســکن در اغلــب ایــن زمین هــا در شــیراز آغــاز شــده و در حال ســاخت 

است.
وی، تعــداد واحدهــای طــرح نهضــت ملی مســکن در حال ســاخت در شــهر 
جدید صدرا را ۱۸هزار واحد برشــمرد و گفــت: با این وجود همچنــان نیازمند 
تامیــن زمیــن بــرای متقاضیــان طــرح نهضــت ملــی مســکن در شــهر شــیراز 

هستیم .
مدیــر کل راه و شهرســازی فــارس افــزود: هــم اینــک کار طراحــی ایجــاد چهار 
شــهرک جدیــد در این اســتان بــه پایــان رســیده و در حــال گذرانــدن مراحل 
قانونی است که سه شــهرک جدید مربوط به شهر شیراز اســت و متولی آن نیز 

از منابع طبیعی به راه و شهرسازی تغییر یافته است.
طالبان ادامــه داد: این ســه شــهرک می تواننــد به شــکل کامل کمبــود زمین 
شــهر شــیراز را برای اجرای طرح هــای حمایتی دولــت چه در مقطــع کنونی و 

چه آینده رفع کنند.

وژه دوربرگردان محمدآباد گرگان بازدید میدانی معاون استاندار از پر

مدیر کل راه و شهرسازی استان:

ح نهضت ملی مسکن در تمام شهرستان های فارس تامین شده  است زمین طر

شهردار  خبر داد:

بهره برداری از فاز نخست خط ۲ قطار شهری اصفهان تا سال  ۱۴۰۳

سه شنبه      16 آبان 1402    شماره 1450



تخلف برخی بانک ها در انتشار اطلاعات
شفاف سازی ۱۹۵۵ هزار میلیارد تومان تسهیلات 

کلان بانکی
بانک مرکــزی تا پایان شــهریور ۱۴۰۲ اطلاعات بیــش از ۱۹۵۵ هزار 
میلیارد تومان از تســهیلات کلان بانک ها معــادل ۳۶ درصد کل مانده 
تســهیلات بانکی را منتشــر کرده اما بانک های ملــت و آینده عملکرد 
خوبی نداشتند و درصورت عمل به قانون آنها ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان 
از تسهیلات شفاف می شود .بر اساس جزء یک بند »ط« تبصره ۱۶ ماده 
واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۲، بانک مرکزی موظف است با استفاده از 
سامانه اطلاعاتی خود و اطلاعات دریافتی از بانک ها و مؤسسات اعتباری 
غیربانکی، اطلاعات تســهیلات کلان و اشــخاص مرتبــط بانکی را به 
تفکیک هر یک از بانک ها و مؤسسات اعتباری غیربانکی بر تارنمای خود 
در دســترس عموم قرار دهد و حداکثر ســه هفته پس از اتمام هر فصل 
به روزرســانی کند.این قانون ابتدا در بودجه سال ۱۴۰۱ مصوب شد و با 
اجرای آن توسط بانک مرکزی در سال گذشته، برای اولین بار اطلاعات 
بخش قابل توجهی از تســهیلات کلان و اشــخاص مرتبط بانکی برای 

عموم مردم منتشر شد تا زمینه نظارت عمومی فراهم شود.

1۹55 هزار میلیارد تومان از تسهیلات کلان بانکی شفاف
 شده است

بر اســاس اطلاعات منــدرج در صورت های مالی بانک ها و موسســات 
اعتباری تا انتهای شــهریور ۱۴۰۲، کل مانده تســهیلات شبکه بانکی 
کشــور به حدود ۵۴۰۰ هزار میلیارد تومان رســیده اســت. کل مانده 
تسهیلات بانک های دولتی از جمله ملی، مســکن، کشاورزی، صنعت و 
معدن، توسعه صادرات، توسعه تعاون و قرض الحسنه مهر ایران بر اساس 
آمارهای انتهای سال ۱۴۰۱ در نظر گرفته شــده و آمار بانک سپه نیز از 
پایان سال ۱۳۹۹ به روزرسانی و منتشــر نشده است.همچنین بر اساس 
اطلاعات منتشر شده در ســال ۱۴۰۲ در پایگاه بانک مرکزی مربوط به 
پایان شهریور ماه، بانک ها و موسســات اعتباری اطلاعات حدود ۱۹۵۵ 
هزار میلیارد تومان از تسهیلات خود را به صورت شفاف منتشر کرده اند. 
این اطلاعات به واســطه اجرای تبصره ۱۶ قانون بودجه شــفاف شده و 
جزئیات آن شامل نام وام گیرنده، مبلغ تســهیلات و مدت بازپرداخت، 
به تفکیک تســهیلات جــاری و غیرجــاری، در اختیار عمــوم مردم، 
کارشناسان و رسانه ها قرار گرفته اســت.به این ترتیب در حال حاضر ۳۶ 

درصد از مانده تسهیلات بانک ها برای عموم مردم شفاف شده است.

بهترین بانک ها در شفافیت تسهیلات کلان بانکی
بر اســاس این گــزارش، از کل ۱۹۵۵ هزار میلیارد تومان تســهیلات 
کلان شفاف شــده، بیش از ۳۹۳ هزار میلیارد تومان به بانک پاسارگاد 
اختصاص دارد که بالاتر از بانک های ســپه، صنعــت و معدن، صارات، 
تجارت، اقتصاد نوین، ملی و شــهر، در زمینه میزان تســهیلات شفاف 

شده، رتبه اول را به خود اختصاص داده است.
همچنیــن از نظر درصد شــفافیت تســهیلات نیز بانک های توســعه 
صادرات، گردشگری و سرمایه تقریبا اطلاعات تمامی تسهیلات خود را 
شفاف کرده اند که بخش مهمی از آن به تسهیلات غیرجاری این بانک ها 
مربوط است. بانک های پاسارگاد، اقتصاد نوین، خاورمیانه، شهر و ایران 
زمین نیز وضعیت مطلوبی در نســبت تســهیلات شــفاف شده به کل 

تسهیلات اعطایی دارند.

ملت و آینده در صدر بانک های متخلف
براساس این گزارش در ســال ۱۴۰۲ هنوز هیچ اطلاعاتی از تسهیلات 
کلان بانک آینده در پایگاه بانک مرکزی منتشر نشده و اطلاعات منتشر 
شده از سوی بانک ملت نیز تنها حدود ســه درصد مانده تسهیلات این 
بانک را شــامل می شــود که فاصله زیادی با آمار دیگر بانک ها دارد. تا 
تاریخ ۱۳ آبان ماه، که بیش از ســه هفته بعد از مهلت قانونی تعیین شده 
است؛ همچنان اطلاعات انتهای شهریور ماه مربوط به چهار بانک ملی، 
صادرات، صنعت و معدن و توسعه تعاون، در تارنمای بانک مرکزی قرار 
نگرفته بود و اطلاعات تســهیلات کلان انتهای خرداد ماه آن ها مبنای 
محاســبات قرار گرفته اســت. بعد از بانک های آینده و ملت، بانک های 
پست بانک، توســعه تعاون، مســکن، رفاه کارگران، پارسیان و ملی، در 
درصد تسهیلات شفاف شــده، بدترین عملکرد را داشته اند.همچنین 
از نظر مقدار تســهیلات شفاف شــده نیز بانک های ملت، ملی، تجارت، 
صادرات، آینده، مسکن، کشاورزی و پارسیان، بدترین وضعیت را دارند.

با اجرای دقیق قانون 4000 هزار میلیارد تومان تسهیلات 
شفاف می شود

اطلاعات منتشر شده از سوی بانک ها نشان می دهد به طور معمول سهم 
تسهیلات کلان از کل مانده تســهیلات بانک ها در کمترین حالت حدود 
۶۰ تا ۷۰ درصد اســت؛ همچنین بانک های خصوصی تمایل بیشــتری 
به اعطای تســهیلات کلان در مقایسه با اعطای تســهیلات خرد دارند. 
ضمن اینکه بر اســاس مصوبه ســال جاری، بانک های زیان ده موظفند 
تمامی تســهیلات بالای ۵۰ میلیارد تومان خود را به عنوان تســهیلات 
کلان، به صــورت عمومی منتشــر کنند.به این ترتیــب عملکرد برخی 
بانک ها از جمله بانک هــای ملت، تجارت، صادرات، آینده و پارســیان و 
همچنین برخی بانک های بزرگ دولتی در شــفافیت تسهیلات کلان، 
با وضعیت مطلوب فاصله جــدی دارد. در واقع چنانچه این بانک ها نیز به 
مانند بانک های دیگر، اطلاعات تسهیلات کلان خود را به درستی و دقیق 
منتشر کنند، انتظار می رود آمار تسهیلات شفاف شده به بیش از ۲ برابر 

مقدار فعلی و حدود ۴۰۰۰ هزار میلیارد تومان برسد.

چرا شفافیت تسهیلات کلان بانکی مهم است؟
از آنجا که بانک ها بر اســاس مجــوز بانک مرکزی از قــدرت خلق پول 
برخوردارند و می توانند تســهیلات بانکی را بــه انتخاب خود به فعالان 
اقتصادی اعطا کننــد، نظارت بر فرآینــد آن اهمیتی ویــژه دارد و در 
شــرایطی که بانک مرکزی به عنوان مقام ناظر، به هر دلیلی نتوانســته 
نظارت مطلوبی بر این روند داشته باشد و انحرافات زیادی در این زمینه 
رخ داده، نظارت عمومی ضروری است.انتشــار اطلاعات تســهیلات و 
تعهدات کلان و اشــخاص مرتبط بانکی به شــفافیت حدود ۳۶ درصد 
از کل تسهیلات بانک ها منجر شده اســت و در کمترین حالت ممکن، 
باعث می شود امکان بررســی و تحلیل کیفیت تســهیلات دهی برای 
کارشناسان فراهم شــود و در نهایت، کیفیت سیاستگذاری و تصمیم 
گیری کشــور را بهبود دهد.علاوه بر این »جلوگیری ســریع از رانت و 
فساد در پرداخت تســهیلات بانکی« به واسطه انتشار و نظارت عمومی 
بر آن، که باعث می شــود بلافاصله، نه با تاخیر چندســاله، جلوی خلق 
پول بی ضابطه، رانت محور و در بعضی موارد فســادآمیز بانک ها گرفته 
شــود و همچنین فراهم شــدن فرصت »هدایت اعتبارات بانکی« به 
سمت فعالیت های مولد و طرح های توسعه ای کلان کشور، دو اثر مهم 

شفافیت تسهیلات کلان بانکی است.

آژانس بین المللی انرژی اعلام کرد

  مصرف انرژی در منطقه خاورمیانه
 2 برابر می شود

آژانس بین المللی انــرژی اعلام کــرد: تقاضا برای انــرژی در منطقه 
خاورمیانه به دلیل توسعه کارخانه های نمک زدایی برای استحصال آب 

از دریا تا سال ۲۰۳۰ دو برابر خواهد شد.
چشــم انداز تولید و مصرف انرژی در جهان آینده به شدت نگران کننده 
است و از همین الان بسیاری از کشــورها برنامه های خود را بر افزایش 

تولید انرژی و تغییر از روش سنتی به انرژی های پاک متمرکز کرده اند.
آژانس بین المللی انرژی هم اعلام کرده اســت که استفاده از تکنولوژی 
در آینده یک شــکل جدیدی از انرژی را در جهــان عرضه خواهد کرد، 
توســعه تکنولوژی انرژی های تجدید پذیر شــکل جدیــدی از عرضه 

انرژی را در جهان آینده شکل خواهد داد.
در این میان همکاری هــای بین المللی برای ایجــاد محیط امن برای 
تجارت و نوآوری در زمان گذر دنیا به سمت انرژی های پاک یک فاکتور 

مهم خواهد بود.
بر اســاس این گزارش، تا ســال ۲۰۳۰، ۴۵ درصد از برقی که در ایالت 
متحده آمریکا تولید خواهد شــد از انرژی های نو و تجدیدپذیر خواهد 

بود در حالی که این رقم اکنون تنها ۲۲ درصد است.
این گزارش تأکید کرده است، تا ســال ۲۰۳۰، ۶۵ درصد خودروهایی 

که در اتحادیه اروپا به فروش می روند از نوع برقی خواهند بود.
آژانــس بین المللی انرژی اشــاره کرده اســت که تقاضا بــرای انرژی 
در منطقــه خاورمیانه تا ســال ۲۰۳۰ به دلیل توســعه کارخانه های 
نمک زدایی از دریا دو برابر خواهد شــد. بســیاری از کشــورهای این 
منطقه تلاش خواهنــد کرد که آب مصرفی خود را با جداســازی نمک 
آب دریا اســتحصال کنند.بر اســاس این گزارش، ۱۸ درصد برقی که 
در هند تا سال ۲۰۳۰ تولید می شــود از انرژی های تجدیدپذیر خواهد 
بود که این رقم اکنون تنها ۶ درصد اســت.تا سال ۲۰۳۰، ۱۰۰ میلیون 
خودروی برقی در جاده های چین رفت و آمد خواهند کرد و این کشــور 

برنامه ریزی وسیعی را از همین الان آغاز کرده است.
در گزارش آژانس تأکید شــده است تا ســال ۲۰۳۰ درآمد کشورهای 
آمریکای لاتین از محل تولید مواد معدنی که در تکنولوژی انرژی های 

نو استفاده می شود ۵۵ درصد رشد خواهد کرد.
در تکنولوژی اســتفاده از انرژی پــاک تعدادی مواد نایاب اســتفاده 

می شود که فراوانی آن در این منطقه بیشتر است.

در گزارش آژانس آمده است که در ژاپن تا ســال ۲۰۳۰، ۱۸ گیگابات 
تنها از محل انرژی های بادی به ظرفیت برق این کشــور اضافه می شود 
و در منطقه اوراســیا ۱۷ میلیارد دلار از کاهش انتشار گاز متان در سایر 

استفاده از انرژی های تجدیدپذیر صرفه جویی خواهد شد.

 ایران به دنبال توسعه بازار پتروشیمی
صادرات ۵۰۰ میلیون دلار پلیمر به چین

نایب رئیس کمیسیون پتروشــیمی اتحادیه صادرکنندگان نفت، گاز 
و پتروشــیمی گفت: ســالانه بین ۴۰۰ تا ۵۰۰ میلیون دلار محصول 
پلیمری به چین صادر می شــود و مــی توان تعامــلات را در این حوزه 

ارتقاء داد.
محمدرضا حیدرزاده در »همایش تجاری ایران و چین ۲۰۲۳« که در 
حاشیه ششمین نمایشگاه بین المللی واردات چین که با حضور محمد 
مخبر، معاون اول رئیس جمهور، عباس علی آبادی، وزیر صنعت، معدن 
و تجارت ایران و جمعی از مقامات تجاری و بازرگانی دو کشــور ایران و 
چین برگزار شــد، از فضای رقابتی تجاری حاکم بر دنیا یاد کرد و گفت: 
همانطور که مستحضرید با تغییرات پیچیده کنونی دنیا و فضای رقابتی 
موجود، بنگاه هایی که بتوانند خود را در مرزهــای رقابتی حفظ کنند 
و ســوار بر موج فناوری و نوآوری شــوند، نه تنها حیات خود را تضمین 
می کنند، بلکه می توانند در عرصه های مختلف پیشــرو باشند و خلق 

ارزش کنند.
وی تصریح کرد: در ایــن عرصه، صنعت پتروشــیمی در دنیا به عنوان 
یک صنعت های تک نقش مؤثر و کاربردی دارد، پتروشــیمی صنعتی 
است که از طرفی دامنه کاربرد محصولاتش بســیار گسترده است و از 
سوی دیگر ســهم بالایی از تجارت جهانی را به خود اختصاص می دهد، 
سرمایه گذاری در این صنعت مســتلزم رعایت نکاتی است که بدون آن 

نمی توان به ثمربخش بودن سرمایه گذاری انجام شده امیدوار بود.

طبق اعلام وزارت نفــت، وی از جایگاه ویژه پتروشــیمی های منطقه 
خاورمیانه یاد کرد و افزود: ایران و برخی از کشورهای منطقه خاورمیانه 
با توجه بــه برخــورداری از منابع غنی نفــت و گاز و میعانــات گازی، 
همچنین دسترسی به آب های آزاد و بین المللی و نزدیکی به بازارهای 

آسیا و اروپا از مزیت نسبی در صنایع پتروشیمی برخوردار است.
حیدرزاده با با بیان اینکه ما با شــعار »پیشــرو بودن رویا نیســت، باور 
ماســت« توانســتیم با رویکرد ایجاد یک ســازمان یادگیرنده فضای 
حاکم بر سازمان را به ســمت نوآوری باز و کار تیمی ببریم و از این منظر 
موفقیت هایی را کســب کنیم که تولید ســالیانه حدود ۲ میلیون تن 
محصولات پلیمری و اینکه میزان صادرات ما به کشور چین حدود ۴۰۰ 
تا ۵۰۰ میلیون دلار اســت، از آن جمله اســت.نایب رئیس کمیسیون 
پتروشیمی اتحادیه صادر کنندگان نفت، گاز و پتروشیمی با بیان اینکه 
حضور در آوردگاه های مهمــی همچون نمایشــگاه بین المللی چین 
که در راســتای اجرایی کردن سیاســت های دولت مردمی و در جهت 
دیپلماسی انرژی وزارت نفت اســت، به منظور بازارسازی محصولات، 
همچنین شناسایی ســازندگان و تأمین کنندگان بسیار حائز اهمیت 
اســت.حیدرزاده اظهار کرد: امیدواریم بتوانیم برای تحقق شعار مهار 
تورم و رشــد تولید عمل کنیــم و گامی بزرگ در جهــت اعتلای نظام 
مقدس جمهوری اســلامی برداریم.ششمین نمایشــگاه بین المللی 
واردات چین )CIIE۲۰۲۳(، با حضور ۱۴۵ کشــور، منطقه و سازمان 
بین المللی با بیش از ۳۴۰۰ غرفــه دار و بیش از ۳۹۴ هزار بازدید کننده 
از ۱۴ تا ۱۹ آبان ماه ۱۴۰۲ در شــهر شــانگهای برقرار اســت. در این 

نمایشگاه بیش از ۵۰ شرکت ایرانی حضور دارند.
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کارشناسان مسکن معتقدند

زمین صحنه گردان گرانی مسکن

حسین ســیف اللهی  کارشناســان مسکن 
معتقدند اگر قیمت مسکن بالا است فقط به علت 
گرانی زمین است و این موضوع ربطی به اتحادیه 

املاک ندارد.
تداوم ســیر صعودی افزایش قیمت مسکن پس 
از اقدامــات دولت جهت ســاماندهی بنگاه های 
مشــاور املاک نشــان داد که صرف چنین نیرو و 
زمانی گرچــه لازم و ضروری بود ولــی به دلیل 
نقش فرعی این صنف در مقابــل بازیگران اصلی 
گرانی مســکن، آنچنان که باید نه کافی بود و نه 
اساساً تأثیرگذاری محسوس و معناداری داشت. 
تلاطمــات بازار مســکن ذی نفعــان و بازیگران 
متعــددی دارد و ســاماندهی ایــن ملغمه بازار 
نیازمند به کارگیری رویکردی همه جانبه اســت. 
اما در این بیــن عاملی وجــود دارد که طی چند 
دهه اخیر همواره صحنه گردانی عرصه مسکن را 
برعهده داشــته و آن هم چیزی جز قیمت زمین 

نیست.
افزایش ۷۹ درصدی قیمت هر مترمربع مســکن 
در تهران به ۷۷ میلیون تومــان، جدیدترین آمار 
تکان دهنــده این روزهای بازار مســکن اســت 
که خبر از هــر چه محال تر شــدن تحقق آرزوی 
دسترسی به مسکن اســتطاعت پذیر می دهد. آن 
هم در وضعیتی که سهم مســکن در سبد خانوار 
شهری تهران به ۷۰ درصد رسیده و در جدیدترین 
نظرسنجی مرکز افکارسنجی، مهمترین اولویت 
و دغدغه اقتصادی خانوار شــهری تهران تأمین 
مسکن عنوان شده اســت. این افزایش قیمت اما 
در حالی اســت که هزینه ســاخت یک مترمربع 
مســکن در تهران به طور تعیین کننده ای کمتر و 
عددی حدود ۱۵ میلیون تومان برآورد می شــود 
اما هزینــه نهایی تمام شــده ای که در بــازار به 
متقاضی تحمیل می شــود تقریبــاً ۵ برابر هزینه 

ساخت است. اما چرا؟
پاســخ چرایی روند افزایش سرســام آور هزینه 
نهایی تمام شده مسکن در بازار و اختلاف فاحش 
آن با هزینه ساخت، دقیقاً پاســخ نامعادله گرانی 
مسکن اســت. اینکه چه عامل یا عواملی به غیر از 
هزینه های ساخت مسکن در این بازار دخیل اند و 
چطور می توان اثرگذاری این عوامل را کم و کم تر 

کرد.
از ابتدای سال جاری، مداخلات قیمتی مشاوران 
املاک و دلالان ملکی به عنوان یکی از اصلی ترین 
متهمان نابسامانی بازار مســکن عنوان می شد. 
تا جایی که طــی چند ماه اخیر، بــه کرات خبر از 
بازرســی و پلمــب بنگاه های مشــاوران املاک 
به گوش می رســید. به طوری که طــی آخرین 
آمار اعلام شده از ســوی وزیر راه و شهرسازی از 
خرداد تا مهر ماه امسال بیش از ۸۰ هزار بازرسی 

از بنگاه های املاک سراســر کشور انجام و ۵۶۰۰ 
بنگاه مشاور املاک توسط پلیس امنیت اقتصادی 
پلمب شد.از طرفی انتقال ســامانه کد رهگیری 
از وزارت صنعت، معدن و تجــارت به وزارت راه و 
شهرسازی و اجباری شــدن صدور کد رهگیری 
معاملات ملکی، هم مشــاوران املاک را با صدور 
کارت فعالیت ســاماندهی کرد و هم نظام تعیین 
حق کمیسیون این صنف را تغییر داد. به شیوه ای 
که گفته شد زین پس حق کمیســیون از طریق 
رقمی ثابت به اضافه درصد مشــخصی از قیمت 

ثبت شده در تقویم املاک تعیین خواهد شد.
پیــش از راه اندازی این ســامانه شــیوه فعالیت 
مشــاوران املاک دریافــت درصــدی از ارزش 
معاملات ملکی به عنوان حق کمیسیون بود که بر 
اساس نرخ نامه کمیسیون نظارت اصناف تعیین 
می شد. در این شیوه، هرچه ارزش معامله بیشتر 
می شد دریافتی مشاوران املاک نیز افزایش پیدا 
می کرد. همین فرآیند باعث شده بود که مشاوران 
املاک به عنوان متهمان اصلــی تغییرات قیمت 
حوزه املاک، شناخته شــوند. اما آیا متهم ردیف 
اول گرانــی مســکن، قیمت ســازی های کاذب 

مشاوران املاک و دلالان ملکی بود؟
تداوم ســیر صعودی افزایش قیمت مسکن پس 
از اقدامــات دولت جهت ســاماندهی بنگاه های 
مشــاور املاک نشــان داد که صرف چنین نیرو و 
زمانی گرچــه لازم و ضروری بود ولــی به دلیل 
نقش فرعی این صنف در مقابــل بازیگران اصلی 
گرانی مســکن، آنچنان که باید نه کافی بود و نه 
اساساً تأثیرگذاری محسوس و معناداری داشت. 
تلاطمــات بازار مســکن ذی نفعــان و بازیگران 
متعــددی دارد و ســاماندهی ایــن ملغمه بازار 
نیازمند به کارگیری رویکردی همه جانبه است. 
در این بین امــا عاملی وجــود دارد که طی چند 
دهه اخیر همواره صحنه گردانی عرصه مسکن را 
برعهده داشــته و آن هم چیزی جز قیمت زمین 

نیست.
در همین راستا کیانوش گودرزی، رئیس اتحادیه 
مشــاوران املاک تهران، ضمن اشــاره به اینکه 
اختلاف قیمت بین هزینه ســاخت هر مترمربع 
مســکن و هزینه تمام شــده بازار ناشی از قیمت 
زمین است، توضیح داد: قیمت ساخت یک واحد 
مسکونی در مناطق میانی تهران ۱۰ یا نهایت ۱۵ 
میلیون تومان اســت. که این رقم، رقم معقول و 
قابل پرداختی از سمت مردم و مشتریان است. اما 
قیمت تمام شــده بازار به مراتب بیشتر است که 
آن هم بخاطر قیمت زمین اســت. در اوایل سال 
می گفتند مشاوران املاک باعث گرانی مسکن و 
قیمت سازی کاذب هستند، در حالی که مشاوران 
املاک یک اپسیلون هم تأثیری در افزایش قیمت 

مسکن ندارند. هزینه ساخت در کنار هزینه جواز 
ساخت شــهرداری ها، مالیات و ثبت اسناد و آب و 
برق و از طرفی سرعت عمل ســازنده برای تولید 
اســت که در قیمت نهایی مسکن تأثیر می گذارد 
و در این بیــن تاثیرگذارترین مؤلفه -به ســبب 
ســهم بالا- به قیمت زمین اختصــاص دارد. و در 

هیچکدام این موارد مشاور املاک دخیل نیست.
رئیــس اتحادیه مشــاوران املاک تهــران ادامه 
داد: امســال با ۲۰۰ بازرس و بــا همراهی وزارت 
راه و شهرســازی و تعزیرات کل مناطق تهران را 
چندین بار بازرســی کردیم؛ نتیجه چه شد؟ اگر 
مشاوران املاک عامل گرانی مسکن بودند بعد از 
این بازرسی ها باید شــاهد کاهش قیمت معنادار 
مسکن بودیم. آنچه در واقع عامل ارزان شدن بود 
تولیــد و ورود ۱۰ هزار واحد به بازار مســکن بود. 
متأسفانه در ســال های گذشته ترک فعل صورت 
گرفته باعث کاهــش تولید مســکن و در نتیجه 
گران شدن مسکن در کشــور شد. در حال حاضر 
بحث بازرســی مشاوران املاک بیشــتر شبیه به 
یک دور باطل شده اســت؛ آن هم در حالی که اگر 
به جای اینکه پتانســیل نیروی ۲۰۰ نفر چندین 
ماه برای بازرسی مســتمر صرف شود، به مسائل 
اساســی تری پرداخته شــود تأثیر بیشتر خواهد 

بود.
وی تصریح کــرد: از طرفــی نباید بــازار موازی 
درســت کرد. در بحث اصناف و کســب و کارها، 
مشــاوران املاک یک جمعیــت ۲۵۰ هزارنفری 
در کشور هستند که باید این جمعیت قانون مند و 
ساماندهی شود. به جای تکرار مکررات در سالیان 
ســال، باید قوانینی وضع شــود که واحد بدون 
پروانه اساســاً نتواند فعالیت کند. در این صورت 
اصلًا نیاز به این همه بازرســی نخواهد بود! وقتی 
ابزاری بــرای فعالیت مشــاوران املاک متخلف 
وجود نداشته باشد، تمام نیرو بر نظارت و کنترل 
و رصد واحدهــای جوازدار صرف می شــود. اگر 
قوانینی وضع شود که مشاور املاک نتواند خارج 
از آن چارچوب فعالیت کند، دیگر چنین مسائلی 
پیش نمی آید. چرا که اتفاقاً در این وضعیت مردم 
کوچک تریــن افزایــش قیمتی در مســکن را از 
زبان و چشم مشــاور املاک می بینند و مشاوران 
املاک باید پاسخگوی مردم باشند در صورتی که 

کوچک ترین دخل و تصرفی در بازار ندارند.
گــودرزی در پایــان تاکید کــرد: در حال حاضر 
دولت باید با ســازوکارهایی مثل عرضه هدفمند 
زمین به بازار ورود کند. دولــت حتی اگر بر روی 
قیمت ساخت در بازار و نه ساخت دولتی، بر تولید 
ســرمایه گذاری کند و به صورت گسترده زمین 
عرضه و واگذار کند، قطعاً بر بازار مسکن و کاهش 

قیمت زمین تأثیرگذار خواهد بود.

آب

 سخنگوی صنعت آب، مدیریت 
مصــرف را مهمتریــن اولویت 
وزارت نیرو دانست و افزود: طرح 
برخورد با مشــترکان پرُمصرف 

همچنان ادامه خواهد داشت.
»فیروز قاســم زاده« در نشست 
خبری افــزود: مدیریت مصرف 
هم از طریق تعرفــه ها، هم قطع 
انشــعاب پرمصــرف هــا و هم 
مدیریــت توامان به جــد دنبال 
می شــود.وی، اعمــال مدیریت 
مصرف در بخش کشاورزی را هم 
از دغدغه های اصلی وزارت نیرو 
برشمرد و ادامه داد: براین اساس 
تلاش می شــود ۲۲۰ هزار حلقه 

چاه برق دار اعمال مصرف شوند.
ســخنگوی صنعت آب، مدیریت 
مصرف و ســازگاری با کم آبی را 
مهمترین اولویت های وزارت نیرو 
دانســت که با جدیــت دنبال می 
شود.قاسم زاده، میزان بارش های 

کل کشــور را از ابتدای 
ســال آبی جاری تا ۱۲ 
آبــان را ۱۲ میلیمتــر 
اعــلام کــرد و گفت: 
میزان بــارش های ۱۶ 
اســتان زیر نرمال بوده 
ادامــه داد:  اســت.وی 

در این مدت میــزان بارش های ۶ 
استان هم در حد نرمال بود و فقط 
هفت اســتان بارش هــای بالاتر 
از نرمال داشــته اند.ســخنگوی 
خاطرنشــان کرد:  آب  صنعــت 
گرچه پیــش بینی بــرای بارش 
ها در تیر ماه خوشــبینانه بود، اما 
فرایند فعلی نشــان از آن دارد که 
وضعیت بارشــی تا اینجا چندان 
مطلوب نبوده است.قاســم زاده 
گفــت: همچنان پیــش بینی ها 
بیانگر آن اســت که از ۱۰ آبان تا 
۱۰ بهمن وضعیت بارشی مطلوب 
باشد، اما دید ما نسبت به این امر با 

توجه به میزان بارندگی 
ها از ابتدای ســال آبی 
جاری تــا ۱۲ آبــان با 

تردید است.
وی افــزود: پیش بینی 
شــده بود که آبــان ماه 
۶.۶ درصــد میلیمتــر 
بارش داشته باشــیم که تاکنون 
فقــط ۳.۸ میلیمتر محقق شــده 
است.سخنگوی صنعت آب کشور، 
میزان موجــودی آب ســدهای 
کشور از ابتدای ســال آبی جاری 
تا ۱۳ آبان را یــک میلیارد و ۸۰۰ 
میلیون متــر مکعب اعــلام کرد 
و گفت: این رقم نســبت به ســال 
گذشته رشــد ۲۶ درصدی دارد 
که با توجــه به وضعیت بارشــی 
کمی عجیــب به نظر می رســد.
قاســم زاده اظهار داشــت: البته 
ممکن اســت این مســاله ناشی 
از تغییرات اقلیمی باشــد، یعنی 

برخی جاهایی که بارش نداشــته 
ایم بارش خوب اتفاق افتاده باشد 
و همیــن امر بر موجودی ســدها 
اثر گذاشته باشــد.وی افزود: اگر 
وضعیت بارش ها طبق روند فعلی 
باشــد و پیش بینی بــارش خوب 
محقق نشــود، احتمــال اعمال 
محدودیــت در برخی کشــت ها 
وجود خواهد داشت.ســخنگوی 
صنعــت آب، وضعیت ســدهای 
حوضه آبریــز دریاچــه ارومیه را 
نگران کننده توصیف کرد و گفت: 
مجموع ۱۳ ســد این حوضه آبریز 
نسبت به ســال گذشته ۱۲ درصد 
کاهش حجــم آب دارند که تداوم 
آن می تواند نگران کننده باشــد.
قاسم زاده درباره وضعیت سدهای 
تامین کننده آب تهران هم گفت: 
وضعیت آب سدهای شرق تهران 
شــامل ماملو، لار و لتیان چندان 

مطلوب ارزیابی نمی شود.
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